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روزنامه

باید همه احساس کنند مالک کشور و انقلاب هستند 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:
کنترل موج دوم کرونا به اِعمال قدرت بیشتری نیاز دارد

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم :

تمامپارکهاوبوستانها
تااطلاعثانونیتعطیلاست

آیت الله سید حسن خمینی:

برایعبورازبحرانهاراهی
جزهمراهیمردمنیست
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 یادگار امام با اشاره به اینکه در جامعه ایران و در هیچ مقطعی 
مثل مقطع دفاع مقدس »فردگرایی« به پایین ترین حد خودش 
نرسید، گفت: هیچ راهی برای عبور از هیچ بحرانی جز با 

همراهی مردم نیست؛ و اگر همه با هم باشند هیچ بحرانی 
توان شکاندن کمر یک ملت را ندارد و عبور از هر مسیری با 

مردم ممکن است. آیت الله سیدحسن خمینی در مراسم

رییس آموزش وپرورش استثنایی قم:

1شهرکپردیساننیازمندمدرسهاستثناییاست

 

شهردار قم با اشاره اینکه ۳۷ خدمت مدیریت شهری قم به  صورت الکترونیکی 
به مردم ارائه می شود گفت: در سند چشم انداز ۱۴۰۴ بیشتر تمرکز شهرداری 
قم بر برنامه های نرم افزاری بوده و سیما  و منظر شهری در حوزه معماری، مسائل 
محیط زیستی، حمل  و نقل پاک، خدمات الکترونیکی و ارتقا فرهنگ شهروندی 
است.  سید مرتضی سقاییان نژاد  با اشاره  به افتتاح مرحله سوم از طرح های 
عمرانی شهر قم در سال ۹۹ اظهار داشت: از ابتدای سال جاری ۲ مرحله افتتاح 

طرح در دهه کرامت با اعتباری بالغ  بر ۹ هزار میلیارد ریال و همچنین هفته

معاون فرهنگی حرم مطهر کریمه اهل بیت)س( گفت: تاکنون مراسم مذهبی 
در مکان های روباز به ویژه صحن حضرت صاحب الزمان)عج( برگزار می شد 
اما با توجه به شیوع گسترده تر ویروس کرونا در قم و لزوم توجه به سلامت 
زائران، فعلا مراسم آستان برگزار نمی شود.  حجت الاسلام والمسلمین مهدی 
احمدی اظهارداشت: خادمان این آستان تمام تلاش خود را به کار گرفتند تا 
فاصله گذاری اجتماعی و استفاده از ماسک که از مهم ترین دستورالعمل های 
بهداشتی است را تحقق بخشند که به میزان قابل توجهی به  موفقیت رسیدند.

سقاییان نژاد  :

شهرداریقم۳7خدمتراالکترونیکیارائهمیکند
معاون فرهنگی حرم مطهر کریمه اهل بیت)س( خبرداد:

لغومراسمهایمذهبیدرحرمحضرتمعصومه)س(
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معاون آموزشی جهاد دانشگاهی استان قم از ثبت نام طرح توسعه مشاغل خانگی به منظور 
استانداردسازی، افزایش کیفیت محصول و برندسازی خبر داد. 

علی حسینی با اشاره به اجرای طرح توسعه مشاغل خانگی اظهار کرد: این طرح در دبیرخانه 
اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون،  وزارت  و  به تصویب رسیده  از مشاغل خانگی  و حمایت  توسعه 
کارفرمای طرح و جهاد دانشگاهی به عنوان یک نهاد توسعه ای و تسهیل گر مجری در کل کشور 
است. وی با بیان اینکه این طرح دارای سه فاز است، گفت: هزار و 500 نفر ظرفیت در استان 
قم در حقیقت برای فاز نخست این طرح در نظر گرفته شده که شناسایی مزیت ها و فرصت های 
استان قم و حتی به تفکیک شهر در کل کشور انجام شده و بحث دیگر توانمندسازی متقاضیان 

و اتصال به بازار و توسعه و پایدارسازی کسب و کارها بوده است.

معاون آموزشی جهاد دانشگاهی استان قم از تمدید ثبت نام طرح توسعه مشاغل خانگی تا 15 
مهر ماه خبر داد و افزود: اکنون ثبت نام طرح از طریق سایت www.inhb.ir صورت می گیرد.

وی یادآور شد: هدف از اجرای طرح الگوی تعامل دستگاه های اجرایی با بخش خصوصی 
است و جهاد دانشگاهی در این طرح به ارائه خدمات آموزشی، مشاوره های حضوری و غیر 
حضوری به متقاضیان می پردازد. حسینی ادامه داد: در این طرح افراد توانمندسازی می شوند 
و اتصال به بازار صورت می گیرد و سپس چند سایت فروش محصول در حوزه مشاغل خانگی 
در نظر گرفته شده است. وی با اشاره به موارد در نظر گرفته شده برای مشاغل خانگی گفت: 
استانداردسازی، افزایش کیفیت محصول و برندسازی در دستور کار است و متقاضیان باید 

دارای حداقل سن 18 سال باشند و از اشتغال تمام وقت و بیمه کارفرمایی محروم باشند.

معاون آموزشی جهاد دانشگاهی استان قم خبرداد:

ثبت نام طرح توسعه مشاغل خانگی در قم

عباس فرساد*

هشدار  قم  استاندار  اجتماعی  و  امنیتی  سیاسی  معاون   
به اعمال محدودیت های  داد در صورت بی توجهی اصناف 
کرونایی محدودیت ها تشدید و تمدید می شود. بیژن سلیمان 
براساس  کرونایی  های  محدودیت  اعمال  به  گفتگویی  پوردر 
مصوبه ستاد ملی مقابله با کرونا اشاره کرد و گفت: براساس 
فروشی  اغذیه  مانند  اصناف  از  بسیاری  ها،  محدودیت  این 
ها، بستنی فروشی ها و رستوران ها تنها به صورت بیرون بر 

می توانند فعالیت کنند. وی افزود: براساس این مصوبه، 

استاندار قم گفت: به دلیل خیز موج سوم ویروس کرونا در قم 
محدودیت هایی ایجاد کرده ایم که در همین راستا پیاده روی اربعین 
در قم برگزار نمی شود و میزبان زائران در این ایام نیستیم.  بهرام 
سرمست در گفت و گوی ویژه خبری که پنج شنبه شب از شبکه 
دوم سیما پخش شد، اظهار کرد: در استان قم بعد از عبور از موج 
اول کرونا در ایام اخیر با موج دوم و در ادامه با موج سوم ویروس کرونا 
مواجه هستیم. وی با اشاره به شمار بیماران بستری به دلیل ابتلا به 

ویروس کرونا در بیمارستان های قم گفت:735 بیمار در بیمارستان

با ادامه وضعیت قرمز کرونا در قم:

محدودیتهایاعمالشده
تمدیدخواهدشد

استاندار قم:

پیادهرویاربعیندرقم
برگزارنمیشود
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خطیب نماز جمعه قم گفت: امروز اقتصاد به ابزاری در دست دشمنان برای ضربه زدن به 
نظام اسلامی تبدیل شده است و ملت ایران در این شرایط باید درک و هوشیاری داشته باشند و 

مسئولان کمر همت را برای رفع مشکلات اقتصادی محکم تر ببندند. 
آیت الله علیرضا اعرافی در خطبه های نماز جمعه که به دلیل قرارگیری شهر مقدس قم در 
وضعیت قرمز کرونایی به صورت مجازی ایراد شد، افزود: متأسفانه به دلیل تحریم دشمنان و 

برخی بی تدبیری ها و عدم برنامه ریزی دست، مشکلات اقتصادی و پایین آمدن سطح معیشتی 
مردم در وضع نگران کننده ای قرار گرفته است. وی با بیان اینکه غالب طبقات جامعه در شرایط 
سخت اقتصادی قرار گرفته اند، اظهار داشت: باید کمک رسانی مردم و خیران گسترش یابد، 
سرمایه گذاران به سمت تولید حرکت کرده و مسئولان نیز ضمن حمایت از اقشار آسیب پذیر، 
هرچه بیشتر به اقتصاد مقاومتی و جهش تولید توجه کنند و در برابر جنگ اقتصادی دشمنان، 
اقدامات و برنامه ریزی های جدی داشته باشند. مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور در ادامه، 
عادی سازی روابط برخی کشورهای اسلامی با رژیم اشغالگر صهیونیستی را نیز لکه ننگی برای 
مسلمانان دانست و گفت: ملت های اسلامی باید در برابر این توطئه ایستادگی کرده و محور 
مقاومت در منطقه را تقویت کنند، مستکبران و مزدوران خائن نیز بدانند که نمی توانند با این 
اقدامات آینده خوبی برای خود رقم بزنند. وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به آموزش 
های غیرحضوری در نظام آموزشی کشورمان، برخی چالش های آموزشی و تربیتی این عرصه 
را مورد توجه قرار داد و گفت: همه مردم و مسئولان باید تلاش کنند تا کاستی های نظام آموزش 
مجازی در حوزه های علمی، اخلاقی و تربیتی را جبران کرده تا در این شاخص ها دچار افت 
و عقب ماندگی نشویم. اعرافی همچنین با اشاره به سلسله مراتب حقوق و وظایف در مکتب 
والای اسلام، خاطرنشان کرد: بالاترین حق از آن خدا و پس از آن حقوق پیامبر اکرم)ص( و ائمه 
اطهار)ع( است و در برابر این حقوق وظایف و تکالیفی برعهده ما قرار گرفته است، البته خیر و 
سود انجام این وظایف برای خود ما بوده و موجب رشد و تکامل ماست. وی با بیان اینکه سبک 
زندگی مؤمنان باید بر محور این حقوق و وظایف شکل بگیرد تا موجب شکوفایی و تعالی انسان 
و جامعه شود، اظهار داشت: نخستین وظیفه عقلی و شرعی ما در برابر اولیای الهی، معرفت 
و شناخت ایشان است و باید تلاش کنیم تا روز به روز شناخت و معرفت ما نسبت به عظمت 

وجودی پروردگار و اهل بیت عصمت و طهارت)ع( افزوده شود.

آیت الله اعرافی در خطبه های مجازی نماز جمعه قم:

مسئولان کمر همت را برای رفع مشکلات اقتصادی محکم تر ببندند  تهدیدهای مناقشه قره باغ برای ایران

آغاز مجدد درگیری های نظامی جمهوری آذربایجان و ارمنستان در منطقه قره باغ 
نگرانی های امنیتی جدیدی را برای هسایگان دو جمهوری و جامعه بین الملل پدیدار 

کرده است که کشور عزیزمان ایران نیز از این غائله مستثنا نیست.
از سال 1990 به بعد که مناقشه قره باغ به یک رویاروی نظامی تمام عیار تبدیل شد، 
ایران با راهبرد سیاسی میانجیگری در قفقاز برای حل مسائل با مدیریت بحران ها و حل 
و فصل مسالمت آمیز منازعات سعی کرد نقشی سازنده ایفا کند. از این رو جمهوری 
اسلامی بعد از تلاش های دیپلماتیک بسیار در سال 1992 به عنوان یک میانجی بی 
طرف توانست با دعوت هیات های عالی رتبه دو کشور و استقبال متقابل مذاکراتی را 

آغاز کند که با خاتمه آن مذاکرات به یک آتش بس هفت روز دست یافتند.
بعدها ایران فعالیت های میانجی گرایانه خود را ادامه داد، پس از سرنگونی ایلیچی 
بی و برقراری آتش بس در سال 1996، ایران تلاش کرد سیاست توازن در برابر دو کشور 
آذربایجان و ارمنستان را پیش بگیرد، چون استمرار جنگ و مناقشه و بر هم خوردن 
موازنه به نفع یکی از طرفین، پیامدهای امنیتی منفی برایش در پی داشت، هدف اصلی 
ایران از میانجیگری و آتش بس حفظ امنیت مرزهای شمالی، تمامیت اراضی و وحدت 

ملی کشور بود.
تاکنون ایران سعی کرده تا رابطه بسیار خوبی با هر دو جمهوری داشته باشد، ولی 
اقدامات جمهوری آذربایجان خطرات جدی را برای امنیت جمهوری اسلامی ایجاد می 
کند، آذربایجان روابط بسیار نزدیکی با رژیم صهیونیستی ایجاد کرد، این روابط از سال 
1993 با افتتاح سفارت اسرائیل در باکو جدیت بیشتری به خود گرفت. سفر مقامات 
عالی رتبه دو طرف تلاویو و باکو موجب عمیق تر شدن این همکاری های اقتصادی و 
نظامی دو کشور شده است، یکی از اهدف اصلی اسرائیل حضور در منطقه و تثبیت در 
مرزهای ایران است، تا فشاری بر جمهوری اسلامی باشد. اسرائیل پایگاه های نظامی 
بسیاری در جمهوری آذربایجان دارد که بعضی از آنها فاصله چندانی از مرز ایران ندارند. 
آذربایجان نیز سعی دارد از تکنولوژی و تجهیزات نظامی اسرائیلی برای رویاروی محتمل 
با ارمنستان استفاده کند. در حال حاضر آذربایجان سومین خریدار تسلیحات نظامی 

از اسرائیل محسوب می شود.
مجموعه فعالیت های رژیم صهیونیستی در آذربایجان تهدیدی بر امنیت ملی ایران 
محسوب می شود، ولی ایران با مدیریت تهدید توانسته تا حدودی آن را عقیم کند.در 
سال 2016 پس از دو دهه رعایت نسبی آتش بس درگیری های نظامی گسترده ای 
در منطقه قره باغ به وقوع پیوست. در این رویاروی تجهیزات بسیار پیشرفته اسرائیلی 
به کار گرفته شد که خسارات بسیاری در صفوف نیروهای ارمنستان به جا گذاشت. در 
بین آن تجهیزات، سیستم های جاسوسی سیگنال و جاسوسی الکترونیک و پهپادهای 
مستشاران  کمک  با  همچنین  آذربایجان  جمهوری  خورد،  می  چشم  به  انتحاری 
صهیونیستی در حال احداث تاسیسات کشتی سازی نظامی است. چندی پیش هم 
موشک های ضد تانک و ضد کشتی اسرائیلی در سواحل دریای خزر مورد آزمایش 
ارتش آذربایجان قرار گرفت، حال این سئوال  مطرح می شود، مگر ارمنستان مرزی 

دریای با آذربایجان دارد که صنعت نظامی دریایی نوسازی و پیشرفته می شود؟ 
این روزها مجددا درگیری نظامی در منطقه قره باغ از سر گرفته شده است، ولی این 
بار به صورتی متفاوت، اطلاعات منتشر شده از حضور مستقیم نیروهای ترکیه در کنار 
نیروهای جمهوری آذربایجان حکایت دارد، دو کشوری که هفته های قبل رزمایش 
نظامی در منطفه نخجوان داشتند، آمدگی کامل برای آغاز جنگ را فراهم کرده بودند. 
پهپادهای پیشرفته ترکیه همراه مستشاران ترک در خط مقدم نبرد به وضوح مشهود 
است، اما تهدید جدی برای ارمنستان و البته فراتر از آن ایران، حضور بیش از چهار 
هزار جنگ جوی سلفی از ارتش آزاد سوریه در منطقه قره باغ هم مرز با ایران است. این 
تروریست ها که از طرف ترکیه در سوریه سازمان دهی و حمایت می شوند، در نبردهای 
سوریه فجایع بسیاری آفریده اند، این نیروها با ایدئولوژی ضد شیعه خود در چندین 
نوبت برخوردهای نظامی با نیروهای حامی ایران در سوریه داشته اند. اکنون این 
تروریست ها با برنامه ریزی جمهوری آذربایجان و ترکیه برای مبارزه با ارتش ارمنستان 
به نزدیکی مرزهای شمالی ایران رسیده اند، این اقدام امنیت و تمامیت ارضی ایران را 
به مخاطره  می اندازد. این چالش امنیتی باید از طرف ایران در قدم های اولیه محکوم 

شود.
جمهوری آذربایجان با مجموعه ای از اقدامات تهدیدآمیز از قبیل حضور اسرائیل در 
کشور خود و واگذاری پایگاه نظامی، تحریک احساسات قومی و تجزیه طلبانه، انتقال 
تروریست های تکفیری سلفی به نزدیکی مرزهای ایران در منطقه قره باغ و ... در بلند 

مدت می تواند تهدیدی جدی برای امنیت ایران محسوب شود. 
کارشناس ارشد روابط بین الملل  

گقارد منصوریان*

رئیس کل دادگستری استان قم خبرداد:

کاهشبیشاز8درصدی
پروندههایقضایی

70درصد پرونده های معوق مختومه شده است
از تعطیلی 12 کارخانه  درقم جلوگیری شد

قم   شهرداری  سبز  فضای  و  پارک ها  سازمان  مدیرعامل 
گفت :براساس مصوبه ستاد مقابله با کرونا استان قم، کلیه 
پارک ها و بوستان های قم تا اطلاع ثانوی مسدود خواهد بود. 
ایجاد  با  با خبرنگاران در رابطه  پیام جوادیان در گفت و گو 

محدودیت های جدید به دلیل پیک سوم کرونا، اظهار داشت: 
با کرونا مورخ ۹ مهرماه  به مصوبات ستاد مقابله  با عنایت 
بوستان های  و  پارک ها  کلیه  قم  استاندار  ریاست  با   ۱۳۹۹

شهری، عرصه های فضای سبز، پارک های جنگلی تعطیل و

کرونا را به چشم خود دیدم 

همه گوییم آه و واویلا
چو کونیم ما ز دست این کرونا

کرونا را به چشم خود دیدم
من چجوری بگم که ترسیدم
دندوناش عین اره ماهی بود 

دستهاش مثل سبزی شاهی بود 
صورتش بود مثل یک زالو
کمرش تیغ تیغ و پشمالو
راه میرفت مثل اختاپوس

پرو و بی ادب کمی هم لوس
گفت میدونی یه ویروسم من

بیصفا بی حیا و لوسم من
با کرونا بگو مگو کردم

انقذه های و هوی کردم 
گفتم حناق بیریزه توی گلوت

من خودم پنبه می مالم به توروت
پس چطور شد که مبتلا نشدم

من دچار چنین بلا نشدم
دستکش بود بر دو دستانم 

چونه بند بود رو ز نخدانم
دستهام شسته بود با صابون
هر دقیقه ز دست این مردم
کرونا گفت گفتی لوسم من

میخوام امشب تورو ببوسم من
با لقد من زدم به خمبه او
پا گذاشتم به روی دنبه او
زیر پاها من لهش کردم 

همی ساخت رفتم و ولش کردم
پای من خورد به دسته کوزه
من دلم باسه کوزه میسوزه
کوزه افتاد عین تنگیله شد

خورده خورده شد و مث چیله شد
یهو از خواب بد پریدم من
کرونا رو دیگه ندیدم من

بشنو ای دوست ای عزیزدلم
هی نگو من زرنگم و زبلم

چونه بند رو تو چر نمی بندی
هر که میبنده بش تو میخندی
گفتم از هیچکس تو ماچ نکن

توی ماچت تو ریخت و پاش نکن
دستکش رو بکن به دستانت
هی نمال دست را به تنبانت
کرونا زود گورت رو گم کن 
یا جلای وطن از این قم کن

خوش اومدی جونم

استاندار قم گفت: به دلیل خیز موج سوم ویروس کرونا در 
قم محدودیت هایی ایجاد کرده ایم که در همین راستا پیاده 
روی اربعین در قم برگزار نمی شود و میزبان زائران در این ایام 

نیستیم. 
بهرام سرمست در گفت و گوی ویژه خبری که پنج شنبه 
شب از شبکه دوم سیما پخش شد، اظهار کرد: در استان قم 
بعد از عبور از موج اول کرونا در ایام اخیر با موج دوم و در ادامه 
با موج سوم ویروس کرونا مواجه هستیم. وی با اشاره به شمار 
بیماران بستری به دلیل ابتلا به ویروس کرونا در بیمارستان 
های قم گفت:735 بیمار در بیمارستان ها بستری بوده و 
از این تعداد 133 بیمار  بدحال داریم. همچنین در شبانه 
روز گذشته متاسفانه 13 نفر از همشهریان فوت کردند و در 
حال حاضر در شرایط قرمز و پرخطر هستیم. وی افزود: از 
نظر تجهیزات درمانی از بدو شیوع این ویروس در استان 

قم تمهیدات بسیار مطلوبی داشتیم و حمایت های وزارت 
بهداشت از کادر درمان در قم بسیار خوب بود.

وی افزود: یکی از عواملی که موجب شد که در قم بتوانیم 
از موج اول عبور کنیم فعال شدن گروه خیرین و گروه های 
جهادی بود که کمک بسیار موثری بود و هیچ کمبود خاصی 
برایمان وجود نداشت و در حال حاضر هم  کمبود خاصی 
نداریم و باید عنوان کنیم که پشتیبانی خوبی از مدافعان 
سلامت صورت می گیرد. استاندار قم ادامه داد: با توجه 
به اینکه در شرایط خاصی از نظر مواجهه با این بیماری قرار 
داریم؛ محدودیت هایی در استان قم به مدت یک هفته آغاز 

شده است.
هموطنان عزیز در تعطیلات اربعین به قم سفرنکنند

کشور  سراسر  در  شهروندان  از  کرد:  تاکید  سرمست   
خواهش می کنیم که قم را به عنوان مقصد سفر در تعطیلات 

پیش رو انتخاب نکنند و از قمی ها نیز خواهش می کنیم با 
رعایت پروتکل ها مدافعان سلامت و مسوولان را یاری کنند تا 

بتوانیم این موج از بیماری را کنترل کنیم.
وی با اشاره به محدودیت هایی که در استان قم از سوی 
ستاد بحران در قم پیش بینی شده است، تصریح کرد: مقرر 
شده است در تمام مراکز آموزشی، آموزش ها غیر حضوری  
باشد. استاندار قم تاکید کرد: از امروز به مدت یک هفته 
تمام بوستان ها و تمام اماکنی که می تواند موجب تجمع 
باشد تعطیل است. همچنین تمام همایش ها و مراسم های 
مذهبی و ملی نیز تا اطلاع ثانوی تعطیل است. وی با بیان 
اینکه در قم راهپیمایی اربعین نداریم گفت: در ایام اربعین 
حسینی در قم پذیرای مهمانان و زائرین نیستیم و به همین 
منظور از هموطنان خواهشمندیم که قم را به عنوان مقصد 

انتخاب نکنند و ما نمی توانیم از آنان میزبانی داشته باشیم.

استاندار قم:
پیاده روی اربعین در قم برگزار نمی شود
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 رییس جمهوری با تاکید بر این که نظارت های 
گسترده تر و وضع جرائم لازم برای تضمین رعایت 
دستورالعمل های بهداشتی ضروری است گفت: 
جرائمی متناسب با تخلفات در سه سطح ادارات، 
فضاهای  و  خصوصی  کارهای  و  وکسب  اصناف 

عمومی اعمال می شود. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، 
روز  روحانی  حسن  المسلمین  و  الاسلام  حجت 
پنجشنبه در جلسه روسای کمیته های ستاد ملی 
مطالبه  و  انتظار  اساس  بر  گفت:  کرونا،  با  مقابله 

برای  مسئول  و  نظارتی  دستگاه های  نیز  و  جامعه 
وضع ضمانت اجرایی در قبال رعایت دستورالعمل ها 
و جریمه کسانی که پروتکل ها را رعایت نمی کنند 
نظیر آنچه در کشورهای دیگر نیز اجرا شده است، 
جرائمی متناسب با تخلفات در سه سطح ادارات، 
فضاهای  و   خصوصی  کارهای  و  وکسب  اصناف 
جریمه  و  ناظر  های  دستگاه  همچنین  و  عمومی 

کننده، مشخص شده است.
رییس جمهوری اظهارداشت: در خصوص ادارات 
باید تخطئی از پروتکل ها به عنوان تخلف اداری 

محسوب شده و طبق ضوابط اداری، با قاطعیت و 
جدیت با متخلفان برخورد شده و مورد توبیخ اداری 

قرار گیرند.
 روحانی افزود: در خصوص اصناف نیز ضروری 
است با کمک سازمانهای مرتبط با اصناف و بنگاه 
های خصوصی و اتاق اصناف، نظارت ها با قاطعیت 
دنبال شود و متخلفان چه صاحبان مشاغل و بنگاهها 
و چه خدمات گیرندگان، بر اساس جرائمی که تعریف 

شده باید برخورد شوند.
وی با اشاره به اینکه ستادهای استانی مقابله با 
کرونا با توجه به مصوبات گذشته ستاد ملی همچنان 
با مجوز وزیران کشور و بهداشت و متناسب با وضعیت 
شیوع کرونا در استانهای خود تصمیم می گیرند، 
در  کرونا  شدیدتر  وضعیت  به  توجه  با  داد  دستور 
تهران، کنترل ها و نظارت ها با دقت، شدت و جدیت 
شرایط  به  سریعتر  چه  هر  تا  شود  دنبال  بیشتری 

کنترل و مدیریت شده بیماری، نزدیک شویم.
با  نیز  خود  سخنان  ابتدای  در  جمهوری  رییس 
اشاره به اقداماتی که طی ۸ ماه گذشته در خصوص 
تذکرات  و  رسانی  اطلاع  ها،  دستورالعمل  آموزش 
برای اجرای دقیق این دستورالعمل ها برای حفظ 
سلامتی مردم انجام گرفته، گفت: با توجه به تداوم 
روند شیوع این بیماری و شرایط جدید آن و افزایش 
شمار مبتلایان و فوتی ها، عدم رعایت دستورالعمل 
ها در سطح جامعه، مستلزم جریمه متخلفان است 
بویژه اینکه در ماه های پیش رو بر اثر امکان تلاقی 
کرونا با سرماخوردگی و آنفلوآنزا با مخاطراتی مواجه 
خواهیم شد که برای کنترل آن، وضع جرائم برای 

متخلفان را ضروری تر می سازد.

رجایی فعال سیاسی:

 اصولگرایان از حالا دستشان را رو کنند 
بازنده انتخابات ۱۴۰۰ می شوند

یک فعال اصلاح طلب صحنه انتخابات ریاست جمهوری 1۴00 را غبارآلود توصیف 
کرد و گفت: پیش بینی نتیجه این انتخابات از هم اکنون سخت است ولی اگر اصولگرایان 

از حالا بخواهند دست خود را رو کنند بازنده میدان خواهند بود.   
غلامعلی رجایی ،  شانس پیروزی اصولگرایان در انتخابات ریاست جمهوری 2۸ خرداد 
1۴00 را بالا ارزیابی کرد و علت آنرا ناکامی و از دست رفتن سرمایه اجتماعی اصلاح 

طلبان دانست.
مشاور مرحوم اکبر هاشمی رفسنجانی، یکی از ناکامی های اصلاح طلبان را  عملکرد 
آنها در شورای شهر و شهرداری تهران عنوان کرد و افزود: هیچ مانعی برای شهردار کردن 
محسن هاشمی وجود نداشت. اگر دو نفر علی البدل اصولگرا وارد شورای شهر می شدند 
چه اتفاقی می افتاد؟ در ادامه هم شرایط خاصی برای محمدعلی نجفی پیش آمد و بحث 
بازنشستگی گریبان محمدعلی افشانی را گرفت و اصلاح طلبان شورای شهر به رقابتی 

غیر موثر بین حناچی و آخوندی رسیدند.  
رجایی ادامه داد: ناکامی اصلاح طلبان هم از ناحیه خودشان بود و هم به آنها تحمیل 
شد. نباید نسبت به جایگزین شدن یک اصولگرای علی البدل به شورای شهر تنگ نظری 
می کردند. حالا یکی دو  از اصولگرایان وارد شورای شهر می شد، چه اتفاقی می افتاد؟ 
فرض را بر این می گذاشتند که مردم به آنها رای داده اند. هر چند افرادی در سطوح بالای 

اصلاحات با شهردار شدن محسن هاشمی مخالف بود.
وی اظهار کرد:  از طرفی اصلاح طلبان با نهادهای نظارتی مواجه هستند. مرحوم 
هاشمی معتقد بود باید چانه زنی از بالا وجود داشته باشد، ظرفیتی که در حال حاضر 
وجود ندارد. هاشمی اصلاح طلب نبود ولی می توانست نفع اصلاح طلبان با حاکمیت 
چانه زنی کند. به نظر من رییس دولت اصلاحات، هاشمی، علی اکبر ناطق نوری و شیخ 
اصلاحات تنها افرادی بودند که قدرت چانه زنی داشتند که در این مقطع اصلاح طلبان 
شانس داشتن آنها را از دست داده اند چون هیچکدام در گردونه و عرصه سیاسی نیستند.

رجایی اظهار کرد: روزنه آخر اصلاح طلبان حسن روحانی است که با رویکردی مشفقانه 
حاکمیت را قانع کند به اصلاح طلبان زمین بازی دهد که در انتخابات 1۴00 حضور 

یابند، باید دید چقدر حرف روحانی خریدار دارد.
این فعال سیاسی با اشاره به وضعیت اصلاح طلبان افزود: اصلاح طلبانی که 20 سال 
پیش تا 2۵ میلیون رای داشتند، به جایی رسیده اند که گزینه نخست آنها مجید انصاری، 
در انتخابات مجلس در  حوزه انتخابیه تهران 160 هزار رای می آورد. اصلاح طلبان مثل 
شخصی می مانند که ۵0 واحد آپارتمان دارد ولی هنگام اثاث کشی باید به آپارتمان 
اجاره ای ۵0 متری نقل مکان کند، لذا این ظرفیت و سرمایه اجتماعی باید در اختیار 

نظام قرار می گرفت.
رجایی، تنها شانس اصلاح طلبان برای انتخابات 1۴00 را اختلاف میان اصولگرایان 
عنوان کرد و گفت: بر این باورم اصولگرایان از یک به وحدت خواهند رسید مثل وحدتی که 
روی قالیباف انجام شد و او را در حضور شمس الدین حسینی، حمیدرضا  حاجی بابایی و 
علی نیکزاد رییس پارلمان کرد. زیرا این سه نفر افرادی بودند که تجربه نمایندگی مجلس 
و وزارت داشتند، امتیازی که قالیباف از آن بی بهره بود. لذا برای فتح صندلی پاستور هم 
می توانند فردی را برگزینند. با تمام این مباحث در این دوره پیچیدگی هایی وجود دارد که 

ممکن است اصولگرایان تا روزهای آخر دست خود را رو نکنند.

رییس قوه قضاییه: 

برخی با استفاده از قوانین موجود امکان 
آزادی از زندان  را دارند 

 رییس قوه قضاییه گفت: لازم است صیانت از سلامت دستگاه قضایی و همکاران، با 
جدیت دنبال شود؛ حضور یک نیروی ناسالم در مجموعه قضایی دغدغه آفرین است و 
قبل از اینکه غصه دار محروم شدن از یک همکار شویم، باید برای صیانت از او تدبیر کنیم.

آیت الله سید ابراهیم رییسی در نشست شورای عالی قوه قضاییه با شورای قضایی 
استان ها، طی سخنانی با بیان اینکه مبارزه با فساد، حمایت از تولید و تکریم ارباب رجوع 
به عدلیه، سه اولویت اصلی قوه قضائیه در سال 99 است، اظهار کرد: مقابله با قاچاق 

کالا به عنوان یکی از موانع تولید، با جدیت در دستور کار قرار دارد.
رییسی گفت: نابسامانی و عدم نظارت در صدور کارت های بازرگانی، زمینه سوء 
استفاده از ارز های تخصیصی برای واردات را فراهم می کند؛ گاهی می بینیم یا می شنویم 
که به نام یک پیرزن یا پیرمرد روستایی یا یک کودک، واردات انجام می شود که اصلا از این 

مساله حتی مطلع نیستند؛ این مساله هم عجیب است هم غیر قابل تحمل.
ماموریت های  در  نحوه مشارکت مردم  بیان کرد: دستورالعمل  قوه قضاییه  رییس 
دستگاه قضائی برای قرار گرفتن در زونکن پس از رویت، صادر نشده است بلکه برای همه 
بخش ها لازم الاجرا است؛ اولویت همکاران قضائی این باشد که از تمام ظرفیت ها برای 
حل و فصل دعاوی و خصومت ها در شورا های حل اختلاف استفاده کنند.در کنار حل و 
فصل دعاوی، حبس زدایی و استفاده از مجازات های جایگزین حبس مورد تاکید ماست.

وی تصریح کرد: شکل گیری دستگاه قضائیه هوشمند در گرو استفاده از فناوری های 
نوین است و بر همین اساس دادرسی الکترونیک و استفاده از سامانه ها در همه بخش ها 
و امور قضائی باید در اولویت قرار گیرد. رییس قوه قضاییه، گفت: نتیجه غربالگری در 
برخی زندان ها نشان می دهد که هنوز کسانی در زندان هستند که با استفاده از ظرفیت 
است  داد: لازم  ادامه  رییسی  دارند. حجت الاسلام  آزادی  امکان  قوانین موجود هم 
صیانت از سلامت دستگاه قضایی و همکاران، با جدیت دنبال شود؛ حضور یک نیروی 
ناسالم در مجموعه قضایی دغدغه آفرین است و قبل از اینکه غصه دار محروم شدن از 
یک همکار شویم، باید برای صیانت از او تدبیر کنیم. رییس قوه قضاییه گفت: حضور 
قاضی در دفتر وکیل و کارشناس ولو آنکه از همکاران سابق دادگستری باشند، زمینه 
روابط ناسالم را فراهم می کند؛ روابط ناسالم را تحمل نمی کنیم و به نصیحت و توصیه در 

این زمینه اکتفا نخواهیم کرد.

رییس کل بانک مرکزی:

 ثبات سازی بیشتر در بازارها 
ادامه خواهد یافت

 رییس کل بانک مرکزی در صفحه  اجتماعی خود نوشت:مردم مطمئن باشند بانک 
مرکزی بدون توجه به حواشی به تلاش خود برای ثبات سازی بیشتر در بازارها و عبور 

مطمئن از آخرین مراحل فشار حداکثری ادامه خواهد داد. 
»عبدالناصر همتی« روز جمعه در صفحه اینستاگرام خود نوشت: بانک مرکزی در 
اوج فشار حداکثری و بعد از 2 سال مقاومت در خط مقدم جنگ اقتصادی و در مقابل 
شدیدترین و بی سابقه ترین تحریم های پولی و بانکی و با وجود محدودیت دسترسی به 
درآمدهای ارزی کشور با تمرکز بر تامین کالاهای اساسی، دارو و مواد اولیه مورد نیاز 
واحدهای تولیدی، نیازهای اساسی و ضروری کشور را با همه سختی ها به خوبی و 
کفایت تامین کرده و اجازه نیز نداده که واضعان تحریم به هدف اصلی خود در دو سال 

گذشته که همانا فروپاشی اقتصاد کشور بود برسند.
وی ادامه داد: با افزایش نرخ ارز در چند هفته اخیر که در مورد دلایل آن به موقع خود 
توضیح خواهم داد، هجمه های سازمان یافته و بعضا با هدف های خاص علیه بانک 

مرکزی آغاز شده است.
همتی نوشت: با وجود سختی ها و دشواری ها، کنترل نرخ ارز دغدغه مهم بانک 
مرکزی است، مردم عزیز مطمئن باشند بانک مرکزی بدون توجه به حواشی، به تلاش 
خود برای ثبات سازی بیشتر در بازارها و انشاالله عبور مطمئن از آخرین مراحل فشار 

حداکثری ادامه خواهد داد.
رییس کل بانک مرکزی ادامه داد: این روزها بعد از طرح مکانیزم ماشه، اخباری در 
مورد قطع کامل ارتباط نظام مالی ایران مطرح می شود، فارغ از قابلیت عملیاتی داشتن 
و میزان تاثیر عملی آن، متاسفانه تاثیر روانی آن در بازار ارز سایه افکنده است در حالیکه 

در مقابل آن خبرهای مثبتی از منابع مسدودی وجود دارد.
وی نوشت: همانطور که پیشتر گفتم روند عرضه و معاملات حواله های ارزی در بازار 

دوم در بستر سامانه نیما به خصوص سه ماهه اخیر بهتر از قبل شده است.
همتی افزود: صادرکنندگان بالغ بر ۸ میلیارد دلار از تعهدات ارزی 2۷ میلیارد دلاری 
ایفا نشده خود، مربوط به پروانه های صادراتی سال های 139۷- 9۸ خود را به تدریج به 
چرخه اقتصاد کشور آورده و مانده تعهدات آنها به حدود 19 میلیارد دلار کاهش یافته 

است.
رییس کل بانک مرکزی نوشت: میانگین وزنی نرخ ارز نیما نیز با روند کاهشی به 
محدوده 23 هزار تومان به ازای هر دلار رسیده است که البته تاثیر خود را بتدریج در 

نرخ های بازار نشان خواهد داد.

تجربه بایدن
 دستپاچگی ترامپ

 فرایند یک ساله انتخابات ریاست جمهوری ایالات 
متحده آمریکا در نهایت به فاز مناظرات چهارگانه وارد 

شد و در گام اول آن که در کلیولند ایالت اوهایو برگزار شد نتایج در خور توجهی 
را با خود به همراه داشت که قطع یقین تاثیر بسزایی در روند و نتیجه نهایی آن 
 super" به جا خواهد گذاشت و به اصطلاح ترمینولوژی پروسه انتخابات آمریکا
Thusday" یا سه شنبه بزرگ با این مناظره و نتیجه ای که در خود نهفته داشت 

برای یکی از کاندیداها متمایل خواهد شد.
با تمرکز بر روند مناظره که با مدیریت یکی از مجریان  مسلط حوزه رسانه آمریکا، 
"کریس والاس" از فاکس نیوز اداره می شد به وضوح بر مخاطبان خاص جامعه 
آمریکا که به طور مسلم بر انتخاب یکی از این کاندیداها مهر تایید خواهند زد 
مبرهن و روشن شد که پرزیدنت ترامپ از آن اعتماد به نفس لازم در قواره یک رئیس 
جمهوری در مقابل سناتور بایدن کارکشته برخوردار نبود و استرس و اضطراب در 
لحن، حرکات و سکنات بدنی اش کاملا مشهود بود. گواه این ادعا پرش های 
عجولانه و بی صبری دونالد ترامپ در پاسخ به سناتور جو بایدن بود که دقیقا طبق 
آمارهای دقیق مراکز تحلیلی – تحقیقاتی رصد مناظره ۷3 بار وسط صحبت های 
بایدن پرید و از ادامه حرفهایش مانع شد که در نهایت جو بایدن با تجربه و تسلط 
به فنون مناظره که ریشه در عقبه حزبی و شجره سیاسی وی داشت با یک عبارت 
کوتاه تحقیرآمیز و بیشتر شبیه به ادبیات خود ترامپ پاسخ کوبنده ای به دونالد 
ترامپ داد: "میشه خفه بشی مرد". این عبارت قاطع و به دور از عرف ادبیات 
سیاسی دموکرات ها در واقع قریب به یقین می توان گفت که نقطه عطف مناظره 
اول بود و وزن فرآیند انتخابات را به نفع ستاد دموکرات ها و سناتور کارکشته  تغییر 
داد. بلافاصله ستاد معاون جو بایدن نیز در یک ابتکار بدیع اقدام به تولید تی شرت 
هایی انبوه با برچسب همین عبارت تحقیر آمیز خطاب به دونالد ترامپ کرد که 
بستگی دارد چقدر در قاطبه جامعه آمریکایی بلاخص طیف خاکستری و شناور 
آرا  تاثیرگذار بوده باشد. شواهد و تاریخ کارشناسی انتخابات ادوار گذشته نشان 
می دهد که این تکانه ها در جای خود مسیر و روند انتخابات را به طور محسوس 

تغییر داده اند.
رونالد ریگان جمهوریخواه دور دوم ریاست جمهوری خود را مرهون همین ابتکار 
عبارات در مناظرات بود که جریان و مسیر انتخابات را به نفع خود تغییر داد. نمونه 
های دیگر در اداور گذشته نیز تاکیدی بر تاثیر مناظرات بر روند انتخاب کاندیدای 
حاکم بر کاخ سفید است که نمونه بارزش تزلزل ال گور دموکرات در مقابل بوش 
پسر را می توان نام برد که تعریق الگور طی مناظره نتیجه مناظره را به نفع بوش 

تمام کرد.
در برش تحلیلی بر پوزیشن و فرم سناتور جو بایدن در طول مناظره یک ساعته 
می توان همان عقبه و تسلطی را که جامعه آمریکایی از وی انتظار داشت در مقابله 
با دونالد ترامپ مشاهده کرد که  یک طمانیته و اعتماد به نفس و بینش و تسلط 
خاطر یک سیاستمدار کهنه کار را از خود نشان داد و در برابر حربه و تاکتیک دونالد 
ترامپ که با تکانه هایش قصد تمرکز زدایی از وی را داشت با تجربه و مهارت خاصی 
که به فنون اداره مناظره نظر داشت با یک جمله و عبارت نفس گیر پاسخ داد که 
احتمالا پاشنه آشیل پرزیدنت و ستادش در ادامه کورس انتخابات تا سه شنبه بزرگ 

خواهد بود.
در کل فارغ از قضاوت ها و انتقادات کلی که از جانب بسیاری از مخاطبان 
آمریکایی و حتی بین المللی و بلاخص محافل تحلیلی –رسانه ای نسبت به فرم 
و شکل مناظره وارد است بسیاری فضای حاکم بر مناظره را به دور از ادوار گذشته 
ارزیابی کرده اند و به نوعی حتی دون شان جامعه دیالکتیکال آمریکایی دانسته 
اند و با تعابیر مشاجره و نزاع سیاسی نفس گیر و یا در یک تعبیر تند از جانب پایگاه 
خبری – تحلیلی پولیتیکو این مناظره مایه شرمساری و تحقیر ملی آمریکا قلمداد 

شده است.
برداشت نگارنده معطوف به این است که فاصله فرم این مناظره با ادوار قبلی و 
ساختارشکنی در قواعد و ضوابط آن بیشتر متاثر از کنش دونالد ترامپ و استراتژی 
ستاد وی بود که این امر نیز منبعث از گفتمان پوپولیسم راست حاکم بر فضای 
دولت و ستاد ایشان هست که به نوعی بطور معمول استراتژی تجدیدنظرطلبانه 
را در کلیات سیاست ها و   )deconstruction( و ساختارشکنانه  )rivisionist(

راهبردهای داخلی و بین المللی خود اتخاذ کرده است.
در مناظره اول نیز با ارزیابی و کارشناسی که ستاد وی از روحیات و کاراکتر جو 
بایدن داشت و پیشتر نیز کهولت سنی و ناتوانی جسمی و ذهنی وی را پاشنه آشیل 
بایدن ارزیابی کرده بود با روش و تاکتیک اصالت زدایی از مناظره و خروج روند آن 
از سیاق مرسوم و معمول ضابطه مند در واقع به دنبال تمرکززدایی و عصبی سازی 
فضای مناظره بود که می توان به وضوح نتیجه گرفت که نتوانست موفق شود و 
سناتور باتجربه و کهنه کار ایالت دلاور )delaver( با صبر و مهارت تمام با یک عبارت 
تحقیرآمیز ضربه و جراحتی سهمگین به دونالد ترامپ وارد ساخت. در ادامه نیز با 
بیان جمله "با این دلقک نمی توان صحبت کرد" که خطاب به کریس والاس و 
مخاطبان بود نتیجه مورد انتظار را از مناظره به دست آورد. البته بعد از پایان مناظره 
و گزارش محافل رسانه ای، خبری از نتیجه آن کاملا آمار به نفع سناتور جو بایدن 
بود. اکنون باید به انتظار نشست که سه مناظره دیگر به چه شکلی پیش خواهد 
رفت آیا باتوجه به ابتلا ترامپ به کرونا این مناظذه ها برگزار خواهد شد باید منتظر 
ماند و دید در روزهای آینده چه پیش خواهد آمد. با لحاظ این فرمول قدیمی 
که مناظره اول روند تداوم مناظرات را در بستر نگاه روانشناختی رقم می زند و از 
منظر اهمیت تاثیرگزاری در درجه بالایی نسبت به مناظرات بعدی برخوردار است. 
نتیجتا باید گفت با تمام شرایط و جوانب حاکم بر مناظره و انتخابات، در طول 
فرایند یک ساله انتخابات ستاد دونالد ترامپ با ظهور پاندمی کرونا و اعتراضات 
فراگیر اخیر خدشه جبران ناپذیری خورده بود که مسلما مناظرات باید یک فرصت 
بهینه برای ایشان باشد که بتواند در بستر نود دقیقه ایجاد شده با جامعه و مردم 
آمریکا با تسلط کافی گفت وگو کرده و آن صدمات حاصل یک سال اخیر را جبران 
کند که شواهد نشان داد در کورس اول زیاد نتوانست موفق شود و عرصه را به 
سناتور دموکرات واگذار کرد. چنانچه با این رویه در ادامه مناظرات حضور یابد به 
احتمال یک ساختارشکنی دیگر در تداوم حضور هشت ساله حاکمیت کاخ سفید 

را باید به انتظار نشست.
                                                                                   مدرس و پژوهشگر روابط بین الملل

طیبه سیاوشی :

حاکمیت موانع فرهنگی
 حضور زنان را بردارد 

 نماینده سابق مجلس با بیان اینکه موانع فرهنگی برای حضور زنان در انتخابات 
را حاکمیت باید از بین ببرد، گفت: علاوه بر موانع فرهنگی که سخنگوی شورای 
نگهبان اعلام کرده، موانع سیاسی، اجتماعی و اقتصادی نیز برای حضور زنان در 

انتخابات وجود دارد. 
طیبه سیاوشی شاه عنایتی در خصوص طرح اصلاح قانون انتخابات، اظهار 
کرد: در سیاست های کلی انتخابات که در سال 9۵ توسط رهبری ابلاغ شد؛  
تعریف و اعلام معیارها و شرایطی که برای تشخیص رجل سیاسی برای نامزد 
ریاست جمهوری لازم است، به صراحت بر عهده شورای نگهبان گذاشته شده 
است بنابراین شورای نگهبان براساس آن سیاست های کلی اختیار ورود به این 

موضوع را دارد. 
وی در گفت وگو با ایلنا افزود: معرفی پنج مشاور به شورای نگهبان امر خوبی 
است؛ چون که عده ای صرفاً برای نمایش نامزد انتخابات می شوند و هیچ حد و 
حدودی برای ثبت نام ریاست جمهوری تعیین نشده است و در واقع کاندیداتوری 

انتخابات مانند یک نمایش شده است.
سیاوشی بیان کرد: اینکه نامزد انتخابات پنج مشاور در زمینه های مختلف معرفی 
کنند و مدرک تحصیلیشان نیز ارتقا پیدا کند،  به نظر من مثبت است اما شورای 
نگهبان برنامه کتبی نمایندگان را نباید درخواست کند چون می تواند با مشاوران 
آنها صحبت کند و طی گفت وگو با مشاوران شخص صلاحیت او را تأیید و یا رد 

کنند.

اخبار

روحانی در جلسه روسای کمیته های ستاد ملی مقابله با کرونا؛
جرائممتناسبباتخلفاتپروتکلهایبهداشتیاعمالشود

معاون توسعه پیشگیری سازمان بهزیستی کشور با بیان این که ایران در سال های 
آتی با رشد سریع جمعیت سالمندان مواجه است، گفت:  بیش از 30 درصد از جمعیت 

کشور را تا 30 سال آینده سالمندان تشکیل می دهند. 
فاطمه رضوان مدنی ضمن اشاره به افزایش سریع جمعیت سالمندان در جهان و 
ایران اظهار داشت: این امر علاوه بر ایجاد ضرورت برای فراهم کردن خدمات مناسب و 
مبتنی بر نیازهای خاص جمعیت سالمندان، نوید دهنده افزایش جمعیتی است که در 
صورت برخورداری از سلامت روانی و اجتماعی گنجینه مهمی در انتقال تجارب مثبت 
و سازنده به نسل جوان و منبع بسیار ارزشمندی در حفظ ارزش ها و تقویت سرمایه 

اجتماعی است.
وی ادامه داد: با این نگاه دوران سالمندی، دوران کناره گیری از جامعه و انتظار 
کشیدن برای پایان زندگی نیست، بلکه مرحله مهم و سازنده ای از زندگی است که 
دو تا سه دهه از عمر یک فرد را در بر می گیرد. دوره ای که تغییرات جسمی آن برای 
همه ی افراد مشترک است، اما میزان بهزیستی روانشناختی و سبک زندگی اجتماعی 

سالمندان، سرعت و کیفیت این تغییرات را تعیین می کند.
وی افسردگی، آلزایمر و اضطراب را نیز از شایعترین مشکلات روانشناختی و عصب 
شناختی دوران سالمندی عنوان کرد و بر تاثیر این عوامل بر کیفیت سلامت جسمی و 
میزان آسیب پذیری سالمندان در برابر مشکلاتی نظیر انواع خشونت، خودکشی، سوء 
مصرف مواد و برخی حوادث همچون سقوط در اثر عدم تعادل که از مشکلات شایع 

سالمندی است، تاکید کرد.
معاون توسعه پیشگیری بهزیستی کشور همچنین خاطرنشان کرد: در سراسر جهان 
به صورت میانگین از هر چهار یا پنج نفر، یک فرد در طول زندگی خود بیماری های 
روانی را تجربه می کند، اما با افزایش سن، میزان آسیب پذیری افراد در برابر انواع 
مشکلات روانشناختی افزایش می یابد، به نحوی که شیوع اختلالات روانشناختی در 
سالمندان 6۵ سال به بالا در جهان تقریبا 10 درصد است،  اما این میزان در سن ۸0 

سالگی 2  برابر می شود.
رضوان مدنی گفت: دفتر مشاوره و امور روانشناختی سازمان بهزیستی کشور، به 
صورت جدی در راستای توسعه خدمات روانشناختی مبتنی بر نیازهای این جمعیت، 
تقویت نیروی انسانی لازم و تجهیز حرفه ای مراکز مشاوره عمومی و تخصصی خود 
در تلاش است؛ اما با توجه به سرعت رشد جمعیت و گسترش مشکلات و نیازهای 
روانشناختی این جمعیت، در صورتی که اقدامات پیشگیرانه لازم در این زمینه انجام 
نشود، قویترین سیستم های تشخیص و درمان روانشناختی قادر به حل مشکلات و 

پاسخگویی به نیازهای روانی سالمندان نخواهند بود.
به  توجه  با  کرد:  تصریح  سالمندان  روان  سلامت  حفظ  راهکارهای  بیان  در  وی 

اینکه سالمندان در فضای فرهنگی جامعه و خانواده های ایرانی از جایگاه مقبولی 
برخوردارند، خانواده ها و مراقبان، دروازه بانان سلامت سالمندان محسوب می شوند. 
توجه به وضعیت روحی و روانی این افراد، علاوه بر کاهش هزینه های مادی و معنوی 
مراقبت و درمان آنها برای خانواده، از پیشرفت بیماری های احتمالی و گسترش میزان 
آسیب و ناتوانی ناشی از این مشکلات پیشگیری و در نهایت موجب خواهد شد، 
خانواده ها در عوض سالمندان وابسته و نیازمند به مراقبت، از اعضای باتجربه، مستقل 
و کارآمدی برخوردار باشد که با توجه به فراغت های دوران بازنشستگی می توانند، نقش 

مهمی در تقویت کارکردهای مثبت خانواده و پرورش نسل جدید داشته باشند.
این مسوول عنوان کرد: یکی از مهمترین دلایل آسیب پذیری سالمندان برابر انواع 
و سالمندان  بزرگسالان  به حضور  باید  انزوا است، خانواده ها  و  تنهایی  بیماری ها، 
در روابط خانوادگی، اجتماعی و به ویژه ارتباط با نسل های جدید و نیز بهره گیری 
از توانمندی های این افراد در حل مسائل خانوادگی و اجتماعی اهمیت دهند و 
همچنین نسبت به بروز نشانه های افسردگی، آلزایمر، اضطراب، مشکلات خواب و 
سایر بیماری های روانشناختی در سالمندان خانواده و اطرافیان حساس و در صورت 
مشاهده این علایم، بهره گیری از خدمات مشاوره و روانشناختی حضوری و یا تلفنی 
را تشویق و حمایت کنند. میانسالان نیز  به عنوان جمعیتی که در آینده ای نزدیک با 
چالش های دوران سالمندی مواجه می شوند، از خود مراقبتی روانی غافل نشده و با 
اهمیت به درمان مشکلات روحی و روانی و حفظ فعالیت مثبت در شبکه ارتباطات 
خانوادگی، دوستی، بین نسلی و اجتماعی به بهبود وضعیت سلامت روان خود کمک 
کنند. وی در بیان اهمیت تقویت مطالبه گری و ایجاد حساسیت نسبت به وضعیت 
سلامت روان سالمندان گفت: در زمان حاضر که از هر 6 سالمند حداقل یک نفر مورد 
خشونت،   به ویژه خشونت روانی واقع می شود و براساس تحقیقات موجود، عمده این 
وقایع در فضای خانواده ها رخ می دهند، توجه و واکنش مناسب به مشکلاتی که به 
دلیل عدم آگاهی، غفلت یا بی توجهی به حقوق سالمندان رخ می دهد، مسوولیتی 

اجتماعی برای همه افراد جامعه است.
به عقیده وی، با گذشت زمان توان جسمی و روانی سالمندان کاهش می یابد و براین 
اساس نقش جامعه، محیط و خانواده در مراقبت و حفظ کیفیت و رضایت از زندگی 

سالمندان پر رنگ تر می شود.
معاون توسعه پیشگیری سازمان بهزیستی کشور خاطرنشان کرد: شاید نتوان جلوی 
پیر شدن عزیزان را گرفت، اما می توان کمک کرد که روح آنها دیرتر پیر شود. در این 
مسیر در کنار ایجاد ساختارها و سیستم های خدمات دهی مناسب به سالمندان، 
کمک به ایجاد درک مثبت از دوران سالمندی و تقویت حمایت و مشارکت اجتماعی 

این جمعیت نیز بسیار راهگشا خواهد بود.  

معاون توسعه پیشگیری سازمان بهزیستی کشور:

۳۰ درصد از جمعیت کشور تا ۳۰ سال آینده سالمند می شوند

یک فعال سیاسی با بیان اینکه اصلاحات در این 
سال ها ضربه خورده و اعتماد مردم را از دست داده 
است، گفت: ارتباط اصلاح طلبان با جامعه ضعیف 

شده است.
به جز یکی دو حزب اصلاح طلب، کسی از اصلاح 
طلبان در میدان نیست تا از حقوق مردم دفاع کند.  
جلال جلالی زاده در گفت و گو با ایسنا، در پاسخ به 
این پرسش که به نظر شما جامعه در حال حاضر  چه 
اظهار  دارد؟  اصلاحات  جریان  به  نسبت  دیدگاهی 
و  دارد  کرد: جریان اصلاحات طیف های مختلفی 
در این جریان از اصلاح طلبان اهل اندیشه تا اصلاح 
طلبان فرصت طلب وجود دارد. آنهایی که بر مبنای 

فکر و اندیشه ، اصلاح طلبی را پذیرفته اند، تلاش 
می کنند تا این تفکر را به مردم معرفی کنند اما عده 
ای اصلاح طلبی را مبنایی برای دستیابی به قدرت 
برای  طلبی  اصلاح  اندیشه  از  و  دانند  می  مقام  و 
افراد  این  کنند.  می  سواستفاده  قدرت  به  رسیدن 
در زمان انتخابات پیشتاز شده، اما وقتی به مقامی 
رسیدند، گذشته را فراموش کرده و برای آنها سرنوشت 
اصلاحات بی اهمیت می شود. وی ادامه داد: اگر 
مردم اصلاحات را با این افراد سواستفاده گر بشناسند، 
به این جریان انتقاد وارد کرده و آن را قدرت طلب می 
دانند. واقعیت هم این است که مردم با یک چوب همه 
را می رانند و قضاوت کلی کرده و مثلا سیدمحمد 

خاتمی را با این دسته افراد در کنار هم قرار می دهند. 
این فعال سیاسی  با بیان اینکه عده ای صادقانه در 
انتخابات ریاست جمهوری اخیر برای اصلاحات رای 
وارد  انتخابات کسانی  بعد  اما  افزود:   جمع کردند، 
قدرت شدند که هیچ هزینه ای برای اصلاحات نداده 
بودند. من افرادی را در مسئولیت های مختلف می 
شناسم که به نام اصلاحات مسئولیت گرفتند اما هیچ 
توجهی به سرنوشت اصلاحات ندارند. مردم به اصلاح 
طلبان اعتماد کرده و به آنها رای دادند اما عده ای از 
این شرایط سواستفاده کرده تا به قدرت برسند و همین 
ها موجب شدند که اعتماد مردم به اصلاحات کم شده 

و نسبت به این جریان دلسرد شوند.

جلال جلالی زاده:

 اصلاحات اعتماد مردم را از دست داده است

ارکان  اینکه همه  بیان  با  ایرانیان  امید  بنیاد  رئیس 
حاکمیت باید خود را ملزم به رعایت حقوق شهروندی 
بدانند، تاکید کرد: برخی اخباری که از وخامت وضعیت 
می برند  سر  به  زندان  در  که  مدنی  فعالان  جسمانی 
به ویژه زنان زندانی شنیده می شود، نگران کننده است. 
در نشست مشترک هیات مدیره  محمدرضا عارف 
بنیاد امید ایرانیان با روسای استانی این بنیاد که به 
صورت ویدئو کنفرانس برگزار شد، با اشاره به هفته دفاع 
یاد و خاطره شهدای جنگ  و گرامی داشت  مقدس 
تحمیلی بر ضرورت آسیب شناسی فعالیت های بنیاد 
امید در دهه اول با توجه به اساسنامه و مأموریت های 
این نهاد مدنی تأکید کرد و گفت: یکی از اولویت های 
مهم بنیاد امید باید تدوین برنامه راهبردی ۵ ساله این 
بنیاد با توجه به آسیب شناسی فعالیت ها، شرایط کشور، 
اولویت های موردنظر مردم و  شرایط منطقه و بین الملل 
باشد. وی با اشاره به لزوم توسعه واحدهای استانی بنیاد 
کارهای  ارجاع  و  خوداتکایی  به صورت  ایرانیان  امید 

مطالعاتی به آنها تصریح کرد: باید تلاش شود از جوانان 
باانگیزه و بانشاط در امور اجرایی و کمیته های بنیاد امید 

استفاده شود.
رئیس بنیاد امید ایرانیان با اشاره به  ضرورت توجه به 
امور خیریه و ایجاد واحدها و تشکل های مربوطه در 
این راستا بر ضرورت همکاری با سازمان های مردم نهاد 
در چارچوب فعالیت های این بنیاد و نیز همکاری با 
و نهادها و مؤسسات برای حل  دستگاه های اجرایی 

مشکلات کشور تأکید کرد.
سازمان های  با  ارتباط  لزوم  به  توصیه  با  عارف 
بین المللی، خاطرنشان کرد: بنیاد امید ایرانیان باید 
در جهت بازسازی و ارتقاء سرمایه های اجتماعی و نیز 
تقویت اتحاد و انسجام ملی با اولویت قرار دادن  به منافع 
ملی تلاش کند. وی با بیان اینکه توجه و رعایت حقوق 
امید  بنیاد  اعضای  جدی  دغدغه های  از  شهروندی 
ایرانیان است، خاطرنشان کرد: همه ارکان حاکمیت 
باید خود را ملزم به رعایت حقوق شهروندی بدانند و 

این موضوع تنها در شعار کفایت نمی کند و باید در عمل 
حق  و حقوق آحاد شهروندان محترم دانسته شود، البته 
که قوه قضاییه به عنوان نهادی که صیانت از حقوق 
شهروندی از وظایف ذاتی آن است باید بیش از دیگر 

نهادها در پاسداری از حقوق شهروندی پیشتاز باشد.
عارف در همین راستا تأکید کرد: برخی اخباری که 
از وخامت وضعیت جسمانی فعالان مدنی که در زندان 
می شود،  زندانی شنیده  زنان  به ویژه  می برند  به سر 
این  از مسئولان  و درخواست من  است  نگران کننده 
است که اجازه ندهند با برخوردهای سلیقه ای با فعالان 

مدنی حقوق شهروندی آنان نادیده گرفته شود.
پایان  راه  کرد:  تصریح  ایرانیان  امید  بنیاد  رئیس 
دادن به منازعات سیاسی در کشور گفتگوی ملی با 
همه جریان های سیاسی و نهادهای داخل نظام در 
چارچوب قانون اساسی است. وی در پایان بر ضرورت 
رسیدن به حکمرانی خوب با استفاده از جذب نخبگان و 

فرهیختگان کشور به ویژه جوانان تأکید کرد.

محمدرضا عارف:
 همه ارکان حاکمیت باید خود را ملزم به رعایت حقوق شهروندی بدانند

عبدالرحمن ولایتی*
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سلامت 

تنفس شکمی یکی از شناخته شده ترین انواع تمرینات تنفسی است. این 
تکنیک نه تنها برای مقابله با استرس مفید است، بلکه نشان داده است در افزایش 

سطوح اکسیژن به افراد مبتلا به بیماری مزمن ریه کمک می کند. 
حتی پیش از شیوع کروناویروس جدید استرس ما در بالاترین سطح خود طی 
تمام دوران ها قرار داشت. پس از آغاز همه گیری بیماری کووید19 نیز سطوح 

استرس افراد هرچه بیشتر افزایش داشته است.
به نقل از "لیو استرانگ تمرینات تنفس عمیق یکی از موثرترین ابزارهایی است 
که برای مدیریت استرس می توان مد نظر قرار داد. این تکنیک آرامش بخش به 
کاهش حالت جنگ یا گریز در بدن ما کمک می کند. پژوهش های مختلف فواید 

تمرینات تنفسی از جمله کاهش فشار خون و ضربان قلب را نشان داده اند.
بهترین بخش ماجرا این است که تمرینات تنفسی نیازمند هیچ نسخه، خرید 
محصولات بدون نسخه یا آموزش رسمی نیستند و تمام چیزی که نیاز دارید 
اختصاص چند دقیقه وقت در روز و در حالت ایده آل حضور در مکانی آرام برای 

انجام این تمرینات است.
شما می توانید از فواید افزودن تمرینات تنفسی به روتین روزانه خود برای کمک 
به مقابله با استرس، اضطراب، افسردگی و احساسات منفی دیگر استفاده کرده 
و همچنین سطوح انرژی خود را افزایش داده و به طور کلی حس بهتری داشته 
باشید. همچنین، در مواجهه با رویدادی استرس زا می توانید از تمرینات تنفسی 

برای مقابله با این شرایط و کسب آرامش استفاده کنید.
در شرایطی که هر نوع تنفس آرام و پایدار می تواند به تسکین ذهن و اعصاب 
انسان کمک کند، ممکن است برخی تکنیک های تنفسی کارایی بیشتری نسبت 

به موارد دیگر برای شما داشته باشند.
تنفس شکمی یا دیافراگمی 

تنفس شکمی یکی از شناخته شده ترین انواع تمرینات تنفسی است. این 
تکنیک نه تنها برای مقابله با استرس مفید است، بلکه نشان داده است در افزایش 

سطوح اکسیژن به افراد مبتلا به بیماری مزمن ریه کمک می کند.
این تمرین به فرد کمک می کند بر تنفس خود متمرکز شده که می تواند افکار 

استرس زا را به پس زمینه ذهن انتقال دهد.
روش انجام

در مکانی آرام بنشینید یا دراز بکشید.
چشم ها را بسته و به تنفس خود بدون تلاش برای ایجاد تغییر در چیزی توجه 
کنید. دو دست خود را به آرامی روی شکم خود قرار داده و به این توجه داشته 
باشید که چگونه با انجام عمل دم بالا آمده و با انجام عمل بازدم پایین می رود. 
تا حد امکان بر این حرکت و تنفس از طریق دیافراگم متمرکز شده و اجازه دهید 

ذهن شما آزاد شود.
نکته 

اگر حالت نشسته را انتخاب می کنید از راحتی و آرامش پشت خود اطمینان 
حاصل کرده و همچنین کمر را صاف نگه دارید تا آزادی حرکت برای تنفس کامل 

فراهم شود. بهتر است روی یک صندلی یا مبل این کار را انجام دهید.
تنفس از سوراخ های بینی به طور متناوب

این تکنیک تنفس قدمت بسیار زیادی دارد و فواید سلامت مختلفی را ارائه می 
کند که از آن جمله می توان به کاهش استرس و بهبود عملکرد قلبی عروقی اشاره 
 the International Journal of Yoga کرد. مطالعه ای در سال 2013 که در نشریه
منتشر شد، نشان داد که این تکنیک تنفس به کاهش استرس، ضربان قلب، فشار 

خون و سرعت تنفس شرکت کنندگان کمک کرده است.
تنفس از سوراخ بینی به طور متناوب بر اعصاب پاراسمپاتیک تاثیر می گذارد که 
بخشی از سیستم عصبی مسئول آرامش بدن پس از واکنش جنگ یا گریز است. 
از این رو، انجام این تکنیک پس از یک رویداد استرس زا می تواند به کسب آرامش 

کمک کند.
روش انجام 

در مکانی آرام و در وضعیتی راحت نشسته و دست های خود را روی ران قرار 

دهید. شست دست راست خود را روی سوراخ بینی راست و انگشت حلقه را روی 
سوراخ بینی چپ قرار داده بدون این که فشاری وارد کنید.

دم و بازدم عمیق انجام دهید. در انتهای عمل بازدم، سوراخ بینی راست خود را با 
انگشت شست بسته و عمل دم را از طریق سوراخ بینی چپ انجام دهید. سپس، 
شست خود را رها کرده و سوراخ بینی چپ را با انگشت حلقه بسته و عمل بازدم را 
از طریق سوراخ بینی راست انجام دهید. سپس از طریق سوراخ بینی راست عمل 
دم را انجام داده و عمل بازدم را از طریق سوراخ بینی چپ انجام دهید. این الگو را 

برای دم و بازدم از طریق سوراخ های بینی ادامه دهید.
تکنیک تنفس 8-۷-۴

این روش تنفس بر اساس یک تکنیک یوگیک باستانی شکل گرفته است. این 
روش به فعال شدن سیستم عصبی پاراسمپاتیک کمک می کند که در تقویت 
آرامش و تن آرامی نقش دارد. همچنین، این تمرین تنفسی میزان اکسیژن در 
ریه ها را افزایش داده و به افراد مبتلا به بی خوابی )اینسومنیا( در به خواب رفتن 

راحت تر کمک کند.
روش انجام 

ابتدا عمل دم و بازدم عمیق انجام دهید.
زمانی که به یک ریتم خوب رسیدید، برای چهار شمارش عمل دم را از طریق 
بینی انجام دهید، نفس خود را برای هفت شمارش نگه داشته و در نهایت عمل 

بازدم را از طریق دهان طی هشت شمارش انجام دهید.
حداقل برای پنج دم و بازدم دیگر این کار را ادامه دهید. با تمرین بیشتر شما 

ممکن است قادر به افزایش تعداد نفس های خود باشید.
نکته 

در ابتدا، ممکن است حبس نفس برای هفت شمارش و انجام عمل بازدم در 
هشت شمارش برای شما دشوار باشد. در این مورد، شما می توانید مدت زمان 
دم، حبس نفس و بازدم را با حفظ نسبتنی مشابه کاهش دهید. به عنوان مثال، 
شما می توانید عمل دم را برای دو شمارش، حبس نفس را در سه شمارش و بازدم 

را در چهار شمارش انجام دهید. به مرور زمان، شما می توانید این میزان را افزایش 
داده و به سطح تنفس ۴-۷-۸ برسید.

تنفس مربعی یا جعبه ای 
این یک تکنیک تنفس ساده اما قدرتمند است. همانند دیگر تمرینات تنفسی، 
تنفس مربعی به کسب آرامش از طریق تمرکز بر تنفس به جای افکار استرس زا 

کمک می کند که می تواند به آرامش و تمرکز بیشتر منجر شود.
این یکی از ساده ترین تمرینات تنفس عمیق است و حتی می توان آن را همراه 

با کودکان انجام داد.
روش انجام 

در یک پسچر )وضع اندامی( خوب بنشینید.
به تنفس خود توجه داشته و شمارش دم و بازدم خود را آغاز کنید. مجبور کردن 
خود به دم و بازدم بیش از حد عمیق می تواند بیشتر تنش زا باشد تا تنش را کاهش 
دهد. زمانی که متوجه شدید دم و بازدم راحت را در چند شمارش انجام می دهید، 
آماده شکل دادن به یک جعبه با تنفس خود هستید. به عنوان مثال، اگر دم و بازدم 
شما دو شمارش طول می کشد، عمل دم را برای دو شمارش انجام دهید، نفس 
خود را برای دو شمارش نگه دارید، عمل بازدم را برای دو شمارش انجام داده و 
یک وقفه دو شمارشی پیش از این که دوباره عمل دم را انجام دهید، داشته باشید.
این کار را برای پنج تا 10 بار تکرار کنید، سپس هر بخش از این تکنیک تنفسی 

را در سه شمارش انجام دهید.
تنفس از سوراخ بینی چپ 

تنفس از سوراخ بینی چپ می تواند به آرامش سمت چپ منطقی مغز که درگیر 
افکار تکراری و پشت سر هم شده است کمک کند، در شرایطی که سمت راست و 

خلاق مغز را فعال می کند.  
پس از چند دور تنفس از طریق سوراخ سمت چپ بینی بهتر است برای ایجاد 
تعادل در مغز و سیستم عصبی، چند دور نیز تنفس از سوراخ بینی به طور متناوب 

را انجام دهید.
روش انجام

در شرایطی که پشت شما صاف است بنشینید و بر تنفس خود متمرکز شوید.
سوراخ بینی سمت راست را با انگشت شست دست راست مسدود کرده و از 
طریق سوراخ بینی چپ تنفس کنید. در نقطه اوج عمل دم دو سوراخ بینی را با 
انگشت شست و انگشت حلقه راست مسدود کرده تا یک وقفه ایجاد شود و با آزاد 

کردن انگشت شست عمل بازدم را از طریق سوراخ بینی راست انجام دهید.
تنفس منسجم 

این تکنیک تنفس عمیق چندان بی شباهت به تنفس جعبه ای نیست. تفاوت 
اصلی بین آنها این است که شما به آرامی، به تدریج و به عمد دم و بازدم خود را 
بسط می دهید تا به نرخ تنفس منسجم ایده آل پنج عمل دم و پنج عمل بازدم 
رسیده و با ایجاد تعادل در سیستم عصبی انعطاف پذیری و سازگاری آن را افزایش 

دهید.
روش انجام 

در شرایطی که پشت صاف است بنشینید و چند بار عمل دم و بازدم را انجام 
دهید.

عمل دم و بازدم را در دو شمارش آغاز کرده و دو بار دیگر آن را تکرار کنید، سپس، 
دم و بازدم را در سه شمارش انجام دهید. سه بار دیگر این کار را تکرار کنید. اگر 
متوجه افزایش تنش در بدن خود شدید تا زمانی که احساس راحتی کنید به 

تنفس طی سه شمارش ادامه دهید.
زمانی که آماده بودید، دم و بازدم را در چهار شمارش انجام دهید و سپس آن را 

به پنج شمارش افزایش دهید.
نکته 

اگر با تنش مواجه شدید دم و بازدم را برای چهار شمارش انجام داده یا بار دیگر به 
سه شمارش بازگردید تا زمانی که آمادگی کامل برای افزایش شمارش برای انجام 

دم و بازدم را داشته باشید.

استرسو6تکنیکتنفسبرایمقابلهباآن

آلزایمر یکی از بیماری هایی است که بیشتر افراد می خواهند از آن اجتناب کنند 
و دلیل خوبی هم دارند. اگرچه راه اثبات شده ای برای جلوگیری از آلزایمر وجود 
ندارد، اما کارهای زیادی وجود دارد که می توانید برای کاهش شانس ابتلا به آن 

انجام دهید. 
پزشکان هنوز هم به طور دقیق نمی دانند چرا برخی از افراد به این بیماری مبتلا 
می شوند و برخی دیگر نه. چرا این بیماری در بدن افراد با گذشت سال ها شدیدتر 
می شود یا چگونه می توان آن را درمان کرد. از آنجا که آنها پاسخ این سوال ها را 

نمی دانند، بنابراین کاملًا مطمئن نیستند که چگونه آن را درمان کنند.
درست است که آلزایمر با افزایش سن شیوع بیشتری می یابد، اما ابتلا به این 
بیماری بخشی از روند طبیعی پیری نیست. البته  گفته می شود که برخی از 
مشکلات ژنتیکی می تواند احتمال ابتلای افراد به این بیماری را بیشتر کند. 
واقعیت این است که شما نمی توانید جلوی پیری را بگیرید یا ژن های خود را 
کنترل کنید، اما این به این معنی نیست که دست شما در برابر این بیماری بسته 
است و هیچ کاری از شما برنمی آید. این کارهای ساده می تواند شما را تا حدی از 

خطر ابتلا به آلزایمر دور نگه دارد.
و  قند خون  آیا می دانید فشار خون،  را مدیریت کنید:  بدن خود  اعداد 

کلسترول شما بیش از حد بالا است؟ تحقیقات نشان می دهد ارتباطی قوی بین 
آلزایمر و شرایطی مانند فشار خون بالا، کلسترول بالا، دیابت نوع 2 و بیماری های 
قلبی وجود دارد. بسیاری از افراد از درگیر بودن بدون با این اعداد بالا خبر ندارند. 

معاینه و آزمایش منظم می تواند شما را از این شرایط مطلع کند.
وزن خود را بررسی کنید: اگر دچار اضافه وزن هستید، از همین امروز به 
فکر کاهش آن باشید. اضافه وزن، علاوه بر اینکه می تواند زمینه ساز مشکلات 
بسیاری در بدن شما باشد، یک عامل خطرساز برای آلزایمر نیز محسوب می شود. 
مطالعات بسیاری نشان داده که چاقی می تواند مغز را به گونه ای دچار تغییر کند 

که احتمال ابتلا به آلزایمر افزایش یابد.
ورزش دهید: هنگام تمرین و ورزش، حتی اندک، خون بیشتری به مغز می رود 
که باعث سلامت مغز می شود. حداقل 30 دقیقه ورزش در روز شما را به هدف 

خود یعنی دوری از آلزایمر، می رساند.
افرادی که به یادگیری ادامه می دهند و  ذهن خود را به چالش بکشید: 
همچنان اجتماعی هستند ممکن است کمتر به بیماری آلزایمر مبتلا شوند. اگر 
چه این موضوع هنوز کاملًا مشخص نیست اما تحریک ذهنی ممکن است مانند 

تمرینی برای مغز شما باشد تا از روند فراموشی جلوگیری کند.

کمربند و کلاه ایمنی استفاده کنید: تصادف در ماشین آن هم زمانی که 
کمربند ایمنی خود را نبسته اید، یا افتادن از روی موتور سیکلت و دوچرخه وقتی 
کلاهی به سر ندارید، ممکن است صدمه و ضربه ای به سر و مغز شما وارد کند 
که سال ها بعد باعث بیداری آلزایمر در شما شود. علاوه براین ها، محیط زندگی 
خود را از عواملی که باعث سقوط، صدمه و آسیب به مغز می شود، پاک کنید. یک 
جسم معلق در خانه، یا فرشی بدون محافظ چسبنده از نمونه عوامل خطرساز در 

محیط زندگی شما هستند.
اگرچه مصرف سیگار بیش از هر ماده مخدر   دخانیات را کنار بگذارید: 
دیگری در میان افراد عمومیت پیدا کرده است اما باید بدانید که مصرف هر نوع 

توتون و تنباکویی می تواند زمینه بروز بیماری آلزایمر در شما را فراهم کند.
سالم بخورید: یک رژیم غذایی سالم داشته باشید که در آن انواع میوه ها و 
سبزیجات، غلات سبوس دار، پروتئین بدون چربی و لبنیات کم چربی لیست 
شده باشد. این رژیم غذایی شما را از خطر ابتلا به آلزایمر و چندین بیماری 
روغن، گوشت ها  در  اشباع شده موجود  دور می کند. چربی  دیگر  خطرناک 
و لبنیات پر چرب، قندهای اضافه شده، کربوهیدرات، نمک و الکل را محدود 

کنید.

چطور از آلزایمر جلوگیری کنیم؟

آیا به فکر تعیین وقت ملاقات با دندان پزشکتان هستید؟ 
را  دور  راه  از  مشاوره  ابتدا  بهداشت،  جهانی  سازمان 
پیشنهاد می دهد و توصیه می کند هرگونه مراقبت معمول 
غیرضروری )مانند معاینه یا تمیز کردن( را تا زمان کاهش 

کافی شیوع کووید 19، به تأخیر بیندازید.
اگر میزان شیوع کرونا ویروس در منطقه شما کم است 
و زمان ملاقات با دندان پزشکتان فرارسیده است، برای 

مشورت درباره ضرورت ویزیت، با او تماس بگیرید.
به گفته متخصصین، سلامت دندان برای سلامت کلی 
بدن حیاتی است. اگرچه توجه به این نکته مهم است که 
با پزشک ممکن است کمی متفاوت  این روزها ملاقات 

باشد.
بسیاری از اوقات مردم درک نمی کنند که دندان ها به 
بدن، استخوان و سر متصل هستند و مراقبت از آن ها به 
اندازه دیگر اعضای بدنشان اهمیت دارد. اگر مشکلات 
دندانی در مراحل اولیه تشخیص داده شود، درمان بسیار 
راحت تر و با هزینه کم تر انجام می گیرد اما، اگر اجازه دهید 
مدت زمان طولانی مشکل دهان و دندان شما ادامه یابد، 

بعداً ممکن است درمان پیچیده شود.
مراجعه به دندان پزشکی در زمان همه گیری 

کووید ۱۹، چگونه است؟
توصیه می شود 2۴ ساعت قبل از زمان ملاقات، منشی 
درباره  و  بگیرد  تماس  بیماران  با  دندان پزشکی،  مطب 
سفرهای اخیر و قرار گرفتن در معرض کووید 19، از آن ها 
سؤال کند و همچنین به آنان یادآوری کند که به همراه خود 
ماسک بیاورند و تا جایی که امکان دارد همراهان زیادی 

نداشته باشند.
پزشک و دیگر کارمندان مطب باید از تجهیزات محافظتی، 

بیش از حد معمول استفاده کنند و به طور معمول از ماسک 
N9۵ و محافظ صورت، و گاهی اوقات از عینک مخصوص، 

برای محافظت از چشم خود، کمک بگیرند
تجربه اتاق انتظار نیز متفاوت خواهد بود. ممکن است از 
شما خواسته شود به محض رسیدن، با مطب دندان پزشک 
تماس بگیرید و سپس در ماشین منتظر بمانید تا فضای 
مورد نظر برای شما مهیا شود. بهتر است به جای ماندن 
در اتاق های انتظار، بیشتر بیماران مستقیماً به اتاق معاینه 
هدایت شوند. بهتر است تعداد صندلی های اتاق انتظار 
کاهش یابد و تا جایی که ممکن است خالی از بیمار باشد. 
همچنین تمام مجلات، کتاب ها و اسباب بازی ها نیز از اتاق 

انتظار جمع آوری شوند.
از  و  شود  بررسی  بیمار  حرارت  درجه  ورود،  محض  به 
مطب،  به  دوباره  مراجعه  از  قبل  شود  خواسته  مشتری 
فرم  کردن  پر  از  پس  کند.  ضدعفونی  را  خود  دستان 
اطلاعات به جای پس گرفتن ابزار نوشتن، بهتر است به 
آن ها گفته شود قلم یا مدادی را که برای پر کردن فرم ها 
استفاده می کنند، به خانه ببرند. صفحه کلیدهای رایانه نیز 

بهتر است با یک پوشش یک بارمصرف پوشانده شود.
باید هر نقطه ای که بیمار لمس می کند با ضدعفونی کننده 
اسپری کرد تا آماده مراجعه بیمار بعدی باشد. بیماران باید 
محدودیت های جدید را درک کنند و بدانند که این کار 
نه تنها برای محافظت از آن ها است بلکه از بیمار بعدی 
محافظت  دندانپزشکی  تیم  و  دندان پزشک  همچنین  و 

می کند.
تجهیزات  از  باید  مطب  کارمندان  دیگر  و  پزشک 
محافظتی، بیش از حد معمول استفاده کنند و به طور 
معمول از ماسک N9۵ و محافظ صورت، و گاهی اوقات 

از عینک مخصوص، برای محافظت از چشم خود، کمک 
بگیرند.

و  ابزارها  از  است  ممکن  همچنین  دندان پزشکان 
روش های مختلفی در معاینات دهانی استفاده کنند.

بالا  سرعت  با  مکش  از  همیشه  دندان پزشکان  تقریباً 
استفاده می کنند و استفاده از رابردام را توصیه می کنند. 
به  بسته  که  است  لاستیک  جنس  از  قطعه ای  رابردام 
مکانی که دندان پزشک می خواهد، در هر زمان فقط یک 
تا سه دندان را در دسترس قرار می دهد. این باعث کاهش 
از دستگاه  به جای استفاده  هرگونه هوازدگی می شود. 
را  دندان ها  و  می شود  استفاده  بیشتر  که  اولتراسونیک 
سریع تر تمیز می کند، دندان پزشکان اکنون بیشتر تمیز 

کردن دستی را انجام می دهند.
به  مراجعه  از  مردم  نگرانی  برای  دلیلی  هیچ 
دندان پزشک وجود ندارد. دندان پزشکان به نوعی آمادگی 
ایمن  و  آوردن محیط سالم  فراهم  برای  منحصربه فردی 
برای ورود بیماران دارند. مطب های دندانپزشکی اغلب 
به اقدامات احتیاطی توصیه شده توسط سازمان بهداشت 
مدت  برای  بیماران  از  مراقبت  و  ضدعفونی  و  جهانی 

طولانی متعهد بوده اند.
آن ها سال ها و سال ها در ارتباط نزدیک با بیماران بوده و 
انواع مختلفی از اپیدمی را تجربه کرده اند؛ چه اچ آی وی 
باشد یا هپاتیت یا مواردی از این قبیل. این ها همه موارد 
احتیاطی است که آن ها قبلًا به کار برده اند. بنابراین مطب 

دندانپزشکی مکانی بسیار امن برای درمان بیماران است.
چگونه می توان دندان های خود را بدون مراجعه 

به دندان پزشک سالم نگه داشت؟
اگر هنوز قادر به رفتن به مطب دندان پزشک نیستید، 

رعایت بهداشت دندان بسیار مهم است.
دیده شده که بعضی از افراد به نوعی مراقبت از دهان 
که  بدانید  باید  ولی  می دهند.  کاهش  را  خود  دندان  و 
باکتری ها از وجود همه گیری کووید 19 اطلاعی ندارند. 
مهم است که به مسواک زدن مناسب دو بار در روز، نخ 
ادامه  سالم  غذایی  رژیم  و  دندان ها  بین  کشیدن  دندان 

دهیم.
سالم نگه داشتن لثه و دندان می تواند میزان باکتری های 
موجود در دهان را کاهش دهد، که می تواند به جلوگیری 
از سایر بیماری ها نیز کمک کند. ارتباط بین بیماری های 
لثه و دیابت، سکته مغزی، حملات قلبی و بیماری آلزایمر 
و آرتریت ثابت شده است. این لیست همچنان ادامه دارد. 
این باکتری ها می توانند باعث سطح بالاتر التهاب در بدن 
شوند که با سایر مشکلات سیستم بدن ارتباط نزدیکی 

خواهد داشت.

چگونه در زمان همه گیری کووید ۱۹، از دندان ها مراقبت کنیم؟

مراقبت از دندان ها در روزهای کرونایی

نایب رییس انجمن تغذیه ایران مطرح کرد

غذاهای مفید و مضر برای سلامت قلب

یک متخصص تغذیه و رژیم درمانی با تاکید بر اینکه بر اساس تحقیقات انجام 
شده، ارتباط مستقیمی  میان رژیم غذایی و بیماریهای قلبی وجود دارد، گفت: 
با دریافت یک رژیم غذایی سالم می توان سلامتی قلب و دستگاه گردش خون 

را حفظ کرده و ارتقا داد. 
دکتر مجید حسن قمی - نایب رییس انجمن تغذیه ایرانبا بیان اینکه بیماری 
عروق قلب یا مشکلات عروق کرونر قلبی به صورت مشکلاتی از قبیل دردهای 
آنژینی )درد در ناحیه قفسه سینه( و سکته قلبی )انفارکتوس یا حمله قلبی( 
بروز می کند، گفت:  آنچه که سبب بروز بیماری قلبی می شود، تشکیل تدریجی 
رسوب چربی یا پلاک ها در لایه داخلی دیواره سرخرگ هاست. این رسوب ها 
سبب محدود کردن عبور خون شده که این پدیده را تصلب شرایین یا سخت 

شدن رگ ها می نامند.
وی با بیان اینکه گاهی در این بیماری هیچ علامت واضحی وجود ندارد، گفت: 
اما این بی علامتی تا زمانی است که آسیب به سرخرگ ها آنقدر جدی شود که 
جریان خون به قلب محدود شده و سبب بروز درد شود. مسدود شدن کامل 
یک سرخرگ خون رسان اصلی به قلب، به حمله قلبی ناگهانی و کشنده منجر 

می شود.
وی روش های متداول جهت پیشگیری از تصلب شرایین را کاهش فشارخون، 
دریافت رژیم غذایی کم چربی، کاهش وزن اضافی و ترک سیگار عنوان کرد و 
گفت: به برخی افراد نیز جهت کاهش چربی خون یا کلسترول و تری گلیسرید، 

دارو داده می شود.
غذاهای مفید برای تقویت قلب

این متخصص تغذیه و رژیم درمانی با اشاره به غذاهای مفید برای تقویت قلب، 
اظهار کرد: کلم برگ، کلم قرمز، گل کلم، کلم بروکسل، بروکلی،  شلغم، چغندر، 
اسفناج، مارچوبه، لوبیا سبز، نخود سبز، لوبیا قرمز، نخود و عصاره مخمر دارای 
ویتامین های گروه ب خصوصا اسیدفولیک بوده و تحقیقات متعددی نشان 
داده، اسید فولیکی که بطور طبیعی در مواد غذایی یافت می شود، می تواند 
سبب کاهش ماده ای در خون به نام هموسیستئین شود و به این ترتیب از ابتلا 
به تصلب شرایین پیشگیری کند. وی ادامه داد: دانشمندان بر این باورند که 
این ماده مستقیما به دیواره رگ ها آسیب می رساند و سبب تشکیل رسوب های 
چربی می شود. تخمین زده شده افزایش دریافت روزانه اسید فولیک به میزان 
100 میکروگرم، سبب کاهش مرگ های مرتبط با بیماری کرونر قلبی به میزان 
۷ درصد در مردان و ۵ درصد در زنان می شود. این متخصص تغذیه همچنین با 
بیان اینکه در جوامع مصرف کننده مقادیر فراوان ماهی های چرب یا بطور کلی 
غذاهای دریایی شیوع بیماری های کرونر قلبی کمتر است، گفت: ماهی های 
چرب از قبیل ماهی آزاد و سایر ماهی ها از قبیل حلوا، شیر، کیلکا و اوزون برون 
دارای اسیدهای چرب مفید بوده که باعث کاهش خطر انعقاد خون و همچنین 
ممانعت از افزایش چربی های مضر خون می شوند. وی ادامه داد: مصرف ماهی 
حداقل 3 بار در هفته، برای افرادی که دارای سابقه بیماری قلبی و همچنین 
افرادی که مایل به پیشگیری از ابتلا به این بیماری هستند، توصیه می شود. 
قمی در ادامه به سایر مواد غذایی مفید برای سلامت قلب اشاره کرد و گفت: جو 
دوسر، حبوبات، سیب و گلابی غنی از فیبر محلول هستند که به کاهش سطوح 
کلسترول خون کمک می کنند.  سیر نیز اثر مشابهی دارد. افزایش کلسترول 
خون، به خصوص LDL  کلسترول بد، یکی از عوامل خطر عمده در بروز تصلب 
 LDL شرایین بوده که در این شرایط مصرف منظم چنین غذاهایی به کاهش
کمک می کند. همچنین روغن زیتون،  روغن کانولا، مغزها و دانه ها حاوی نوعی 
از اسیدهای چرب به نام MUFA هستند که به کاهش سطوح LDL کمک 
می کنند. وی ادامه داد: میوه ها و سبزی ها حاوی ویتامین های آنتی اکسیدان 
)ضد سرطان(، مواد معدنی و مواد مغذی مفیدی هستند که سبب توقف آسیب 

ناشی از عمل مواد سرطان زا به دیواره سرخرگ ها می شوند.
از چه غذاهایی باید پرهیز کنیم؟ 

نیز  قلب  برای سلامت  مواد غذایی مضر  به  اشاره  با  تغذیه  این متخصص 
تصریح کرد: مصرف زیاد گوشت های قرمز و فرآورده های آن، لبنیات پرچرب، 
خامه و کره که باعث افزایش سطوح LDL در خون می شوند را باید به حداقل 
رساند. همچنین مصرف کیک و بیسکویت به علت نوع چربی بکار رفته در آن ها 
سبب افزایش سطوح LDL می شود. وی ادامه داد: انواع غذاها و سوپ های 
آماده مصرف و یا کنسرو شده،  غذاهای بیرون از منزل، سوسیس و کالباس و 
گوشت های نمک سود شده و بطور کلی گوشت و فرآورده های آن و همچنین 
تنقلات شور و سرشار از نمک از دیگر مواد غذایی مضری است که می توان به آنها 
اشاره کرد. دریافت زیاد سدیم نیز با فشارخون بالا مرتبط بوده که از عوامل خطر 
جدی در بروز بیماریهای قلبی است. کاهش مصرف این نوع غذاها و نمک طعام 
سر سفره نیز به کاهش فشارخون کمک می کند. قمی در خاتمه با تاکید بر پرهیز 
از مصرف سیگار برای حفظ سلامت قلب، اظهار کرد: نیکوتین سبب افزایش 
ضربان قلب، افزایش فشارخون و افزایش نیاز بافت قلب به اکسیژن می شود. 
همچنین با مصرف سیگار توانایی خون در حمل اکسیژن کاهش یافته و عوامل 
سرطان زای دود سیگار به دیواره سرخرگ ها آسیب می رسانند. از طرف دیگر 
استراحت و شل کردن عضلات،  جهت کاهش میزان استرس لازم است؛ چراکه 
استرس از طریق افزایش هورمون های استرس )از جمله آدرنالین( سبب تولید و 

افزایش کلسترول می شود.

یک روانپزشک کودک و نوجوان :

پرحرفی کودکان نشانه چیست؟
روانپزشک کودک و نوجوان گفت: پرحرفی یکی از نشانه های ترس و حسادت 
در بین کودکان است و در صورت بی توجهی والدین می تواند زمینه ساز تغییرات 

عمده رفتاری و گفتاری آنان در بزرگسالی باشد. 
رویا میراحمدی با بیان اینکه مهارت تکلم و حرف زدن کودکان بویژه در سنین 
پایین در حالیکه می تواند برای والدین جذاب و شیرین باشد در برخی مواقع 
موجب آشفتگی و واکنش منفی اطرافیان خواهد شد، اظهار داشت: پرحرفی 
کودک در سنین رشد امری طبیعی است اما در بیشتر مواقع از روی حس 

کنجکاوی و یا ابتلا به اختلال بیش فعالی است.
وی افزود: هوش و استعداد، حسادت به فرزند دوم، ترس از تاریکی و تنهایی و 
تقلید از والدین،  از جمله علل عمده پرحرفی در کودکان است و چنانچه پرحرفی 

بیش از حد باشد، یک نوع اختلال رفتاری محسوب می شود.
این متخصص کودک و نوجوان گفت: پدر و مادر در برخورد با فرزند پرحرف 
خود حتما باید صبر و تحمل بیشتری نسبت به دیگران از خود نشان دهند و از 
رفتار آن عصبی نشوند زیرا با توجه به استرس  و فشارهای روانی روزمره، طبیعی 
است که والدین هم کمی احساس ناراحتی کنند و از این رو در مواجهه با فرزند به 

ویژه بیش فعال و پرحرف، رفتاری نامناسب از خود بروز دهند.  
میراحمدی به والدین توصیه کرد: بهترین روش مناسب برای مواجهه با فرزندان 
پرحرف، شنیدن صحبت های کودک و توجه بیشتر به او است، باید برنامه 
مشخصی برای گفت و گو با او تعیین و از تنبیه کودک پرهیز  کرد. برای جلوگیری 

از بروز بسیاری از مشکلات در دوره بزرگسالی می توان از مشاوره کمک گرفت.
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قابل توجهی  استقبال  با  آقازاده هرچند   سریال 
از جانب مخاطبان روبرو شد، اما به گفته بسیاری 
از کارشناسان، مفاهیم و مضامین این مجموعه به 
دلیل دور بودن از واقعیات و ایجاد نوعی نیاز کاذب در 
مخاطب، از غنای لازم به عنوان یک اثر ممتاز شبکه 

نمایش خانگی برخوردار نیست. 
شبیه  رسانه ای-تصویری  محصولات  عرضه  از 
سریال در شبکه خانگی قریب به 10 سال می گذرد. 
این روند با استقبال گسترده عمومی از سریال طنز 
»فضانوردان« آغاز و با عرضه سریال طنز دیگری به 
نام »قهوه تلخ« به اوج خود رسید. البته این وضعیت 
از  بود.  در سال های بعد شاهد فراز و نشیب هایی 
سریال هایی نظیر »شهرزاد« در سال 139۴ تا »دل« 
و »آقازاده« که از تیرماه سال جاری در شبکه خانگی 
اکران شد، نمونه هایی است که تاکنون وارد عرصه 
سینمای خانگی شده است. در این میان سریال 
آقازاده که به کارگردانی »بهرنگ توفیقی« در شبکه 
خانگی اکران شد، با حواشی زیادی همراه بود که 

پرداختن به آن خالی از لطف نیست.
خلاصه داستان

آقازاده با سکانسی از آزادی یک دختر زندانی آغاز 
و در ادامه با مرگ وی در یک سکانس نسبتاً خشن 
با خود  را  او  انصاف در ذهن مخاطب،  از  به دور  و 
اما متاسفانه در سکانس های بعد  همراه می کند. 
و یا به عبارتی بهتر، در قسمت های بعد با تفسیری 
متفاوت و بسیار دور از واقعیت، از میزان این جذابیت 
کاسته شده و مخاطب را در فضایی کاملًا غیرواقعی 

قرار می دهد.
آقازاده  یک  عنوان  به  )امیرآقایی(  بحری«  »نیما 
سرشار از انحرافات اخلاقی، رانت خواری، همدستی 
با جناح های سیاسی و سوء استفاده از هنر برای 
نقطه  در  و  شده  تعریف  مادی  منافع  به  دستیابی 
مقابل وی »حامد تهرانی« )سینا مهراد( قرار دارد که 
یک مامور امنیتی از طبقه سنتی و مذهبی ایرانی 
است. او در کار خود بسیار تیزهوش عمل  کرده و 
در عین حال با علاقه ای وافر به خانواده، در مقابل 
احساسات عاطفی نسبت به مادر و دلدادگی به یک 
دختر زیباروی، که در قالب یک »پرستو« ایفای نقش 
می کند، با صداقت یا سادگی رفتار می کند. حامد 
در این سریال تلاش دارد تا با تخلفات گسترده نیما 
بحری مبارزه کرده و او را تحویل قانون دهد. نگاه 
سیاه و سفید به این دو شخصیت خوب و بد سریال 
آن را از مسیر اصلی و منطقی  خود دور کرده است. 
نگاهی که نمونه های قبلی آن را  بسیار در سریال 
های تلویزیونی شاهد بوده ایم؛ تناقضی که در همان 
ابتدا فاصله زیاد میان نیت عوامل فیلم و دنیای واقعی 

را نشان می دهد.
تلاشی ناموفق برای معرفی نمونه  شاخص

استفاده  »سوء  یعنی  فیلم  این  اصلی  محور  دو 
از هنر برای تجارت« و »فساد آقازاده ها« به قدری 
رادیکال عمل کرده  که سایر محورها را هم تحت تاثیر 
قرار داده اند. حامد با وجود هوش زیاد و در جایگاه 
یا  »مانلی  نقشه  از  تا  نتوانسته  امنیتی  مامور  یک 
راضیه«)پردیس پورعابدینی( با خبر شود و درست 
در روز مراسم ازدواج خود با او، این خود مانلی است 
که پرده از این راز بر می دارد؛ نکته ای که با توجه به 

شرایط فعلی بسیار دور از انتظار و کلیشه ای است.
ارتباطات اجتماعی و انتشار اخبار و اطلاعات در 
مورد انواع کلاهبرداری و ... چنان است که گرفتار 
شدن یک مامور امنیتی آنچنان که آقازاده می نماید 

به هیچ وجه باورپذیر نیست.

از طرف دیگر شخصیت نیما بحری نیز به عنوان 
یک آقازاده منحرف و سواستفاده گر، هم با تاملات 
زیادی روبرو است. مثلًا در سکانسی نیما با از بین 
بردن یک تابلو نقاشی 6 میلیاردی قصد دارد تا عدم 
تعادل روانی خود را به رخ طرف مقابل بکشاند، در 
حالی که آن تابلو جعلی بوده و تابلو اصلی در جای 
مخاطب،  به  فرد  این  معرفی  در  دارد.  قرار  دیگر 
است،  او  اصلی  هدف  پول  که  نیست  مشخص 
نسبت  قدرت؟  نمایش  یا  حیله گری  و  مکاری  یا 
دادن تمامی این موارد ضد اجتماعی، تنها به یک 
شخصیت منفی و از سوی دیگر نسبت دادن تمام 
نکات مثبت به بازیگر مقابل، در حالی که سایر شرایط 
این دو هم از واقعیت بسیار فاصله دارد، آرمانگرایی 
است. درواقع این اقدام، هم از غنای محتوایی آن 
برای مخاطب »فرهیخته« کاسته و هم به عادی جلوه 
دادن بسیاری از رفتارهای غیراخلاقی برای مخاطب 
»تئودور  تعبیر  به  که  وظیفه ای  می زند؛  دامن  عام 
آدرنو« جامعه شناس و نظریه پرداز مکتب انتقادی، از 

نقش اصلی هنر در جامعه بسیار فاصله دارد.
در  می  تواند  هنر  که  نقش  هایی  آدورنو  باور  به 
بسترهای مختلف زندگی انسان ایفا کند، متفاوت از 
جزم اندیشی هایی است که فرهنگ و فلسفه سنتی 
تاکنون آن را به مثابه کارکردهایی برای هنر در نظر 
گرفته است. به اعتقاد وی، مهم ترین کارکرد و نقشی 
که هنر می تواند داشته باشد، کارکرد »انتقادی« و 
نقد  و  تحلیل  راستای  در  آن  »رهایی بخش«  نقش 
ساختارهای سلطه و سرکوب است. از همین رو، باور 
او به نظریة انتقادیِ هنر درباره جامعه و نقش هنر 
در تغییر آگاهی اجتماعی به آن چیزی باز می  گردد 
به حقیقت« هنر  را »محتوای معطوف  آن  که وی 
اثر هنری می نامد. به زعم آدورنو رابطۀ »هنر« و  و 
»حقیقت« و نیز نقش اجتماعی و کارکرد معرفتی ای 
که هنر می -تواند داشته باشد، محور اصلی در نقد 
و تفحص آثار هنری است. این همان نکته ای است 
که در سریال آقازاده مشخص نیست. عوامل فیلم 
هرچند تلاش داشته اند تا در معرفی نمونه تیپیکال 
)حامد تهرانی( به جامعه اقدامی داشته باشند اما به 
سبب آرمانگرایی و دوری بیش از حد از واقعیت، با 

دافعه ذهنی مخاطب روبرو هستند.
حرف تازه ای از آقازاده شنیده نمی شود  

مهم ترین نکته ای که بعد از تماشای این سریال 
به ذهن متبادر می شود، نداشتن نکته ای شاخص 
به  تنها  آقازاده  متاسفانه  است.  فرد  به  منحصر  و 
صحنه پردازی سیاه و سفید دامن زده و آن چیزی را 
بازتاب می دهد که جامعه امروز به شکلی آشکار با آن 

درگیر است.
فساد آقازاده ها در ایران و رانت های مخصوص این 
افراد به قدری محرز است که بدون ساخت چنین 

روایت  و  بوده  بر همگان مشخص  نیز  مجموعه ای 
تازه ای از مسائل روز ندارد. شاید اگر این مجموعه در 
دهه 60 یا ۷0 پخش می شد، نمود دیگری داشت، 
اما اکران آن در زمان حاضر چیز تازه ای به دانش 
مخاطب نمی افزاید. به عبارت دیگر، در آقازاده متوجه 
دلیل اصلی این مقدار از انحراف نیستیم و یا برعکس 
در نقش مقابل وی، به دلیل اصلی ویژگی های مثبت 
او اشاره ای نمی شود. هرچند تلاش شده تا در لفافه 
به نقش خانواده در این خصوص اشاره شود، اما این 
تلاش نیز به دلیل دور ماندن روند داستان از واقعیت، 

چندان دل نشین نیست.  
لازم  تداوم  از  نیز  داستان  روایت  این،  بر  مضاف 
برخوردار نبوده و به اصطلاح مخاطب را به دنبال 
خود نمی کشد. تقریبا هر ده دقیقه  طرح گرافیکی 
با تصویر بازیگران در مقابل دیدگان تماشاگران ظاهر 
می شود؛ هرچند عوامل سریال بنا داشتند تا با بُرش 
سریع تصاویر، سریال را برای مخاطب امروزی زنده 
نگه دارند و به نوعی هیجان کاذب به قصه ببخشند، 
اما معلوم نیست که قصد سازندگان با ظاهر کردن 
یک طرح گرافیکی از بازیگران در هر ده دقیقه یکبار 

چیست
جانب  از  زیادی  استقبال  با  سریال  این  گرچه 
از  بسیاری  گفته  به  اما  شد،  روبرو  مخاطبان 
کارشناسان این سریال تنها با نشان دادن مظاهری 
از زندگی غیرواقعی آقازاده ها، مفری برای مخاطبان 
از  ناشی  استرس  از  نوعی  به  بتوانند  تا  گذاشت 
فشارهای موجود بکاهند. به استناد »رویکرد استفاده 
و خشنودی« در علم ارتباطات، با  درگیری هرچه 
بیشتر جامعه در مسائل اقتصادی، انتظار مخاطبان 
از هنر و به ویژه رسانه های تصویری هم تنها به سطح 
روزمره  استرس های  و  تنش ها  از  گزیدن«  »دوری 
تنزل یافته است. امری که شاید بتوان با آن استقبال 

بالای مخاطبان از »آقازاده« را توجیه نمود.  
حاشیه ها

  ، هنری  حراج های  پشت پرده  به  تلویحی  اشاره 
اشاره های  مستقیم و غیرمستقیم  به پرونده های 
حقوقی و قضایی سال های اخیر به خصوص در حوزه 
مفاسد اقتصادی و سیاسی از موضوع هایی است که 
بازتاب ها و واکنش هایی را در پی داشته است. اما  
سکانس صیغه کردن یک مرد توسط یک زن در این 
سریال بیشتر از همه خبرساز و با واکنش های زیادی 
در فضای مجازی مواجه گردید. این سکانس که به 
»آش و شکلات« معروف شد با واکنش های تندی 
از سوی مردم مواجه و حامد عنقا فیلم نامه نویس و 
تهیه کننده »آقازاده«  را مجبور به توضیح کرد . عنقا با 
اشاره به بازتاب های سکانس »ازدواج موقت« در این 
سریال، تأکید دارد اینگونه بازشدن باب گفتگو درباره 

یکی از احکام الهی، پسندیده و لازم بود.

رئیس مرکز آموزش علمی کاربردی شهرداری قم  خبرداد:

راه اندازی نخستین مجموعه نوآوری 
گردشگری کشور در قم

رئیس مرکز آموزش علمی کاربردی شهرداری قم از راه اندازی نخستین مجموعه 
نوآوری گردشگری کشور در این مرکز خبر داد.

مصطفی ملایی با اشاره به فعالیت مرکز علمی کاربردی شهرداری قم، اظهار 
داشت: ورود به مراکز علمی کاربردی بدون کنکور است و متقاضیان از طریق دیپلم 
می توانند ثبت نام کنند، افرادی که دغدغه و مبانی فکری کارآفرینی داشته می توانند 

به مهارت افزایی بپردازند.
رئیس مرکز آموزش علمی کاربردی شهرداری قم با بیان اینکه بزرگ ترین فضای 
فیزیکی مراکز علمی کاربردی استان را مرکز شهرداری دارد، ابراز کرد: همچنین این 

مرکز از کتاب خانه مجهز و دو اتاق آی تی و پایگاه بسیج نمونه برخوردار است.
ملایی در مورد موضوع کارآفرینی و برنامه های مرکز علمی، تصریح کرد: رهبر معظم 
انقلاب فرمودند دانشگاه ها باید پنجه کارآمد نظام باشند، بدین معنا که باری را از 

دوش کشور بردارند و در این میان راهبرد اصلی اقتصاد مقاومتی و کارآفرینی است.
وی خاطرنشان کرد: اساس رویکرد اقتصاد مقاومتی توسط دانشجویان این مرکز، 
خلاقیت و رفع نیازهای جامعه و رفع مشکلات بوده و مراکز علمی سهمی مهم در 
کارآفرینی دارند، به همین دلیل شعار دانشگاه نیز کارآفرینی است و دفتر کارآفرینی را 

در مسیر تحقق اهداف راه اندازی کرده است.
رئیس مرکز آموزش علمی کاربردی شهرداری قم با تأکید بر اینکه نخستین مرکز 
نوآوری گردشگری کشور در مرکز علمی کاربردی قم راه اندازی شده است که در 
تقویت و توسعه کارآفرینی نقش دارد، عنوان کرد: باید این نگاه را در بین دانشجویان 
توسعه دهیم که در این عرصه در حوزه گردشگری کارگاه های تخصصی برگزار و 

نخستین طرح کسب وکار نویسی را راه اندازی کرده ایم که مورد استقبال قرار گرفت.
با توجه به شیوع کرونا آموزش تعطیل نشد و امتحانات در  ملایی یادآور شد: 
دانشگاه ها مجازی بوده که زیرساخت ها توسط جهاد دانشگاهی عملیاتی شد و 

آزمون ها به صورت مجازی به اتمام رسید.
وی خاطرنشان کرد: برگزاری مراسم های معنوی، دیدار با خانواده شهدا، بیعت 
از  با علما و بهره گیری  ارتباط  با شهیدان و برگزاری مناسبت های دینی و ملی، 
رهنمون های آیات عظام و تجلیل از دانشجویان برتر در محضر علما، راه اندازی پایگاه 
بسیج، مسابقات فرهنگی و قرآنی و توسعه فضای ورزشی ازجمله برنامه های دانشگاه 

است.
 رئیس مرکز آموزش علمی کاربردی شهرداری قم با بیان اینکه یکی از برنامه های 
دانشگاه پرداخت تسهیلات قرض الحسنه به دانشجویان و دریافت اقساطی شهریه 
است، تصریح کرد: این دانشگاه در خیابان امام خمینی)ره(، خیابان کارگر ساختمان 
شهید باکری جنب شورای اسلامی شهر قم قرار دارد و علاقه مندان از طریق سایت 

می توانند اطلاعات لازم را جهت ثبت نام کسب کنند.
ملایی افزود: شهرداری قم اولویت خود را در جذب را به تربیت شوندگان در مراکز 
علمی کاربردی می دهد و در حوزه مدیریت شهری از مجموعه فارغ التحصیلان 

استفاده می شود.
 

معاون جهاد کشاورزی استان قم:

استفاده از ارقام کم آب بر درکشت پاییزه 
مورد نظر است

معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی قم گفت: استفاده از ارقام 
گیاهی کم آب بر در کشت پاییزه استان در اولویت برنامه های این سازمان برای کاهش 

مصرف آب در بخش کشاورزی است. 
محمدعلی سلامی بیان کرد: اجرای دقیق طرح اصلاح الگوی کشت از مهمترین  
راهبردهای سازمان جهاد کشاورزی قم در سال جهش تولید است که در همین راستا 

به دنبال ترویج ارقام کم آب بر در میان کشاورزان استان برای کشت پاییزه هستیم.
مهم  دغدغه های  از  یکی  همواره  قم  در  آبی  منابع  محدودیت های  افزود:  وی 
کشاورزان استان است که طی سال های اخیر با تحقیقات صورت گرفته و معرفی 
ارقام کم آب بر که به دوره آبیاری کمتری نیاز دارند تا حدی می توان این مساله را حل 

کرد.
وی ادامه داد: البته سازمان جهاد کشاورزی قم برای کاهش مصرف آب در بخش 
کشاورزی استان، طرح های جامع دیگری همچون استفاده از سامانه های نوین 
آبیاری را نیز در دستور کار دارد تا مصرف آب در این بخش مهم اقتصادی، بهینه 

شود.
سلامی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: در کشت پاییزه استان محصولات 
مهم و راهبردی همچون گندم، جو و کلزا در سطح مزارع قم کشت می شود که همه 

این محصولات از کیفیت مناسب برخوردار است.
وی ادامه داد: در این نوبت کشت 22هزار و ۵00 هکتار از مزارع قم زیر کشت جو، 

چهار هزار و ۵00 هکتار زیر کشت گندم و 2هزار و۵00 هکتار نیز زیر کلزا می رود.
وی افزود: در همین رابطه پیش بینی می کنیم 100 هزار تن جو، 22هزار و ۵00 تن 

گندم و پنج هزار تن کلزا از زمین های کشاورزی استان برداشت شود.
اراضی زراعی زیرکشت قم بیش از ۴3 هزار هکتار است و با اجرای راهبرد تغییر 

الگوی کشت، محصولات این بخش ازنظر کمی و کیفی روند رو به رشدی دارد.
هم اکنون از مجموع بیش از 1۴ هزار بهره بردار قمی در حوزه کشاورزی، یک هزار 
و 100 تن بانوان هستند،  همچنین میزان متوسط تولید بخش کشاورزی استان قم 

در سال برابر ۸0۵ هزار تن در زمینهٔ محصولات زراعی،  باغی،  دامی و شیلات است.
استان تشکیل می دهند  روستاییان  را  قم  بهره برداران بخش کشاورزی  بیشتر 
به نحوی که کشاورزی به تنهایی ۴۵ درصد اشتغال روستاییان در بخش های مختلف 

استان را به خود اختصاص داده است.
 

رییس آموزش وپرورش استثنایی قم:

شهرک پردیسان نیازمند
 مدرسه استثنایی است

رییس آموزش وپرورش استثنایی قم گفت: در حالی که بیش از 100 دانش آموز 
استثنایی ساکن شهرک پردیسان قم هستند، مدرسه  ویژه این دانش آموزان در این 

منطقه وجود ندارد و باید یک مدرسه در پردیسان احداث شود. 
مهدی آقاکوچکی افزود: این دانش آموزان که معلولیت های مختلفی دارند،  در 
روزهایی که کلاس های مدرسه به صورت حضوری برگزار شود، ناچار هستند روزانه 

مسیر شهرک پردیسان تا داخل شهر را طی کنند.
وی اضافه کرد: زمینی در شهرک پردیسان توسط اداره کل راه و شهرسازی برای 
ساخت مدرسه استثنایی در نظر گرفته شده است و البته خیری نیز برای ساخت 
آن اعلام آمادگی کرده که در صورت احداث مدرسه، این فضا جوابگوی نیاز بیش از 
100  دانش آموز استثنایی دختر و پسری که ساکن این منطقه هستند، خواهد بود.

وی ادامه داد: در شهر قم نیز چند مدرسه در حال ساخت است از جمله مدرسه 
ادب که حدود ۷0 درصد پیشرفت فیزیکی دارد و امیدواریم تا سال تحصیلی آینده 

تحویل آموزش وپرورش شود.
آقاکوچکی بیان کرد: مدرسه خرمی و اربابی نیز در حال ساخت هستند تا مشکل 

فضای فیزیکی برای دانش آموزان استثنایی حل شود.
وی با اشاره به تحصیل حدود ۵00 دانش آموز استثنایی در مدارس عادی قم، 
گفت: این دانش آموزان در مدارس عادی به صورت تلفیقی در کنار سایر دانش آموزان 

تحصیل می کنند و از طریق معلم رابط، آموزش های لازم را دریافت می کنند.
وی افزود: در بخش جعفریه حدود ۵0 دانش آموز استثنایی تحصیل می کنند و یک 

مدرسه ویژه این دانش آموزان نیز موجود است.
رییس آموزش وپرورش استثنایی قم ادامه داد: در بخش کهک 2 کلاس ضمیمه، 
در بخش خلجستان یک کلاس ضمیمه و در بخش قنوات نیز یک مدرسه با حدود 

۴0 دانش آموزان فعال است.
حدود یک هزار و ۷00 دانش آموز با نیازهای ویژه در مدارس استثنایی و ۵00 
مدرسه  می کنند؛ 2۷  تحصیل  قم  عادی  مدارس  در  ویژه  نیازهای  با  دانش آموز 

استثنایی و مراکز اختلالات ویژه یادگیری در قم فعال است.

رئیس پلیس فتا استان قم هشدارداد

اپلیکیشن های جعلی کرونایی ترفندی 
برای کلاهبرداری

رئیس پلیس فتا استان قم با اشاره به تبلیغ اپلیکیشن های مرتبط با بیماری  کرونا 
که در کانال ها و گروه های شبکه های اجتماعی می شود به شهروندان هشدار داد 
و گفت: برخی از این اپلیکیشن ها فقط برای سرقت اطلاعات شهروندان طراحی 

شده  است. 
 سرهنگ علی موالی  اظهارداشت: برخی از این اپلیکیشن ها برای نصب و یا ارائه 
خدمات، مبلغی را از کاربردرخواست می کنند که برای پرداخت این مبلغ، کاربر به 
درگاه بانکی جعلی)فیشینگ( هدایت شده و در ادامه، کلیه اطلاعات بانکی کاربر 
به سرقت رفته و حساب وی خالی می شود. وی افزود: در شگرد دیگر مجرمان 
سایبری اپلیکیشن ها معرفی شده برای بیماری کرونا ممکن است بدافزارهای مخرب 
و جاسوسی باشند که با دانلود و نصب آن ها، سرقت از اطلاعات ذخیره  شده روی 
گوشی همراه یا سیستم ها صورت  گیرد و اطلاعاتی مثل عکس یا اطلاعات بانکی 
ذخیره شده در حافظه  گوشی ها به  راحتی از سوی مجرمان سایبری به سرقت برود 
و حتی کاربر به راحتی متوجه این سرقت ها نشود. سرهنگ موالی با بیان اینکه 
اپلیکیشن های مخرب از سوی مجرمان حرفه ای سایبری طراحی و تولید می شوند، 
ادامه داد: لازم است کاربران اپلیکیشن های مورد نیاز خود را از مارکت های معتبر و 
دارای نماد اعتماد الکترونیک دریافت کرده و به هیچ عنوان فریب تبلیغات اپلیکیشن 
های بیماری کرونا در کانال ها و گروه های شبکه های اجتماعی را نخورده و از نصب 
چنین نرم افزارها و اپلیکیشن هایی خودداری کنند. رئیس پلیس فتا استان قم به 
کاربران توصیه کرد: جهت کسب اطلاعات و آموزش های لازم با مراجعه به وب سایت 
پلیس فتا به آدرس www.cyberpolice.ir از آخرین اخبار، هشدارها و آموزش های 
سایبری مطلع شوند همچنین در صورت نیاز و مشاهده موارد مشکوک موضوع را از 

طریق لینک مرکز فوریت های سایبری با پلیس فتا در میان بگذارند.
کاربران مراقب پیامک های جعلی با نام سایت های واسط باشند

رئیس پلیس فتا استان قم همچنین  هشدار داد و گفت: کلاهبرداران با ارسال 
پیامک جعلی از طرف سایت های واسط فروش کالای دست دوم به کاربران این 

سایت ها، اقدام به خالی کردن حساب آگهی  دهندگان می کنند. 
 وی اظهارداشت: مجرمین سایبری با سوء استفاده از استقبال مردم از سایت های 
واسط فروش کالا و یا درج آگهی رایگان، دست به کلاهبرداری می زنند که متاسفانه 
به دلیل ناآگاهی کاربران این نوع سایت ها نسبت به این موضوع و عدم توجه به نکات 

امنیتی، کلاهبرداری از طریق این روش در استان کرمانشاه درحال افزایش است.
وی ادامه داد: فرد کلاهبردار با بررسی لحظه ای سایت های واسط به محض درج 
یک آگهی، برای فرد درج کننده آن یک پیامک ارسال کرده و با جعل عنوان سایت 
واسط، تحت عنوان کارمزد ثبت آگهی درخواست مبلغ 2000 تومان کرده و لینک 

یک درگاه جعلی نیز به همراه متن ارسال می شود.
سرهنگ موالی گفت: قربانی که از درج یا عدم درج آگهی خود خبری ندارد با 
مشاهده پیامک تصور کرده پیامک از طرف سایت مربوطه ارسال شده که با توجه به 
کم بودن مبلغ، غافل از اینکه لینک پرداخت ارائه شده جعلی و فیشینگ است بر روی 

آن کلیک کرده و اطلاعات بانکی خود را ارسال می کند.

مدیر بخش مطالعات معاونت حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم  خبرداد:

شبیه سازی طرح های ترافیکی با 
پیشرفته ترین نرم افزار در دنیا 

مدیر بخش مطالعات معاونت حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم از شبیه سازی 
طرح های ترافیکی شهر با استفاده از پیشرفته ترین نرم افزار این حوزه در دنیا خبر داد.
حامد خسروی با اشاره به شبیه سازی وضعیت ترافیکی شهر در سال های آینده، 
اظهار داشت: در طرح جامع حمل ونقل شهر قم از نرم افزار شبیه ساز ترافیکی که 
یکی از پیشرفته ترین نرم افزارهای دنیا بوده استفاده می شود که خروجی های این 

نرم افزار نقشه راه ترافیکی شهر را شبیه سازی می کند.
از  یکی  قم  شهرداری  ترافیک  و  حمل ونقل  معاونت  مطالعات  بخش  مدیر 
خروجی های نرم افزار را عدم تعریض خیابان های آذر و صفائیه دانست و ابراز کرد: 
برای این خیابان ها نرم افزار نشان می دهد نیازمند افزایش سطح طرح ترافیک بوده 
و نباید با تعریض خیابان جاذبه های سفر با خودروی شخصی را در مرکز شهر ایجاد 
کنیم. خسروی خاطرنشان کرد: این نرم افزار المانی برای مدل سازی ترافیک در 
بیشتر کشورهای جهان استفاده شده و با اتصال این نرم افزار به دوربین های تردد 
شمار در سطح شهر و ورودی های شهر می توان شکل ترافیک شهر را در سال های 

آینده مدل سازی کرده و سناریوهای لازم را ارائه دهد.
وی ساخت معبر را بر اساس تحقیقات روز دنیا عامل افزایش ترافیک خواند و 
ابراز کرد: امروز با توجه به داده های نرم افزار شبیه ساز ترافیکی هیچ پروژه ای بدون 
نظر کارشناسی و داده های نرم افزار اجرانشده و از سیستم قائل به شخص بودن 
خارج شده ایم. مدیر بخش مطالعات معاونت حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم موارد 
احصاء شده از نرم افزار را تشریح کرد و گفت: در اجرای پروژه فاز پنج عمار یاسر با 
توجه به اطلاعاتی که به نرم افزار داده شده یک مشکل و گره ترافیکی در خیابان 
بیگدلی و میدان سپاه اعلام می کند که کارشناسان باید ضمن اجرای این پروژه برای 

این گره ترافیکی نیز تدابیری اندیشیده و طرحی ویژه اجرایی شود.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم :

تمام پارک ها و بوستان ها تا اطلاع ثانونی 
تعطیل است

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم  گفت :براساس مصوبه 
ستاد مقابله با کرونا استان قم، کلیه پارک ها و بوستان های قم تا اطلاع ثانوی مسدود 

خواهد بود.
پیام جوادیان در گفت و گو با خبرنگاران در رابطه با ایجاد محدودیت های جدید به 
دلیل پیک سوم کرونا، اظهار داشت: با عنایت به مصوبات ستاد مقابله با کرونا مورخ 9 
مهرماه 1399 با ریاست استاندار قم کلیه پارک ها و بوستان های شهری، عرصه های 
فضای سبز، پارک های جنگلی تعطیل و غیر فعال است. مدیرعامل سازمان پارک ها 
و فضای سبز شهرداری قم افزود: ورودی بوستان ها مسدود می شود و از ورود افراد 
جلوگیری به عمل می آید. جوادیان خاطرنشان کرد: کلیه اماکن داخل بوستان های 
شهری از جمله نمازخانه ها، سرویس های بهداشتی، شهربازی ها، رستوران و کافی 
شاپ ها و … تا اطلاع ثانوی تعطیل است. وی افزود: از مردم فهیم و شریف شهر 
قم تقاضا می کنم که از مراجعه به بوستان ها و پارک های شهری جلوگیری به عمل 
بیاورند. مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با اشاره به اینکه برای 
انسداد بوستان ها دستور صادر شده، تصریح کرد: از مردم خواهشمند هستیم که از 
هرگونه مراجعه به بوستان ها جلوگیری کنند تا بتوانیم از شرایط  فعلی شیوع کرونا 
عبور کنیم. جوادیان با تاکید بر اینکه زمان اجرای این اطلاعیه تا اطلاع ثانوی است، 
خاطرنشان کرد: اجرای این محدودیت ها همکاری و همراهی مردم را می طلبد که 

مساعدت را با مجموعه شهرداری و استان داشته باشند.
 

فرمانده یگان حفاظت محیط زیست قم خبر داد:

بازگشت فلامینگوی مهاجر به طبیعت 
فرمانده یگان حفاظت محیط زیست استان قم گفت: یک بال فلامینگوی نابالغ 
که در یکی از مناطق شهری قم سقوط کرده بود، پس از تیمار و نگهداری اولیه در 

دامان طبیعت رهاسازی شد. 
مهاجرت  فصل  شروع  با  داشت:  اظهار  سخنانی  در  مقدم  عابدی  محمدرضا 
پرندگان، گشت ویژه یگان حفاظت در زیستگاه ها و تالاب های استان برقرار شده و 
تحویل پرندگان زخمی و آسیب دیده از سوی شهروندان به این اداره کل افزایش یافته 
است.  وی با اشاره به بیماری های مشترک انسان و پرندگان، بر ضرورت لمس نکردن 
پرندگان وحشی بدون ماسک و دستکش تأکید کرد و گفت: شهروندان در صورت 
مشاهده پرندگان به ظاهر بیمار و آسیب دیده، پرنده را به وسیله دستکش مهار کرده و 

با شماره تلفن های 326029۸1 و 3620۷299 تماس بگیرند. 

اجتماعی

دوستان یکی از بزرگترین منابع حمایتی هستند که در طول زندگی خود پیدا خواهید 
کرد. گاهی در زندگی مشکلاتی به وجود می آید که با حساب باز کردن بر روی دوستانتان 
می توانید برخی از آن مشکلات را برطرف کنید. همچنین داشتن دوست به زندگی شما 
شور و هیجان می بخشد؛ علاوه بر اینها، علم ثابت کرده است که داشتن دوست مزایای 

دیگری دارد که در این یادداشت به آنها می پردازیم.
مطالعات مختلف ثابت کرده است که داشتن دوستان خوب سلامت افراد را از نظر 
جسمی و ذهنی بهبود می بخشد اما برای برقراری یا حفظ دوستی ها لازم است اهمیت 
دوستی ها را بفهمید و بدانید که برای ایجاد و پرورش دوستی ها چه کاری می توانید انجام 

دهید. 
داشتن دوست چه فوایدی دارد؟

تحقیقات نشان می دهد که داشتن دوست خوب می تواند تأثیرات مثبتی بر سلامتی 
داشته باشد. در حقیقت، مطالعات نشان داده که داشتن دوست می تواند از نظر جسمی، 

روحی و عاطفی دارای مزایای زیر باشد: 
1-استرس پایین تر

2-بهبود اعتماد به نفس
3- بهبود روحیه 

۴- سلامت جسمی بهتر
اهمیت دوستی برای کودکان

دوستان برای رشد سالم کودکان بسیار حیاتی است. تحقیقات نشان داده است که عدم 
داشتن دوست در دوران کودکی می تواند باعث ایجاد مشکلات روحی و روانی در بزرگسالی 

شود. فواید داشتن دوست برای کودکان چیزی فراتر از 
 سرگرمی و بازی است؛ چنانچه دوستی در دوران کودکی می تواند از اهمیت زیادی 

برخوردار باشد:
همدلی - درک احساسات دیگران، یادگیری مهربان بودن، دلسوزی نسبت به دیگران

تعامل اجتماعی - برقراری ارتباط با دیگران،گوش دادن، همکاری و حل مشکلات
آزاد اندیشی و پذیرش تفاوت ها- خصوصاً اگر آنها با کودکانی با شخصیت و توانایی های 

متفاوت، یا از زمینه ها و فرهنگ های مختلف اجتماعی دوست شوند.
یادگیری-افزایش انگیزه یادگیری، بهبود عملکرد درسی

نقش والدین: 
والدین نقش اساسی در رشد اجتماعی فرزندشان دارند. قطعاً هیچ کودکی با مهارت های 
اجتماعی متولد نمی شود بنابراین والدین نقش مهمی در تقویت مهارت اجتماعی کودکان 
ایفا می کنند. مهمترین کاری که والدین می توانند انجام دهند این است که رابطه دوستانه و 
محترمانه ای با فرزندشان برقرار کنند، اعتماد به نفس کودک را تقویت کنند و زمینه دوستی 
با همسالان را به روش های مختلفی مثل دعوت از دوستان کودک، ثبت نام در کلاس های 

آموزشی و... فراهم کند تا کودک نحوه تعامل و دوستی با دیگران را بیاموزد. 
اهمیت دوستی بعد از ازدواج

ارتباط با دوستان بعد از ازدواج نه تنها مهم است بلکه باعث بهبود روابط زناشویی می شود. 
تحقیقات نشان می دهد که استرس زنان و مردان هنگام هم نشینی با هم جنس خود نسبت 
به زمان بیرون رفتن با جنس مخالف یا صرف وقت با خانواده کاهش چشمگیری پیدا 
می کند که این امر می تواند کیفیت زندگی زناشویی را افزایش دهد. علاوه بر این، ارتباط با 

دوستان در زنان و مردان تأثیرات دیگری نیز دارد. 
تأثیر ارتباط با دوستان بر زنان بعد از ازدواج:

زنانی که دوستانی ندارند یا زمانی را با آنها سپری نمی کنند، احساس خلأ و تنهایی زیادی 
دارند که پر کردن آن با چیزهای دیگری دشوار است. همچنین دوستی زنان بعد از ازدواج، 
تأثیر بسزایی در سلامت جسمی و روانی آنها دارد زیرا زنان در ملاقات با دوستانشان به 
راحتی با آنها صحبت کرده و از این طریق،حمایت و تشویق مورد نیاز برای غلبه بر مشکلات 

خود را پیدا می کنند.
تأثیر ارتباط با دوستان بر مردان بعد از ازدواج:

براساس مطالعات روانشناسان، مردان در رابطه با دوستان خود کمتر دچار استرس 
و عصبانیت می شوند؛ دلیل این امر این است که مردان زمانی که در کنار همسر خود  
قرار می گیرند، بیشتر انرژی شان را صرف جلب رضایت او می کنند؛ د رحالی که ارتباط با 
دوستان باعث می شود تا مردان، ساعتی از دغدغه ها و وظایف خانوادگی فارغ شده و با 
سپری کردن اوقات خوش در کنار دوستان، شادی و نشاط شان را به زندگی مشترک منتقل 
کنند. بنابراین ایجاد و حفظ دوستی برای مردان بسیار اهمیت داشته و مانند یک مسکن 

در زندگی عمل می کند.
توصیه به همسران: 

همسرتان را برای بیرون رفتن با دوستانش محدود نکنید چراکه این محدویت ها می تواند 
به مرور زمان باعث انزوای زوجین شده و هویت و استقلال همسرتان را زیر سؤال ببرد. 

-همدیگر را درک کنید؛ همانطور که شما با بیرون رفتن با دوستانتان روحیه تان عوض 
می شود، همسرتان هم مثل شما نیاز به ارتباط با دوستانش دارد.

اهمیت دوستی برای سالمندان
یکی از برجسته ترین امتیازاتی که در نتیجه دوستی با دیگران حاصل می شود این 
است که احساس تنهایی شخص را از بین می برد. در دوران سالمندی به دلیل تغییرات 
جسمی، از دست دادن عزیزان و بازنشستگی، افراد احساس تنهایی بیشتری می کنند که 
این احساسات می تواند برای سلامتی آنها مضر باشد؛ چنانچه تحقیقات نشان می دهد 
که تجربه تنهایی برای مدت طولانی به اندازه کشیدن 1۵ نخ سیگار در روز، خطر مرگ را 
افزایش می دهد. علاوه بر این، تنهایی می تواند منجر به افسردگی و اضطراب در سالمندان 
شود. با این حال، برقراری ارتباط با دوستان می تواند باعث افزایش اعتماد به نفس و غلبه 
بر احساسات منفی شود. همچنین یکی ازمهمترین مزایای دوستی در دوران سالمندی، 

تقویت توانایی شناختی)تمرکز، حافظه، یادگیری( و تحریک مغز است. 
نحوه پیدا کردن دوست در دوران سالمندی

یکی از بهترین راه ها برای بهبود زندگی سالمندان، فراهم کردن شرایط برای ارتباط با 
گروه همسالان است. دقت کنید که نوع دوستی در سالمندی با بزرگسالی متفاوت است. 
دوستی در سالمندی صرفاً به معنای برقراری ارتباط و هم صحبت شدن است. حال اگر 
فردی از نزدیکان شما سالمند است و احساس تنهایی می کند، می توانید به طرق مختلف 
زمینه های ارتباط او با گروه همسالانش را فراهم کنید. مثلًا می توانید او را به مراکز خانه 
سالمندان برده تا با افراد جدید آشنا شده و از هم صحبتی با آنها لذت ببرد. همچنین پارک ها 
مکان مناسبی هستند که سالمندان می توانند در آنجا با یکدیگر آشنا شوند. دورهمی های 
فامیلی افراد مسن یکی دیگر از روش های عالی برای رفع تنهایی سالمندان است که 

می توانید تدارک ببینید. 

تاثیر ارتباط با دوستان از کودکی تا سالمندی

داشتن دوست خوب در زندگی چه فوایدی دارد؟

آقازاده ای که دیگر نجیب زاده نیست

»آقازاده«؛ملغمهحواشیباورناپذیر
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یک مقام مسوول خبر داد:

هدف گذاری تولید ۱۲ میلیون دستگاه 
لوازم خانگی

مدیر دفتر صنایع برق، فلزی و لوازم خانگی وزارت صمت گفت: در سال 
گذشته بیش از 9 میلیون دستگاه لوازم خانگی کوچک و بزرگ در کشور تولید 

شد و هدف گذاری امسال بر رسیدن این رقم به12 میلیون دستگاه است.
کیوان گردان در آئین انعقاد قرارداد بین شرکت های نیکسان و سوزوکی که 
در شهر صنعتی کاوه انجام شد، با اشاره به سیاست وزارت صمت گفت: وزارت 
صنعت، معدن و تجارت پیرو سیاست اقتصاد مقاومتی و سیاست های دولت، 
مسیری را برای توسعه صنعت پیش بینی کرده است و با تمام توان برای رشد و 

توسعه حرکت خواهیم کرد.
براساس  امروز  به  تا   9۷ سال  خردادماه  از  راستا  این  در  داد:  ادامه  وی 
سیاست های حمایت از تولید، در اوج تحریم ها ورود لوازم خانگی به داخل را 

ممنوع کردیم.
مدیر دفتر صنایع برق، فلزی و لوازم خانگی وزارت صمت افزود: هم اکنون 
۵00 واحد تولیدی در سطح کشور با گردش مالی سالیانه 6 میلیارد دلار در عرصه 
تولید لوازم خانگی فعالیت دارند. در سال گذشته بیش از 9 میلیون دستگاه لوازم 
خانگی کوچک و بزرگ در کشور تولید شد و هدف گذاری امسال بر رسیدن این 
رقم به 12 میلیون دستگاه است. وی با بیان اینکه در ۵ ماهه امسال نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته در تولید لوازم خانگی 3۷ درصد رشد داشته ایم، اظهار 
کرد: باتوجه به جهش تولید لوازم خانگی در برخی واحدهای تولیدی، نیاز به 
مواد اولیه بیشتر شده است و ما در وزارت صنعت براساس خودباوری و عزمی که 
در جوانان و مدیران صنایع وجود دارد در مسیر توسعه و بالندگی صنعت حرکت 

می کنیم و اجازه نمی دهیم صنایع ما کمبود مواد اولیه را احساس کنند.

مدیر کل دفتر طیور وزارت جهاد کشاورزی :

صادرات تخم مرغ تا زمان تعادل بازار 
ممنوع است 

مدیر کل دفتر طیور وزارت جهاد کشاورزی گفت: اختلاف قیمتی که در چند 
وقت اخیر برای تخم مرغ بوجود آمد به علت صادرات بود که متوقف شد. 

غلامرضا ملک نیا، با بیان اینکه سالانه بیش از یک میلیون تن تولید تخم مرغ 
در کشور توزیع می شود گفت: به این ترتیب به صورت ماهانه حدود ۸0 هزار تن 
تخم مرغ به بازار عرضه می شود. اختلاف قیمتی که در چند وقت اخیر برای تخم 
مرغ بوجود آمد به علت صادراتی بود که انجام شد؛ به طوری که در سال گذشته 
در مجموع ۵0 هزار تن تخم مرغ صادر شد در حالی که در همین چند ماهه 60 
هزار تن تخم مرغ صادر شد که این موضوع موجب افزایش قیمت این محصول 
در بازار شد. مدیر کل دفتر طیور وزارت جهاد کشاورزی گفت: در حال حاضر 
صادرات این محصول به طور کامل متوقف شده و همه تخم مرغ تولیدی در کشور 
به سمت بازار گسیل داده شده به طوری که با قیمت مصوب 12 هزار تومان از 
درب مرغداری تخم مرغ هم اکنون به شکل گسترده به میادین میوه و تره بار در 
حال عرضه است که در نهایت این محصول در میادین با قیمت مصوب مصرف 
کننده کیلویی 1۴ هزار و ۵00 تومان در حال عرضه به مصرف کنندگان است. 
ملک نیا ادامه داد: به هر میزان که نیاز باشد امکان توزیع تخم مرغ در میادین 
وجود دارد و امیدواریم با این عرضه گسترده قیمت تخم مرغ به نرخ مصوب برسد 
چنانچه تاکنون این اتفاق تا حدودی محقق شده و قیمت هر شانه تخم مرغ در 
خرده فروشی ها از بالای 3۸ هزار تومان به حدود 30 هزار تومان رسیده است. 
برای توزیع تخم مرغ با قیمت مصوب در خرده فروشی ها نیز هیچ مشکلی وجود 
ندارد، اما برای این موضوع همکاری بیشتر وزارت صنعت و گسترش شبکه توزیع 
نیاز است. این مقام مسئول با اشاره به اینکه صادرات تا زمان تعادل بازار ممنوع 
شده است، افزود: البته این تصمیم مقطعی است چرا که روزی 1۵0 تن مازاد 

تولید داریم که پس از ایجاد تعادل در بازار قطعاً باید صادر شود.
ملک نیا با بیان اینکه نمی توان زمان دقیقی برای رسیدن قیمت تخم مرغ به 
نرخ مصوب اعلام کرد، گفت: عرضه بدون هیچ محدودیتی تا زمانی که نرخ بازار 

به حد مصوب برسد در همه استان ها ادامه می یابد.
مدیر کل دفتر طیور وزارت جهاد کشاورزی با اشاره به اینکه 20 میلیون جوجه 
ریزی در 6 ماهه اول سال انجام شده، افزود: این میزان در مقایسه با مقدار مشابه 
سال قبل، 30 درصد افزایش دارد که این نشان می دهد تولید مناسب است و اگر 

نهاده ها به موقع تأمین شود هیچ مشکلی در عرضه نیز وجود ندارد.

وزیر راه و شهرسازی:

بلیت پرواز اربعین امسال فروخته نمی شود 
 وزیر راه و شهرسازی گفت: امسال هیچ پروازی به نجف نداریم و بلیت پرواز 

اربعین فروخته نمی شود. 
محمد اسلامی در حاشیه مراسم بهره برداری از پروژه های راهداری استان 
تهران که صبح روز 10 مهرماه در آسایشگاه سالمندان کهریزک و به مناسبت 
گرامیداشت روز سالمند برگزار شد، درباره پروازهای اربعین گفت: به دستور 
ستاد ملی مبارزه با کرونا، امسال مراسم اربعین برگزار نمی شود. وی افزود: نه 
پروازی به نجف داریم و نه بلیتی فروخته خواهد شد؛ به جز هیئت های سیاسی و 
مقامات دو کشور، هیچ پرواز مسافری بین ایران و عراق انجام نمی شود. وزیر راه و 
شهرسازی درباره نقاط حادثه خیز جاده های کشور گفت: وزارت راه و شهرسازی 
با همکاری پلیس راهور 2۵۷ نقطه حادثه خیز را شناسایی کرده که تاکنون 1۴۷ 
نقطه حادثه خیز جاده ای برطرف شده است؛ مابقی تقاطع های غیرهمسطح 

هستند که نیاز به اعتبار دارند.

بر اساس گزارش های اولیه اداره آمار اقتصادی

رشد پایه پولی در ۶ ماهه اول سال
 ۵.۴ درصد شد 

رئیس کل بانک مرکزی از رشد ۵.۴ درصدی پایه پولی در 6 ماهه اول امسال 
نسبت به پایان سال 9۸ خبر داد.

همتی اعلام کرد: گزارش های اولیه اداره آمار اقتصادی حاکی از رشد ۵.۴ 
درصدی پایه پولی و رشد 1۵.۵ درصدی نقدینگی در پایان شش ماهه اول امسال 
نسبت به پایان سال 9۸ است. رئیس کل بانک مرکزی تاکید کرد: محدود شدن 
رشد پایه پولی نشانگر ایستادگی بانک مرکزی برای کنترل رشد پول پرقدرت در 
جامعه است.  رییس شورای پول و اعتبار افزود: با توجه به تعدیل اصلاح انجام 
شده در نرخ سپرده قانونی که به خاطر مساعدت به بانک ها در پرداخت وام های 
کرونا انجام شده بود و همچنین اقدامات احتیاطی که به زودی دنبال خواهد 
شد، در ادامه سال انشاالله شاهد تعدیل نرخ رشد نقدینگی خواهیم شد.  رئیس 
کل بانک مرکزی برنامه این بانک برای کنترل رشد ترازنامه بانک ها را از دیگر 
اقدامات بانک مرکزی برای کنترل رشد نقدینگی دانست و تصریح کرد: مدیریت 

نرخ سود به عنوان ابزار اصلی کنترل تورم دنبال خواهد شد.

سال  به  نسبت  را  خود  تولیدات  خودروسازان  معتقدند  خودرو  بازار  فعالان 
گذشته افزایش داده اند، اما به دلیل تقاضای کاذب، تنها 20 درصد خریداران 
مصرف کننده واقعی هستند و مابقی، خودرو را در خانه های خود نگهداری تا 

مجددا در زمان گرانی آن را معامله کنند.
افزایش تولید خودرو هم نتوانست بازار نارآرام خودرو را رام کند؛ این اتفاق در 
شرایطی است که تصور می شد با افزایش تیراژ خودرو، قیمت ها در بازار خودرو 
پایین خواهد آمد، اما رشد عجیب قیمت ها به خصوص در هفته های اخیر، نشان 

می دهد که بازار خودرو این روزها ترمز بریده است.
بنا بر گزارش اداره کل صنایع حمل ونقل وزارت صنعت، معدن و تجارت، در 6 ماه 
اول امسال ۴6۸ هزار و 699 دستگاه انواع خودرو در کشور تولید شد که نسبت به 
مدت مشابه سال قبل 23.۴ درصد رشد داشته است. در این مدت ۴2۵ هزار و 
92۵ دستگاه انواع سواری در کشور تولید شد که نسبت به 6 ماهه اول سال 9۸ 

رشد 21.9 درصدی را تجربه کرده است.
به عدد ۸6 هزار و 293  باید  انواع خودرو در شهریورماه 99،  تولید  در مورد 
رشد 36.۴  گذشته  سال  شهریور  به  نسبت  که  به طوری  کرد؛  اشاره  دستگاه 
درصدی را شاهد هستیم. در این مدت ۷۷ هزار و ۵9۸ دستگاه سواری در کشور 

تولید شد که نسبت به شهریور سال قبل رشد 3۵ درصدی را داشته است.
چرا قیمت خودرو بالا رفت؟ 

اما چرا قیمت خودرو با وجود افزایش تولید، پایین نیامد؟ مشاهدات بازار خرید و 
فروش خودرو نشان می دهد قیمت ها در انواع خودروها غیرمنطقی بوده و همین 
امر باعث شده تا عملا نه کسی حاضر به خرید خودرو باشد و نه کسی بخواهد 

خودروی خود را بفروشد.
ررسی وضعیت صنعت و بازار خودرو نشان می دهد سه شاخص نرخ ارز، تورم 

انتظاری و عرضه، بیشترین وزن را در ایجاد آشفتگی بازار خودرو دارند. هرچند 
هر سه بخش یادشده از متغیرهای کلان اقتصادی تاثیر می پذیرند با این حال 

همچون زنجیره ای بازار و صنعت خودرو را متاثر از خود کرده اند.
برخی از روایتگران بازار خودرو معتقدند روند صعودی قیمت ها در بازار سکه و ارز 
باعث شده تا هیچ کس حاضر به خرید خودرو آن هم با قیمت های نجومی نباشد.

در حال حاضر قیمت انواع خودروها به صورت سلیقه ای در آگهی ها و توسط 
دلالان اعلام می شود؛ به نحوی که اختلاف قیمت ها برای محصولات وارداتی از 
یک آگهی به آگهی دیگر 300 تا ۴00 میلیون تومان متفاوت است. در محصولات 
داخلی هم اختلاف قیمت ها در آگهی ها از 10 تا 20 میلیون تومان است. در این 
شرایط مصرف کننده در بازار سرگردان بوده و نمی داند کدام قیمت منطقی و کدام 
قیمت صوری است. در این شرایط، برخی فعالان بازار خودرو توصیه می کنند که 

افراد در شرایط کنونی از خرید خودرو اجتناب کنند.
به گفته آنها، حتی نمی دانیم تا یک ساعت دیگر این بازار در چه وضعیتی است، 
معاملات به طور کامل قفل شده، اما احتمال می دهیم با آمدن وزیر جدید صنعت 

اتفاقات خوبی را شاهد باشیم.
دپوی خودرو در خانه؟ 

در این خصوص، نعمت الله کاشانی نسب، نایب رییس اتحادیه نمایشگاه داران 
خودروی تهران عنوان کرد: دو شرکت عمده خودروساز تولیدات خود را نسبت 
به سال گذشته 19 درصد افزایش داده اند، اما به دلیل تقاضای کاذب تنها 20 
درصد خریداران مصرف کننده واقعی هستند، مابقی خودرو را در خانه های خود 
نگهداری تا مجددا در زمان گرانی آن را معامله کنند. همین امر موجب شده تا 
تقاضای کاذب در بازار به وجود بیاید که خود بیشترین دلیل گرانی نیز محسوب 

می شود.

کاشانی نسب با انتقاد از تاثیر فضای مجازی برای قیمت های غیرواقعی اظهار 
داشت: قرار بر آن بود که سایت ها درج قیمت نداشته باشند، اما بسیاری از 
سایت ها و کانال های تلگرامی قیمت ها را درج می کنند و بر این آشفته بازار دامن 
می زنند. در واقع با  اشتراک گذاری قیمت های عجیب و غریب بازار را ملتهب 
می کنند و مردم با توجه به این قیمت ها گمان می کنند قیمت خودرو بسیار گران 

شده است.
نائب رئیس اتحادیه نمایشگاه داران خودرو خاطرنشان کرد: باید در نظر داشت 
که تولیدات نسبت به سال گذشته افزایش داشته که 60 درصد تولید برای ایفای 
تعهدات و ۴0 درصد برای فروش فوری مربوط می شود. بنابراین با تداوم این رویه، 
قیمت ها به این شکل نمی ماند و کاهش قیمت را پیش  رو خواهیم داشت؛ البته 
در مورد درصد کاهش نمی توان اظهارنظر کرد چون به تولید بستگی دارد که در 

صورت افزایش، تب و تاب مردم و تقاضای غیرواقعی کاهش پیدا می کند.
کاشانی نسب اضافه کرد: البته امکان تدوام این قیمت ها وجود ندارد، در حال 
حاضر ارزان ترین خودرو پراید است اما به دلیل قیمت های کاذب متقاضی ندارد و 
به نوعی معاملات قفل شده است. از همین روی نمی توان قیمت مشخصی برای 
پراید عنوان کرد، زیرا امکان اختلاف قیمت 10 تا 1۵ میلیون تومانی برای سایت ها 

و کانال های مختلف وجود دارد.
انحصار در خودروسازی باید شکسته شود

افزایش عجیب قیمت خودرو در بازار در شرایطی است که وزیر صنعت معدن و 
تجارت درباره ساماندهی بازار خودرو تاکید داشت: تلاش خواهیم کرد براساس 
شرایط موجود و به صورت همزمان هم تولید را افزایش دهیم و هم فضا را برای 

رقابت مهیا کنیم تا قیمت ها در بازار به تعادل برسد.
علی رضا رزم حسینی، افزایش عرضه خودرو را جزو مهم ترین اولویت های  وزارت 
صمت دانست و اظهار داشت: اگر شرایط اجازه دهد، باید مقداری انحصار در 

خودروسازی را بشکنیم و فضا را برای تنوع خودرو در بازار مهیا کنیم.
وزیر صمت با بیان این که قیمت تمام شده خودرو در ایران بالا است، ادامه داد: 
خودرو هزینه های مالی بالایی دارد و احتمال دارد طی سه تا چهار ماه آینده 
براساس بررسی کارشناسی که پیش از قبول مسوولیت و با استفاده از ظرفیت 
تیمی انجام دادم، با همکاری کارشناسان دولت و مجلس تدابیری اتخاذ کنیم که 
براساس آن قیمت های مناسبت تری برای تامین مواد اولیه مورد نیاز کارخانجات 

خودرو تعیین کنیم تا قیمت خودرو تا حدودی کاهش یابد.
رزم حسینی گفت: تلاش خواهیم کرد بر اساس شرایط موجود و به صورت 
همزمان هم تولید را افزایش دهیم و هم فضا را برای رقابت مهیا کنیم تا قیمت ها 

در بازار به تعادل برسد.
پژو۲۰۰8 میلیاردی شد

مشاهدات میدانی از قیمت ها در بازار خودرو نشان می دهد که قیمت پراید 111 
در بازار 131 میلیون تومان، پراید 131 در حدود 11۴ میلیون و ۵00 هزار تومان، 

پراید 132 در حدود 11۸ میلیون تومان است.
در گروه محصولات پژو در روزهای گذشته شاهد هستیم که پژو200۸ قیمتی 
میلیاردی و در حدود یک میلیارد و 1۴۵ میلیون تومان را پیدا کرده است. پژو206 
تیپ دو نیز در بازار با قیمت 220 میلیون تومان، پژو206تیپ پنج 2۷3 میلیون 
میلیون   ۴2۴ دنده ای  پژو20۷  تومان،  میلیون   ۴23 اتومات  پژو20۷  تومان، 
تومان، پژوGLX ۴0۵ دوگانه سوز 220 میلیون تومان، پژوGLX ۴0۵ بنزینی 
200 میلیون تومان و پژوپارس اتوماتیک 3۷1 میلیون تومان دیده می شود.  در 
این میان، در بازار خودرو تیبا هاچ بک ای ایکس 1۵1 میلیون تومان، تیبا هاچ بک 
پلاس 1۵6 میلیون تومان، دنا معمولی 31۵ میلیون تومان، دناپلاس دنده ای 

توربو ۴3۸ میلیون تومان و رانا ال ایکس 230 میلیون تومان قیمت دارد.

دلیل فروش خودرو با قیمت های عجیب به روایت فعالان بازار؛

بازارخودروباافزایشتولیدهمرامنشد

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های 
تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند

1- رأی شماره 13996033000200323۴ مربوط به پرونده کلاسه 139۸11۴۴300020019۴2 مربوط به سید 
محمد حسن سید صالحی فرزند مرتضی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت1۵۷متر 
مربع پلاک شماره 19۴2/۵6 اصلی واقع در قم بخش  حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند مالکیت 

مشاعی ثبت دفتر 1۷2 صفحه 91)م الف ۷3۸۸(
2- رأی شماره 13996033000200۵۷۷0 مربوط به پرونده کلاسه 139۸11۴۴30002001۸93 مربوط به احمد 
بیک لی فرزند نظرعلی  درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت102متر مربع پلاک شماره 
2391 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از محمد تقی بختیاری)م 

الف ۷3۸9(
3- رأی شماره 13996033000200۷2۸۸ مربوط به پرونده کلاسه 139۸11۴۴30002002۴۴۴ مربوط به علی 
اصغر احمدی همت فرزند محمدعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 120 متر 
مربع پلاک شماره 21۴3 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از 

محمدعلی احمدی همت خریداری کرده است )م الف ۷390(
۴- رأی شماره 13996033000200۷۷69 مربوط به پرونده کلاسه 139۸11۴۴30002001۵۴۷ مربوط به فتح اله 
شکوری بارد آغاجی فرزند مسیب درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 6۴ متر مربع 
پلاک شماره 1۸۵۴ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از مجید 

رحیمیان اصفهانی)م الف ۷391(
۵- رأی شماره 13996033000200۷06۷ مربوط به پرونده کلاسه 139۸11۴۴30002001۸۸6 مربوط به مریم 
خلیلی فرزند ابوالقاسم در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵0 متر مربع پلاک شماره 
2۵92/3/1۴ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند مالکیت مشاعی ثبت دفتر 

1۷۵ صفحه ۴60)م الف ۷392(
به  مربوط   139۸11۴۴300020022۷9 کلاسه  پرونده  به  مربوط   139960330002006623 شماره  رأی   -6
محمدعلی کریمی فرزند گل محمد در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 9۸ متر مربع 
پلاک شماره 19۵3/۷2 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از 

جواهر یعقوبی ثبت دفتر 1۵0 صفحه 199)م الف ۷393(
۷- رأی شماره 1399603300020066۵۴ مربوط به پرونده کلاسه 139۸11۴۴300020009۷6 مربوط به ولی 
سلیمی فرزند خیراله درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 120 مترمربع پلاک شماره 
2300 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از محمد مطلب ثبت 

دفتر 306 صفحه ۵۴۷)م الف ۷39۴(
۸- رأی شماره 13996033000200۷0۷2 مربوط به پرونده کلاسه 139۸11۴۴3000200209۸ مربوط به مهدی 
آزاد فرزند محرمعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 11۷/۵3 متر مربع پلاک 
شماره ۵6 فرعی از 23۴0اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از 

کبرا صادق)م الف ۷39۵(
9- رأی شماره 13996033000200۵9۵9 مربوط به پرونده کلاسه 139۸11۴۴300020013۴0 مربوط به مجتبی 
جمالی فرزند حشمت اله درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 120 مترمربع پلاک 
شماره 19۴۸/3/1۵6 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از سید 

محمد میره ئی ثبت دفتر 1۸1 صفحه ۵62)م الف ۷396(
10- رأی شماره 13996033000200613۵ مربوط به پرونده کلاسه 139۸11۴۴300020000۸9 مربوط به ربابه 
جعفرآبادی فرزند ولی اله درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۷9/1۴ متر مربع پلاک 
شماره 21۸0 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از علی محسنی)م 

الف ۷39۷(
11- رأی شماره 139960330002002۷1۷ مربوط به پرونده کلاسه 139۸11۴۴30002001۴3۵ مربوط به احد 
شکاری فرزند قربان درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 9۴ متر مربع پلاک شماره 
1۸96/1۸ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند مالکیت مشاعی ثبت دفتر 13۷ 

صفحه 26۵ و مبایعه نامه عادی خریداری از محمد فرمانی انتظام به میزان 12متر)م الف ۷39۸(
12-رأی شماره 13996033000200۷۷61 مربوط به پرونده کلاسه 139311۴۴30002000۴۷۷ مربوط به محامد 
جعفرعابری پورزند فرزند یاورعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 63 متر مربع 
پلاک شماره 1۷۸۷و 1۷۸۸اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند رسمی شماره 

16۸269 مورخ 9۴/12/2۷ دفترخانه 12 قم)م الف ۷399(
به  مربوط   139۷11۴۴30002001۷۵۴ کلاسه  پرونده  به  مربوط   13996033000200۵۷21 شماره  13-رأی 
اسماعیل خدابنده لو فرزند عیسی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 119/6۸ 

متر مربع پلاک شماره 2321 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه 
از محمد قلیچی)م الف ۷۴00(

1۴- رأی شماره 139660330002033۷32 مربوط به پرونده کلاسه 139111۴۴30002009۷۷6 مربوط به حقمراد 
نیکوپناه مجد فرزند علی مراد درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 1۴6/1۸ )یکصد 
و چهل و شش متر و ممیز هجده( مترمربع پلاک شماره فرعی از 216۴ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 
قم سند رسمی/ سند مالکیت مشاعلی برابر سند 1۴۴۸۷6-1390/12/23 دفتر ۴ قم دارای مالکیت می باشد )م الف 

)۷۴01
به  مربوط   139۸11۴۴300020023۷6 کلاسه  پرونده  به  مربوط   139960330002006۵2۷ شماره  رأی   -1۵
سیدعلی رضائی فرزند سیدمحمد درسه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 120 
مترمربع پلاک شماره باقیمانده 1۷6۴اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند 

مالکیت مشاعی ثبت دفتر ۴99 صفحه 130)م الف ۷۴02(
16- رأی شماره 139960330002006۵2۸ مربوط به پرونده کلاسه 139۸11۴۴30002002۷23 مربوط به فاطمه 
مختاری فرزین فرزند ابراهیم در سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 120 متر 
مربع پلاک شماره باقیمانده1۷6۴ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند مالکیت 

مشاعی ثبت دفتر ۴99 صفحه 130)م الف ۷۴03(
1۷- رأی شماره 13996033000200۷09۵ مربوط به پرونده کلاسه 139۷11۴۴300020011۷3 مربوط به صادق 
غلامی فرزند فریدون درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 2۴/32 مترمربع پلاک شماره 
21۴9/1/90اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از منوچهر نظری 

ثبت دفتر ۴9۴ صفحه ۵۴۴)م الف ۷۴0۴(
1۸- رأی شماره 139960330002006۸0۸ مربوط به پرونده کلاسه 139۷11۴۴300020022۸۵ مربوط به محمد 
عنبرحیدری فرزند عبدالصمد درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 10۴مترمربع پلاک 
شماره 1۸۷۸/220اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند رسمی شماره 962۵2 

مورخ ۸0/۴/10 دفترخانه ۸ قم)م الف ۷۴0۵(
19- رأی شماره 139960330002006۸11 مربوط به پرونده کلاسه 139611۴۴30002001۵66 مربوط به کبری 
دوستی فرزند غلامحسین در3دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 120مترمربع 
پلاک شماره 1۷۵3 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند رسمی شماره 1۴3۷۸۸ 

مورخ ۸9/۸/3دفترخانه ۴ قم )م الف ۷۴06(
20- رأی شماره 139960330002006۸10 مربوط به پرونده کلاسه 139111۴۴30002010۸6۸ مربوط به وهب 
میناخانی فرزند محمد در3دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 120 متر مربع پلاک 
شماره 1۷۵3 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند رسمی شماره 1۴۴0۷۸ مورخ 

13۸9/۸/23 )م الف ۷۴0۷(
20- رأی شماره 139960330002006۵3۸ مربوط به پرونده کلاسه 139۸11۴۴30002002222 مربوط به محبوبه 
ملوکانه فرزند نظام  در سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 110/30 مترمربع 
پلاک شماره 2۴66/6/۵۷1 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از 

حسین آقائی ثبت دفتر 3۴3 صفحه ۵00)م الف ۷۴0۸(
21- رأی شماره 139960330002006۵36 مربوط به پرونده کلاسه 139۸11۴۴30002001۴۸۵ مربوط به مسلم 
دهقانی فرزند محمد درسه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 110/30 متر مربع 
پلاک شماره 2۴66/6/۵۷1اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از 

حسین آقائی ثبت دفتر 3۴3صفحه ۵00)م الف ۷۴09(
22- رأی شماره 139960330002006936 مربوط به پرونده کلاسه 139۸11۴۴30002002062 مربوط به پروانه 
خیره کش فرزند علی اکبر درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵0/3۸ متر مربع پلاک 
شماره 2306 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از حسین زرین 

اقبال ثبت دفتر ۸۸ صفحه 196)م الف ۷۴10(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد 
با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 1۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی 
داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم 
و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی 
تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر 

به دادگاه نخواهد بود. 
تاریخ انتشار نوبت اول:۹۹/۰6/۲6 
تاریخ انتشارنوبت دوم:۹۹/۰۷/۱۲
عباس پور حسنی حجت آبادی- رئیس ثبت اسناد منطقه دوقم

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی
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سرپرست باشگاه پرسپولیس گفت: بازیکنان پرسپولیس عاشق پیراهنی که 
پوشیده اند هستند و عملکرد آن ها این موضوع را ثابت می کند. 

مهدی رسول  پناه سرپرست باشگاه ضمن تبریک برد مقتدرانه تیم پرسپولیس 
مقابل پاختاکور و صعود به جمع چهار تیم پایانی لیگ قهرمانان آسیا، به تمجید از 
یحیی گل محمدی و بازیکنان پرسپولیس پرداخت و بیان کرد: صعود پرسپولیس 
به جمع چهارتیم برتر آسیا و برد مقابل پاختاکور را تبریک می گوییم. مبارک همه 
هواداران پرسپولیس باشد که عاشقانه تیم محبوب خود را حمایت می کنند. 
در سالگرد درگذشت مرحوم جعفرکاشانی و زنده یاد هادی نوروزی کاپیتان فقید 

پرسپولیس روح این 2 عزیز هم شاد شد.
او افزود: در این بازی قطعا همه بچه های تیم به یاد این 2 مرحوم بودند و بهترین 
نمایش خود را ارائه دادند. واقعا هم خوشحالیم که تیم ما مقابل تیم قدرتمند 
پاختاکور خیلی خوب بازی کرد و نتیجه اش را هم دید. بازی مقابل چنین تیم هایی 
همیشه دشوار و سخت است، اما همان طور که قبل از بازی هم گفته بودم یحیی 
گل محمدی و شاگردانش مرد روز های سخت هستند. این پرسپولیس نشان داد 

پرچمدار فوتبال ایران در آسیاست و با این پیروزی ها خیلی چیز ها ثابت شد.
رقم  در  چقدر  پاختاکور  تیم  بازیکن  ماشاریپوف  الدین  جلال  اخراج 

خوردن این نتیجه مؤثر بود؟
به جرأت می گویم تیم غیرتمند پرسپولیس می توانست پاختاکور 11 نفره را هم 
ببرد همانطور که تیم السد قطر، میزبان بازی ها را هم شکست دادیم. آن صحنه 
و خطای وحشتناک هافبک ازبک مستحق کارت قرمز بود. خدا خیلی به کمال 
کامیابی نیا رحم کرد. وقتی تصاویر آهسته تلویزیونی این خطا را دیدم واقعا خدا را 

شکر کردم که پای هافبک جنگنده و زحمتکش ما نشکست.
یکی از اتفاقات قابل توجه قبل از این دیدارپاک شدن کارت قرمز سیامک 

نعمتی بود. در این رابطه توضیحی می دهید؟
جا دارد از افشین پیروانی، امیرعلی حسینی روابط بین الملل باشگاه و همین طور 
فدراسیون فوتبال تشکر کنم. من قبلا انتقاداتی هم از فدراسیون فوتبال داشتم، 
اما وقتی کار خوبی هم انجام می شود باید گفت. ما بلافاصله پس از پایان بازی با 
السد به اشتباه داوری در اخراج سیامک نعمتی به صورت کتبی اعتراض و آن را به 
کنفدراسیون فوتبال آسیا اعلام کردیم. با توجه به اینکه پیش تر کارت قرمز مهدی 
بن عطیه مدافع الدحیل قطر در بازی با ما پاک شده بود تقاضا کردیم در مورد 
سیامک نعمتی و اخراج بی دلیل این بازیکن خوب پرسپولیس تجدید نظرشود. جا 
دارد از برخورد عادلانه AFC با کارت قرمز اشتباه سیامک نعمتی تشکر و قدردانی 
کنیم. باز هم تکرار می کنم وقتی تبعیضی می بینیم و انتقاد می کنیم وظیفه داریم 
درصورت کار درست و عادلانه از سوی کنفدراسیون فوتبال آسیا هم آن را بازگو کرده 
و تشکر کنیم. انتظارمی رود کنفدراسیون فوتبال آسیا به عنوان متولی اصلی فوتبال 
این قاره پهناور، همیشه چنین سیاستی در پیش بگیرد و همه تیم ها چه ملی و چه 

باشگاهی را به یک چشم نگاه کند.
افشین پیروانی در مصاحبه ای پس از بازی با پاختاکور گفت که بازیکنی 
بپوشم! شما  را  پرسپولیس  پیراهن  و اشک می گفت می خواهم  با گریه 

درجریان این موضوع بودید؟
افشین پیروانی عین حقیقت را گفته است و ما بازیکنانی درتیم داریم و نفراتی در 
نقل و انتقالات خریدیم که عاشق پیراهن قرمز پرسپولیس هستند. این بچه ها به 
عشق پرسپولیس، هوادارانش و یحیی گل محمدی قید پیشنهادات وسوسه انگیز و 
چند برابری دیگر تیم ها را زدند تا این پیراهن را بپوشند، اما بد نیست اشاره کنم ما 
نقل و انتقالات را به خواست سرمربی باهوش خودمان خیلی زود شروع و زود هم 

تمام کردیم. حالا خوشحالیم که آن اقدامات نتیجه داده است.

رسول پناه:

گلمحمدیصاحبسبکاستوژنمربیگریدارد سپهرحیدری:

 قدرت تیم النصر به اندازه 
پرسپولیس نیست 

قهرمانی  شانس  دانستن  بالا  ضمن  پرسپولیس  فوتبال  تیم  پیشکسوت   
سرخپوشان در لیگ قهرمانان آسیا، گفت: النصر تیم خوبی است که توانسته در 

مرحله نیمه نهایی حضور پیدا کند اما نه به اندازه پرسپولیس. 
سپهر حیدری با اشاره به برتری دو بر صفر پرسپولیس برابر پاختاکور در مرحله 
یک چهارم نهایی لیگ قهرمانان آسیا اظهار داشت: تقابل با پاختاکور یکی از 
مسابقاتی بود که پرسپولیس در آن بسیار خوب و هوشمندانه بازی کرد و با بهترین 
روش توانست نماینده ازبکستان را حذف کند و به مرحله نیمه نهایی راه پیدا کند.
وی افزود: پاختاکور تیم زیرکی بود که قصد داشت با استفاده از نفوذ از جناحین 
بتواند برای دروازه پرسپولیس خطر ایجاد کند اما سرخپوشان با تدابیر خوب 
کادرفنی جلوی این نقطه قوت حریف را گرفتند. وی ادامه داد: از طرفی پاختاکور 
در این مسابقه با توجه به آنالیزی که از پرسپولیس داشت دو بازیکن خوب تیم یعنی 
بشار رسن و احسان پهلوان را کاملًا بسته بود اما کادر فنی هوشمندانه ظاهر شد و 
با اجازه دادن به مدافعان کناری برای نفوذ بیشتر زمینه سازی ایجاد خطر به روی 
دروازه حریف شد و در نتیجه هم دیدیم که دو گل روی این زیرکی به ثمر رسید. 
پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس اضافه کرد: نباید درایت کادر فنی را نادیده 
بگیریم چرا که علاوه بر تدابیری که برای حملات تیم در نظر گرفته بود پس از 
اخراج بازیکن پاختاکور اجازه نفوذ بیشتری به یکی از هافبک های مرکزی خود 
داد تا بدین ترتیب راه را برای نفوذ از جناحین و ضربه زدن به حریف هموارتر شود 
که این هوش و ذکاوت کادرفنی نیز قابل تحسین است. وی تصریح کرد: بازیکنان 
پرسپولیس فعل خواستن را صرف کردند و همین انگیزه قهرمانی در آسیا باعث 
شده تا چه نفرات قدیمی و چه نفرات جدید همه یکدل برای موفقیت پرسپولیس 
از جانشان مایه بگذارد و تا الان هم نتایج بی نظیری گرفتند حیدری در مورد تقابل 
با النصر در مرحله نیمه نهایی لیگ قهرمانان آسیا هم گفت: از تیم قوی است نه 
به اندازه پرسپولیس و یا حتی تیمی مانند السد که ما نتوانستیم در زمین خودش 
آن را از پیش رو برداریم و شکست دهیم. با این حال مطمئنم کادرفنی برای تقابل 
با النصر هم بهترین تدابیر را خواهد اندیشید تا پرسپولیس را در فینال آسیا ببینیم.

بشار رسن :

پیشنهاد رسمی از تیم های قطر ندارم
هافبک تیم فوتبال پرسپولیس با بیان اینکه پیشنهاد رسمی از تیم های قطر 
ندارد، گفت: بازی سختی با النصر عربستان داریم ولی تلاش می کنیم فینالیست 
لیگ قهرمانان آسیا شویم.  روزنامه »الوطن« قطر در شماره روزپنجشنبه  خود خبر 
داده بود که دو باشگاه العربی و الریان به دنبال جذب بشار رسن هافبک عراقی 
تیم فوتبال پرسپولیس هستند. بشار در حال حاضر با تیم پرسپولیس در لیگ 
قهرمانان آسیا حضور دارد که به صورت متمرکز در کشور قطر برگزار می شود. این 
بازیکن با نماینده ایران به مرحله نیمه نهایی این رقابت ها صعود کرده است و روز 
شنبه باید به مصاف النصر عربستان برود. بشار در گفتگو با روزنامه »استاد الدوحه« 
قطر، داشتن پیشنهاد رسمی از تیم های دیگر را تکذیب کرد و گفت: پیشنهاد 
داشتن من چیزی بیش از صحبت نیست. هیچ پیشنهاد رسمی وجود ندارد و 
زیرا تا الان چیزی به دستم نرسیده است. در حال حاضر در پرسپولیس هستم 
و قرارداد معتبری با این تیم دارم.  وی ادامه داد: امیدوار به صعود به فینال لیگ 
قهرمانان آسیا هستیم. این هدف ما قبل از سفر به دوحه بود. هافبک پرسپولیس 
درباره برد این تیم مقابل پاختاکور ازبکستان تاکید کرد: بازی خوبی انجام دادیم 
بخصوص که این مسابقه بعد از دیدار با السد بود که تلاش زیادی کرده بودیم.  بشار 
در خصوص ارزیابی اش از تیم النصر عربستان هم گفت: بدون شک یک مسابقه 
سخت خواهد بود. برای رسیدن به فینال تلاش می کنیم بهترین عملکرد را داشته 
باشیم. تیم ما در دفاع قدرتمند بوده است و در 6 مسابقه فقط یک گل دریافت 
کردیم. می خواهیم با کار سخت و با نظم و انضباط و کارهای تاکتیکی مقابل النصر 
به کارمان ادامه بدهیم. امیداورم بازیکنان قبل از مسابقه آمادگی کامل خود را به 

دست بیاورند تا بهترین عملکرد را داشته باشیم.

شاهین بیانی: 

اتفاقاتی که در استقلال می افتد
 عذاب آور است

 پیشکسوت استقلال گفت: استقلال باشگاه معمولی نیست، این تیم ۴0 
میلیون هوادار دارد، پرافتخارترین تیم ایران در قاره آسیاست و اتفاقاتی که برای این 
تیم رخ می دهد عذاب آور است.  »شاهین بیانی« اظهار داشت: تغییرات زیادی در 
ماه های اخیر در مدیریت باشگاه استقلال رخ داده است و این برای این تیم زیبنده 
نیست. وی افزود: استقلال در این شرایط خاص بدون سرمربی و مدیرعامل است 
و به طور حتم ادامه این روند لطمات زیادی به استقلال خواهد زد. پیشکسوت 
استقلال خاطرنشان کرد: استقلال باشگاه معمولی نیست، این تیم ۴0 میلیون 
هوادار دارد، پرافتخارترین تیم ایران در قاره آسیاست و اتفاقاتی که برای این تیم رخ 
می دهد عذاب آور است. بیانی تصریح کرد: من به هواداران استقلال حق می دهم 
که از شرایط موجود ناراحت باشند و به نظرم باید تصمیمات درستی برای این تیم 
گرفته شود. وی تاکید کرد: انتظار از مدیران وزارت ورزش و جوانان این است که 
فرد باتجربه و کاربلدی مدیریت استقلال را بر عهده بگیرد که بتواند این تیم را به 
ساحل نجات برساند. بازیکن اسبق استقلال در پایان گفت: پرسش من به عنوان 
کسی که سال ها بازوبند کاپیتانی استقلال را بر دستان خود بسته این است که چرا 
این تیم هر سال باید حاشیه داشته باشد؟ چرا این اتفاق تکراری برای استقلال رخ 

می دهد و هیچ کس نمی تواند از آن جلوگیری کند.

سرپرست باشگاه استقلال :

اولویت من انتخاب سرمربی است 
سرپرست باشگاه استقلال گفت: اولین اولویت من در باشگاه استقلال انتخاب 

سرمربی در اسرع وقت است.
آ احمد مددی در گفتگویی پس از انتخابش به عنوان سرپرست استقلال افزود: 
باور کنید با این که می دانستم یکی از گزینه های سرپرستی باشگاه هستم تا 
آخرین لحظه هم نمی دانستم که قرار است به این سمت برسم، اما تمام تلاشم در 
سمت جدید برطرف شدن حواشی اخیر باشگاه استقلال و انتخاب سرمربی برای 
فصل آینده است. وی در پاسخ به این سوال که آیا امیر قلعه نوعی نیز از گزینه ها 
برای نیمکت فصل آینده استقلال است، گفت: هر اتفاقی که رخ دهد با تصمیم 
و مشورت اعضای هیئت مدیره است، اما قلعه نوعی با توجه به این که سرمربی 

گل گهر سیرجان است فکر نمی کنم گزینه نشستن روی نیمکت استقلال باشد.
طبق پیگیری های ما از بین آلکساندر نوری و فرهاد مجیدی قرار است در جلسه 
هیئت مدیره باشگاه استقلال که به احتمال فراوان روز شنبه برگزار می شود هیئت 

مدیره باشگاه استقلال یک نفر را به عنوان سرمربی فصل آینده انتخاب کنند.

قلعه نویی به شایعات حضور در استقلال پایان داد:

 با گل گهر قرارداد دارم، جایی نمی روم
سرمربی تیم فوتبال گل گهر سیرجان در تمرین امروز تیمش به شایعات حضور 
با این وجود تمرین روز پنجشنبه تیم فوتبال گل گهر  در استقلال پایان داد. 
سیرجان در شرایطی برگزار شد که امیر قلعه نویی با صحبت های خود با اعضای 

این تیم خیال آنها را بابت جدایی از نماینده سیرجان راحت کرد.
سرمربی اسبق استقلال که امسال با گل گهر قرارداد بسته است در گفت و گویی 
که با اعضای این تیم داشت در خصوص شایعه جدایی اش از گل گهر و پیوستن 
به استقلال اظهار داشت: این موضوع درست نیست و من وقتی حرفی می زنم 
پای آن می ایستم. من با باشگاه گل گهر قرارداد بسته و به آن تعهد دارد. ان شاالله 
امسال تیم خوبی با هم خواهیم داشت و شما بازیکنان و کادر فنی هم روی کارتان 

تمرکز کنید تا به امید خدا فصل موفقی داشته باشیم.

 

مربی جوان و آینده دار والیبال بانوان استان قم برای فصل جدید رقابت های لیگ برتر والیبال زنان باشگاه های کشور مربی 
تیم مطرح سایپا تهران شد.

 برپایه این گزارش ،در قم مربیان زیادی در رشته والیبال فعالیت می کنند که دارای مدارک معتبر مربیگری در این رشته 
هستند اما در بخش بانوان که با تجربه هایی همچون سعیده سادات خلیلی، ندا زمانی و ... حضور دارند، مهسا آراسته یکی از 

مربیان جوان این رشته است که حتی در سن جوانی مربیگری در تیم های ملی را تجربه کرده است.
آراسته نزدیک به دو دهه است که در رشته والیبال فعالیت می کند و چند سالی است که مربیگری در این رشته را انجام 
می دهد، مربی جوانی که در عرصه ملی نیز مربی تیم ملی دختران نوجوان و جوان ایران در مسابقات قهرمانی آسیا بود و در 

کنار یک مربی مطرح خارجی به نام مایدا چیچیچ فعالیت کرده است.
آراسته که به عنوان بازیکن در عرصه باشگاهی سوابق خوبی دارد، حالا به عنوان مربی در تیم مطرح سایپا تهران و در بالاترین 
سطح رقابت های باشگاهی والیبال ایران یعنی لیگ برتر زنان کشور مربیگری می کند، در حالی که بازی های فصل 1399 

لیگ برتر والیبال بانوان این هفته قرعه کشی شد.
پس از برگزاری مراسم قرعه کشی در آکادمی ملی المپیک و پارالمپیک، حضور تیم های سایپا تهران، ذوب آهن اصفهان، 
باریچ اسانس کاشان، پیکان تهران، سروقامتان بابل، اطلس تهران، ستارگان فارس، اکسون و شهرداری قزوین به عنوان 9 

تیم لیگ برتری در مسابقات این فصل قطعی شد.
در حالی که تیم ها موظف به انجام تست کرونا شده اند، فصل جدید لیگ برتر والیبال بانوان از ساعت 16 روز پنج شنبه اول 
آبان ماه آغاز می شود و پس از مرحله گروهی که رفت و برگشت به انجام خواهد رسید، دیدارهای مرحله پلی آف با حضور 

هشت تیم برتر به شکل دو پیروزی از سه مسابقه برگزار خواهد شد.
مهسا آراسته به عنوان یکی از چهره های شاخص مربیان والیبال بانوان استان قم در سطح کشور پس از سال ها بازی در 
لیگ های مختلف زنان ایران، مربیگری در تیم های باشگاهی قم و تیم ملی دختران نوجوان و جوان کشورمان، به عنوان مربی 

تیم سایپا امسال در لیگ برتر حضور خواهد یافت.

مدیرکل ورزش و جوانان قم با اشاره به تصمیم ستاد استانی مقابله با کرونا برای تعطیلی یک هفته ای و اعمال 
محدودیت ها به دلیل شیوع مجدد بیماری کووید-19 در این استان گفت: همه اماکن ورزشی قم ملزم به اعمال تعطیلی 

یک هفته ای هستند. 
رسول منعم افزود: قرار گرفتن مجدد استان در وضعیت قرمز شیوع کرونا موجب شده تا ستاد استانی مقابه با کرونا از 

امروز دهم مهر ماه در قم محدویت هایی را اعمال کند که همه ملزم به رعایت این دستورالعمل هستیم.
وی گفت: بر اساس این مصوبه همزمان با تعطیلی یک هفته ای مراکز آموزشی، تفریحی، گیم نت ها و صنوف مختلف، 
استخرهای شنا، رشته های ورزشی پر برخورد، سالن های سرپوشیده و همچنین باشگاه های ورزشی خصوصی نیز 
تعطیل گردیدند. مدیرکل ورزش و جوانان قم با تاکید بر اهمیت عمل به دستورالعمل های ستادهای ملی و استانی مقابله 
با کرونا به منظور کنترل شیوع این بیماری تاکید کرد: به صورت مستمر از اماکن، باشگاه ها و استخرهای ورزشی قم 

بازرسی شده و در صورت مشاهده تخلف برخوردهای قانونی انجام می شود.
منعم با اشاره به انجام بیش از یک هزار بازرسی از اماکن ورزشی استان از زمان شیوع کرونا در اواخر بهمن ماه سال 
گذشته تاکنون گفت: بیش از 2۵0 بازدید مشترک توسط مرکز بهداشت، هیات پزشکی ورزشی و اداره کل ورزش و 
جوانان انجام شده  علاوه بر این، از ابتدای شیوع کرونا از اواخر بهمن ماه سال گذشته تاکنون ۷20 بازرسی نیز توسط 
نماینده اداره کل ورزش و جوانان صورت گرفته است. وی با تاکید بر اینکه فعالیت باشگاه ها و مراکز ورزشی در استان 
باید منطبق بر دستورالعمل های ستاد مقابله با کرونا در ورزش استان باشد،  افزود: عمل به پروتکل های بهداشتی ابلاغی 
توسط ستاد ملی مبارزه با کرونا در مراکز ورزشی قم به صورت جدی رصد و پایش می شود.  منعم، ادامه داد: از یک هزار 
بازرسی انجام شده، به 101 باشگاه تذکر شفاهی و اخطار کتبی و با 3۸ مرکز نیز مطابق با مصوبه های ستاد مقابله کرونا 

در ورزش استان برخورد شده است.
مدیرکل ورزش و جوانان قم گفت: بر اساس بازرسی های انجام شده در سطح مراکز ورزشی استان، تاکنون هشت 

باشگاه نیز به دلیل رعایت نکردن دستورالعمل های بهداشتی پلمب شدند.

آراسته در کادر فنی سایپا ؛

مربیگری بانوی والیبال قم در لیگ برتر 
مدیرکل ورزش و جوانان استان قم: 

اماکن ورزشی ملزم به رعایت تعطیلی یک هفته ای هستند

 پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس گفت: شاگردان گل محمدی در مسابقات 
اخیر بی نظیر ظاهر شده و نشان دادند که لایق بهترین ها هستند؛ با توجه به انگیزه 

بازیکنان، قهرمانی آنها دور از دسترس نیست. 
حمید درخشان با اشاره به برتری 2 بر صفر پرسپولیس مرحله یک چهارم نهایی 
لیگ قهرمانان آسیا اظهار کرد: بازی خیلی خوب و منطقی را از پرسپولیس شاهد 

بودیم و این برد دلچسب را به تمام اعضای تیم و بازیکنان تبریک می گویم.
وی افزود: پرسپولیس خیلی خوب و منطقی بازی کرد و با شناخت کامل برابر تیم 
ازبکستانی ظاهر شده بود که همین موضوع موجب شد تا نماینده ازبکستان نتواند 
چندان خطر جدی روی دروازه پرسپولیس ایجاد کند. هرچند اخراج یک بازیکن از 
آنها هم کار را برایشان سخت کرده بود. در هر صورت نباید از عملکردخوب بازیکنان 

به ویژه در کار دفاعی چشم پوشی کرد.
پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس تصریح کرد: واقعاً بازیکنان از جان و دل مایه 

گذاشتند و بی نظیر ظاهر شدند. آنها بخوبی وظایفی که کادر فنی برایشان در نظر 
گرفته بود را انجام دادند و توانستند این نتیجه خوبی را رقم بزنند تا فوتبال ایران یک 

بار دیگر یک نماینده در مرحله نیمه نهایی لیگ قهرمانان داشته باشد.
وی تصریح کرد: اینکه بازیکنان جدید بخوبی توانستند با نفرات قدیمی هماهنگ 
شود، جای تحسین دارد و این نشان از عملکرد خوب کادر فنی در این زمینه است. 
البته نباید انگیزه بالای بازیکنان را نادیده گرفت؛ چراکه آنها با وجود این که بیش 
از 6 مسابقه است که به صورت فشرده هر سه روز یکبار به میدان می روند، اما هر 
بازی با وجود خستگی و مصدومیت با انگیزه تر ظاهر می شوند و این موضوع جای 
تحسین دارد. درخشان: در پایان در مورد تقابل با النصر عربستان در مرحله نیمه 
نهایی لیگ قهرمانان آسیا گفت: النصر تیم خوبی است اما پرسپولیس نشان داده 
که همیشه مقابل تیم های خوب بهتر بازی می کنند و همانطور که تا الان مقابل 
حتم بازیکنان انگیزه لازم را به نمایش خواهند گذاشت و جواز حضور در فینال را به تیم های دیگر بخوبی نتیجه گرفته، با توجه به هدفی که دارد برابر النصر هم به طور 

دست خواهد آورد.

حمید درخشان:

 قهرمانی پرسپولیس در آسیا دور از دسترس نیست

بازیکن تیم ملی فوتبال ایران با بیان اینکه ملی پوش سوئد 
نقش زیادی در انتقالش به تیم برنتفورد داشته است، گفت: 

هدفمان صعود به لیگ برتر انگلیس است.
سامان قدوس بازیکن تیم ملی فوتبال ایران و تیم برنتفورد 
انگلیس درباره دلیل انتخاب برنتفورد گفت: از قبل چیزهایی 
درباره برنتفورد می دانستم. مدتی این تیم را دنبال کردم. می 
دانم هدفشان صعود به لیگ برتر است که این بسیار جذاب 
است. تلاش می کنم به باشگاه کمک کنم تا به لیگ برتر 

صعود کند تا با بهترین تیم های جهان رقابت کنیم.

قدوس درباره نقش پونتوس جانسون بازیکن تیم ملی سوئد 
در انتقالش به برنتفورد یادآور شد: ما هر روز با هم صحبت 
می کردیم. پنتوس به سئوالاتم جواب می داد و کمک زیادی 
به من کرد.  این بازیکن ایرانی در خصوص تیم سابق خود 
یعنی آمیان فرانسه تصریح کرد: دلم برای آمیان، هواداران و 
هم تیمی هایم تنگ می شود. آدم های خیلی خوبی آنجا 
بودند. برای آنها آرزوی موفقیت می کنم و امیدوارم دوباره 
بتوانند به لیگ یک فرانسه برگردند. قدوس در خصوص پست 
بازی اش در باشگاه و تیم ملی اظهار کرد: هر جایی که مربی 

بگوید بازی می کنم اما خودم را به عنوان یک بازیکن شماره 
10 می بینم.  وی با اشاره به عملکرد سایر لژیونرهای ایران در 
اروپا تصریح کرد: بازیکنان با استعداد زیادی از ایران در اروپا 
هستند. به مهدی )طارمی(، سردار )آزمون(، کاوه )رضایی( 
و قلی زاده نگاه کنید که عملکرد خوبی در شارلوا داشته اند. 
 »golbezanpodcast« با  که  ایران  ملی  تیم  بازیکن  این 
گفتگو کرده است، درباره عملکرد ضعیف مارک ویلموتس 
سرمربی سابق تیم ملی فوتبال ایران توضیحی نداد. قدوس 
همکارانش  و  ویلموتس  با  زیادی  ارتباط  واقع  در  گفت: 

نداشتم. فقط بحث هایی بود مبنی بر اینکه ممکن است 
وحید هاشمیان به من سر بزند.  

قدوس در پایان درباره احتمال دعوتش به تیم ملی فوتبال 
ایران برای بازی با ازبکستان و مالی تصریح کرد: من اخیرا با 
فدراسیون فوتبال ایران در ارتباط بوده ام. آنها هر از گاهی 
وضعیتم را بررسی کرده اند. همچنین با دراگان اسکوچیچ 
سرمربی تیم ملی تماس داشته ام. او اوضاع را بیش از همه 
بررسی کرده است. امیدوارم بتوانم به تیم ملی کمک کنم تا 

به جام جهانی برود.

قدوس بازیکن تیم برنتفورد  ؛

هدفمان صعود به لیگ برتر انگلیس است

 مهاجم ایرانی شارلوا در مورد شرایط خودش در این تیم و همچنین تیم ملی ایران 
صحبت کرد. 

علی قلی زاده، مهاجم ایرانی شارلوا در گفت و گو با مجله "اسپورت/فوتبال مگزین" 
در پاسخ به این سوال که مشهورترین ایرانی کیست: کاوه رضایی، علی قلی زاده یا 

مهدی یا موگی بیات؟ یا یک ایرانی دیگر از لیگ بلژیک؟
قلی زاده پاسخ می دهد:" سوال جالبی است)می خندد( فکر می کنم مشهورترین 
کاوه باشد به این دلیل که او فرصت بازی در دربی معروف تهران را با استقلال داشته 
است. البته محبوبیت بازیکنانی مثل علیرضا بیرانوند)آنتورپ( و میلاد محمدی 
)خنت( که بازیکنان تیم ملی هستند نیز در ایران زیاد است. ازسوی دیگر هم شهرت 
مهدی بیات هم در ایران جالب است. یک ایرانی که در راس فدراسیون فوتبال بلژیک 
است و این اتفاق شگفت انگیزی است. در ایران به این موضوع خیلی اهمیت می 

دهند."
مارک ویلموتس که در فاصله ماه می تا دسامبر 2019 مربی تیم ملی ایران بود و در 
مقاطعی  تو را به تیم ملی دعوت نکرد. دوره ویلموتس را در تیم ملی ایران چگونه می 
بینی؟ قلی زاده در پاسخ به این سوال گفت:" من در مورد ویلموتس حرفی ندارم. 
فقط می توانم بگویم او در ایران هیچ دوستی ندارد. کسی را نمی توانید پیدا کنید که 
حرف خوبی درباره او بزند. از نظر مساله مالی اختلافاتی بین او و فدراسیون فوتبال 
ایران به وجود آمد اما واقعیت این است که او نتایج خوبی نگرفت. با مربیگری او ما 
دوبازی مهم مقابل بحرین و عراق را از دست دادیم. من هرگز ادعا و شکایتی نداشتم 
و حضور در تیم ملی کشورم برایم افتخار است. من در شروع کار ویلموتس نبودم اما 
وقتی یک مربی برنده نمی شود این سوال به وجود می آید که آیا او انتخاب های 

درستی داشته است؟"

قلی زاده افزود:" در مورد ویلموتس و در دو مسابقه ای که تیم ملی نیاز مبرمی به برد 
داشت این برایم تعجب آور بود که کاوه رضایی فقط یک دقیقه بازی کرد و من اصلا 
بازی نکردم. در حالی که فکر می کنم اگرما بازی می کردیم شاید می توانستیم به 

تیم کمک کنیم."
ستاره ایرانی شارلروا درباره کریم بلهوسین هم گفت:" من نمی خواهم بلهوسین 
و فلیس مازو را با هم مقایسه کنم. اما آنچه می توانم بگویم این است که بلهوسین به 
خوبی می تواند آنچه می خواهد را به تیم انتقال بدهد. او به خوبی به تیم القا کرده که 
برای هر توپ باید بجنگند و هر مسابقه فینالی است که باید در آن به هرقیمتی برنده 
شویم. این روحیه به کل تیم تسری پیدا کرده و بسیار مثبت است. در تمرینات او بسیار 
جدی است و به همه بازیکنان توجه دارد. می تواند سختگیرهم باشد اما او می داند 

چطور با بازیکنان ارتباط برقرار کند که این یک ویژگی مهم برای مدیریت تیم است."

علی قلی زاده: 

کاوه رضایی مشهورترین ایرانی در بلژیک است
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 یادگار امام با اشاره به اینکه در جامعه ایران و در هیچ مقطعی 
مثل مقطع دفاع مقدس »فردگرایی« به پایین ترین حد خودش 
نرسید، گفت: هیچ راهی برای عبور از هیچ بحرانی جز با همراهی 
مردم نیست؛ و اگر همه با هم باشند هیچ بحرانی توان شکاندن 
کمر یک ملت را ندارد و عبور از هر مسیری با مردم ممکن است.

آیت الله سیدحسن خمینی در مراسم بزرگداشت چهلمین 
سالگرد دفاع مقدس که با عنوان »دفاع مردمی« به همت حزب 
مجمع ایثارگران در حسینیه جماران برگزار شد، گفت: نگاه آدم 
های مختلف به جهان متفاوت است. بعضی ها دنیا را مزرعه و 
بعضی ها زندان می دانند. ممکن است یک نگاه هم بگوید 
اساسا دنیا یک مرداب است. اگر نسبت به اصل دنیا نگوییم 
مرداب است، اما بعضی حوادث به تنهایی خوب و زیبا نیستند. 
تمدن  هرچه  بشر  تاریخ  در  اگرچه  است.  جنگ  آنها  از  یکی 
ساخته شده از دل جنگ ها در آمده و هرچه امروز به آن می نازند 
از دل همین جنگ ها درآمده و جنگ را هم فاتحان نوشته اند. 
ولی جدای از اینکه ناامنی می آورد، یک امر زیبا نیست. مردم 
خوزستان بهتر لمس کرده اند که جنگ اتفاق نامبارکی است؛ 

اگرچه دفاع مقدس زیباست.
یادگار امام افزود: همه اتفاقات دنیا دست ما نیست. بلکه این 
ما هستیم که باید در دل مرداب هم مثل گل نیلوفر بروییم و از 
بدی ها هم زیبایی در آوریم؛ در مرداب غرق شدن افتخار نیست. 
فرقی ندارد فریاد بکشید و غرق شوید و یا بدون توجه غرق شوید. 

در مرداب و گندزار هم باید رویید، جوشید و جوانه زد.
»جنگ  تعبیری  به  یا  مقدس«  »دفاع  داشت:  اظهار  وی 
تحمیلی«، اتفاقی است که از دو زاویه می توان به آن نگاه کرد. 
جنگ تحمیلی و دفاع مقدس هر دو یک اتفاق هستند؛ اگر به 
بعد تجاوزکارانه آن نسبت به کشور بنگرید، نام آن جنگ تحمیلی 
است، اما اگر به گل هایی که در آن مرداب جنگ رویید توجه 
کنید، نام آن دفاع مقدس است. بزرگترین گلی که در این مرداب 

رویید، »انسجام ملی«، »همدلی« و »یکی شدن« بود.
سیدحسن خمینی ادامه داد: جنگ ها یک کارکرد دیگر هم 
داشته اند و آن اینکه »ملت سازی« می کنند. چون همدلی 
ناشی از منافع مشترک است. وقتی همه با هم دارای یک درد 
مشترک شوند همدل می شوند. لذا یکی از گل هایی که در 

جنگ رویید این بود که همدلی ایجاد شد.
وی با بیان خاطره ای از انسجام بی نظیر دوران دفاع مقدس، 
یادآور شد: مهندس موسوی  نقل می کردند که در آن دوران 
یکبار سوار بر هلی کوپتر بر فراز استان چهارمحال و بختیاری می 
رفتیم که یک سری سیاه چادر دیدیم و به خاطر آنها فرود آمدیم. 
ایشان می گفت بعد از خوردن چای من به آنها گفتم از ما چه 
می خواهید؟ رئیس آن طایفه گفت در این شرایط ما چیزی نباید 
بخواهیم؛ ما )شرایط را( می فهمیم. مهندس موسوی سپس 
گفت، وقتی من در هلی کوپتر نشستم که بلند شود، دیدم بقچه 
ای را رئیس این قوم داخل دامن گذاشت و در هلی کوپتر را 
بست؛ باز کردم و دیدم هرچه طلا داشته اند را به من داده است. 

یعنی نه تنها چیزی را از من نخواستند، بلکه چیزی هم دادند!
یادگار امام گفت: در نقطه مقابل، این قصه خیلی برای من 
تکان دهنده است که می گویند رضا شاه چند ماه قبل از شهریور 
1320 به بازدید یکی از لشکرها رفته بود و به فرمانده خارجی 
لشکر ایرانی می گوید، اگر متفقین به ایران حمله کنند این 

لشکر چند روز می تواند مقاومت کند؟ او می گوید بفرمایید چند 
ساعت! به روز هم نمی کشد! بعد که رضا شاه بیرون می آید به او 
می گویند چرا آنقدر تلخ گفتی؟ او می گوید خیلی شیرین گفتم؛ 
باید می گفتم چند دقیقه! همین هم شد و فروپاشی ارتش 

رضاشاه به دقیقه هم نکشید.
وی یادآور شد: اما همین ارتش در دوره ما هشت سال مقابل 
کل دنیا در جنوب و غرب ایستاد. چون سرباز وقتی می جنگد که 
مادرش برای او آش پشت پا درست کند، وقتی پیکرش وارد شهر 
می شود یک شهر به تشییع او بیایند و وقتی به مرخصی می آید 
و در محله قدم می گذارد روی دوش تک تک مردم برود و چشم و 

چراغ یک ملت باشد و همه با هم پشت او بایستند.
سیدحسن خمینی اظهار داشت: شنیده ام که مادر شهیدی 
پیش امام می آید و می گوید سه پسر من شهید شده اند. امام 
منقلب می شوند و اشکی به چشمشان می آید. مادر آن سه 
شهید به امام می گوید سه بچه ام را داده ام که اشک در چشمت 
نبینم؛ من بچه نداده ام که تو گریه کنی. کدام فرمانده کل قوایی 
است که این جمله را بشنود و نتواند دستور شکست حصر آبادان 
را بدهد؟! شما که جنگیده اید قسمت بیرون یخ بوده اید؛ در 

حالیکه این  مقاومت و دفاع کوهی در درون اعماق جامعه بود.
وی تأکید کرد: اگر بخواهم استراتژی امام در انقلاب و جنگ 

را بگویم این یک جمله است. کودتای نوژه که صورت گرفت، 
امام گفتند بلند شدید و بمباران کردید، بالأخره این هواپیما 
کردید؟  می  چه  بازار  و  کوچه  مردم  با  بنشیند؛  خواست  می 
این هواپیما که تا آخر در هوا نمی ماند. بحث نقش مردم یک 
او  یعنی  امام است.  رفتار  با  البته در تضاعف  و  واقعیت است 
آنها را باور دارد و آنها به او اتکا دارند؛ او تشویق می کند و آنها 
در او نیرو می بخشند.  یادگار امام با اشاره به سخنان اخیر رهبر 
معظم انقلاب در خصوص نقش امام راحل در فرماندهی دفاع 
مقدس، گفت: توجه ایشان به این نکته بسیار دقیق و قابل درس 
آموزی است. امام اول کار و قبل از هر چیز به مردم توجه کردند 
و به همه فهماندند که جنگ جنگ سپاه و ارتش و عمرو و زید و 
غیره نیست و جنگ مردم است. اگر »همه با هم« شدند پیروز 
می شوند؛ حتی اگر شکست هم بخورند پیروز هستند، به خاطر 
اینکه در اثر این حماسه یک ملت می شوند و خون های آنها به 

هم گره می خورد.
وی ایجاد حس متعالی را در تک تک افراد ، گل دیگر مرداب 
جنگ دانست و تصریح کرد: من 16 ساله بودم که به جنگ رفتم 
و یک امدادگر ساده لشکر 1۷ بودم. به راحتی می شد فهمید که 
همه رزمندگان معنویت دیگری داشتند و واقعا به تعبیر امام، »ره 
صد ساله را یک شبه می رفتند«. نوشته های آن روزهای خودمان 

را بخوانیم و ببینیم چه حس و حالی بود. جدای از توجه و توکل 
به خدا و دین و توسل به پیامبر)ص( و اهل بیت)ع( که واقعیت 
مشهود آن روزها بود، در روح جامعه ایران، در هیچ مقطعی مثل 
دفاع مقدس، فردگرایی به پایین ترین حد خودش نرسید. فرار 
مغزها به خاطر این است که آدمی می گوید گلیم خودم را از آب 
بیرون بکشم؛ اما نمی پرسد مردم چه می شوند؟ فرق پیامبران 
و نخبگان در این است که پیامبران جامعه را بالا می کشند و 
نخبگان پا روی دوش جامعه می گذارند و بالا می روند. نخبگان 
نوک شعله آتش هستند. ولی باید آتش و هیزمی باشد تا شما 

نخبه شوید.
سیدحسن خمینی تأکید کرد: چرا در مواقع حماسه مهاجرت 
برخی از نخبگان برعکس می شود؟ چون بر می گردند که ایثار 
کنند؛ خود را نمی بینند. در دوره دفاع مقدس حجاب فردی از 
بین رفته بود. »منیت« گم شده بود. انسانها خود را در یک آرمان 
والا گم می کردند. نامداری و شهرت زشت بود. کسی به دنبال 
آن نبود که از جنگ برای خود نمدی بدوزد. انسان ها از دفاع 
مقدس آخرت خویش را می ساختند. دنیا در چشم ها کوچک 
شده بود. جهان با همه کر و فر هیچ به نظر می آمد. کدام یک از 
شما سراغ ندارید که در دوره جنگ به فرد التماس کردند فرمانده 
گردان و فرمانده بالاتر شود و گفت نمی شوم؟! می گفت دیگری 

از من بهتر است. الی ماشاء الله ما قصه های آن را شنیده ایم و 
دیده ایم. این هم گلی در آن محیط بود. آدم ها می خواستند 
در گمنامی بمانند و نمی خواستند اسمشان بیاید. یک روز 
صندوقی که برای کمک به جبهه در محله ما بود را باز کردند و یک 
نفر سکه بهار آزادی داخل آن انداخته بود. یعنی می خواست 

حتی کسی که قبض می نویسد هم او را نشناسد.
باید همه احساس کنند مالک کشور و انقلاب هستند 

بود،  روحیه حاکم  انقلاب هم همین  در  اینکه  بیان  با   وی 
تصریح کرد: من نمی گویم اگر کسی مقابل امام می ایستاد می 
توانست مقابل موجی که در روح و جان مردم به نفع  امام به وجود 
آمده بود بایستد اما خیلی ها می خواستند با دمیدن در منیت 
ها دیگران را دچار توهم کنند. ولی فراموش نکنیم که با همه 
دسیسه ها و شیطنت ها کسی مثل آقای طالقانی دچار منیت 
نبود و هرگز نخواست که تقابل کند و هرچه به او گفتند و برایش 
خواندند نایستاد. گفت، پرچم روی دوش امام است؛ چه بهتر که 

یکی دیگر بار را بردارد.
سید حسن خمینی ادامه داد: چه آدم هایی به عنوان تک 
تیرانداز رفتند و شهید شدند و اصلا نگفتند من چه کسی هستم. 
این الآن در وضعیت ما هست؟! خودخواهی و منیت خوره ای 

است که در جان همه هست.
یادگار امام در خصوص تحریف دفاع مقدس نیز گفت: به نظر 
من این تحریف نیست، مضحکه است که قصه جنگ را بگوییم و 
نگوییم فرمانده جنگ اقای هاشمی بود و نگوییم نخست وزیرش 
چه کسی بوده است، بنیاد شهیدش را چه کسی اداره کرده 
است و تنها به گروهی خاص بسنده کنیم. در جنگ همه بودند 

و همین رمز توفیق بود.
وی ادامه داد: هیچ لزومی ندارد اگر الآن من با شما بد هستم 
گذشته هم بد بوده باشیم. ممکن است با کسی رفیق بوده ایم، 
اما بعدا روابطمان را به هم زده ایم. این منافات ندارد با اینکه وقتی 
می خواهیم قصه اش را نقل کنیم، درست نقل کنیم. عکس 
معروف استالین نماد سانسور در شوروی سابق است، از اول که 
شروع می شود لنین و استالین و هفت هشت ده نفر ایستاده اند 
و پله پله کم می شوند تا دست آخر فقط لنین و استالین می ماند.
وی افزود: یکی گفته بود ضد انقلاب خوب ضد انقلاب مرده 
انقلابی مرده  انقلابی خوب هم  است، ظاهرا در دید برخی  
است! می توانید بگویید فلان شخص از دید شما پریروز خوب 
بود و امروز بد است؛ از دید من هم زید پریروز خوب بود و امروز بد 
است. اما هیچ منافات ندارد با اینکه روزی با هم بوده ایم. اساسا 
اگر در جنگ همه با هم نبودند، دستی هم نبود که نگذارد به 
اندازه کف دست از این کشور جدا شود. همه با هم بودند. صف 
های نفت، گاز، کوپن و همه چیز ایجاد شد و یک نفر هم آخ 
نگفت. هر روز پیکر وارد شهرها شد ولی سرها بلندتر شد. این به 

خاطر همه با هم بودن بوده است.
سیدحسن خمینی در پایان تأکید کرد: هیچ راهی برای عبور از 
هیچ بحرانی جز با همراهی مردم میسر نیست؛ و اگر همه با هم 
باشند هیچ بحرانی توان شکاندن کمر یک ملت را ندارد. همه با 
هم بودن به این معنی است که همه احساس کنند مالک کشور 
و انقلاب هستند. اگر این اندیشه را نپسندیدند می توانند آن را 
عوض کنند. عبور از هر مسیر سختی با همراهی مردم ممکن 

است.

آیت الله سید حسن خمینی:

برایعبورازبحرانهاراهیجزهمراهیمردمنیست

سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: آمریکا از ابتدای انقلاب کارهای زیادی خواسته علیه دولت و ملت ایران 
انجام دهد اما موفقیتی نداشته است. سوء برداشت ها و اشتباهات محاسباتی نتایج خطرناکی به همراه دارد و ما 

به آمریکایی ها هشدار داده ایم که سوءبرداشت در مورد ایران، مادر باتلاق هاست. 
»سعید خطیب زاده« درباره ادعای آمریکا مبنی بر بازگرداندن تحریم های سازمان ملل متحد علیه ایران و 
مخالفت جامعه جهانی با اقدام آمریکا گفت: اقداماتی که آمریکا در دوران ریاست جمهوری ترامپ انجام داده، 

نظام بین المللی را علیه آمریکا متحد کرده است.
وی با بیان اینکه زمانی صحنه مناقشات بین المللی به شکل اختلاف میان مرکز – پیرامون یا جهان لیبرال و 
غیرلیبرال بود، اظهار داشت: غربی ها خود را مرکز عالم و بقیه کشورها را پیرامونی می دانستند اما ترامپ بحرانی 
که در لایه های زیرین جهان غربی وجود داشت را آشکار کرد و مناقشات را از حالت مرکز – پیرامون به شکل مرکز – 

مرکز تبدیل کرد و تمامی تئوریسین های غربی را با این واقعیت آشکار روبه رو کرد.
به گفته این دیپلمات ارشد، اکنون کسی در کاخ سفید قرار دارد که متحدین سنتی خود یعنی اروپا را رقیب 
آمریکا اعلام کرده و مهمترین پیوند فراآتلانتیکی یعنی پیمان ناتو را هدف قرار داده، آن را تهدید می کند و از 

توافقات با کشورهای لیبرال خارج می شود.
اروپایی ها همچنان در مقابله با ترامپ سردرگم هستند

از  آثار و شوک ناشی  با ترامپ سردرگم هستند و  اروپایی ها همچنان در مقابله  اینکه  با بیان  خطیب زاده 
ریاست جمهوری ترامپ سال ها در نظام بین المللی باقی خواهد ماند، تصریح کرد: اروپایی ها تا یکی، دو سال 
نخست ریاست جمهوری ترامپ، با واشنگتن رودربایستی داشتند و نمی دانستند که چه سیاستی در پیش 

بگیرند اما آنها اکنون او را تهدیدی برای نظم موجود جهانی و جهان غربی می دانند.
وی با بیان اینکه مخالفت هایی که دیده می شود تصمیمی است که غرب لیبرال گرفته تا در مقابل آمریکای 
ترامپ نه بگوید، خاطرنشان کرد: آمریکایی که از تمامی توافقات خارج و از انجام تعهداتش شانه خالی می کند. 
بنابراین مخالفت این کشورها با آمریکا در موضوعی مانند برجام بیشتر از آنکه موضوع حمایت ایران باشد، مساله 
خودشان است و نمی خواهند ارزش هایی که به عنوان دستاوردهای دنیای غرب و لیبرال نام می بردند، اینچنین 

بازیچه رویکرد یکجانبه و کاملا زورمدارانه در نظام بین المللی باشند.  
سخنگوی دستگاه دیپلماسی با بیان اینکه مخالفت 13 کشور با آمریکا در شورای امنیت آنهم برای سه بار در 
کمتر از یک ماه یک اتفاق نادر در تاریخ سازمان ملل است، ابراز داشت: این عدم همراهی با آمریکا موجب انزوای 
بیشتر واشنگتن در نظام بین المللی شده است که البته بخشی از این انزوا به خاطر مقاومت بی نظیر و تاریخی 
ملت ایران در برابر شدیدترین فشارها و بی سابقه ترین تحریم ها است و بخش دیگری از آن، به دلیل دیپلماسی 
هوشمند ایران و استحکام و یکپارچگی برجام. خطیب زاده ادامه داد: برجام، توافقی است که برخی به آن 
شدیدترین انتقادات را داشته و اکنون به خاطر فشارهای آمریکا و تحریم های مضاعف آنها در شرایط ایده آلی قرار 
ندارد اما بازهم در این شرایط توانسته آمریکا را در کانون قدرت سنتی ایالات متحده یعنی شورای امنیت منزوی 

سازد و شدیدترین شکست ها را به این کشور تحمیل کند.
وی درباره احتمال تغییر رویکرد اروپا در صورت انتخاب مجدد ترامپ به عنوان رئیس جمهور آمریکا بیان کرد: 
هر چیزی محتمل است اما آنچه که به ایران مربوط است نتایج انتخابات سوم نوامبر به خود آمریکایی ها ربط دارد 
و بنا نداریم سیاست های خودمان را به اتفاقات داخلی آمریکا گره بزنیم. با وجود آنکه نتایج انتخابات آمریکا برای 
بسیاری از کشورها مهم بوده و دارای آثار منطقه ای و بین المللی است، اما ایران از معدود کشورهای مستقل است 

که سیاست  داخلی و خارجی اش تحت تاثیر آمدن و رفتن افراد در کاخ سفید نیست.
رئیس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه با اشاره به نقض تعهدات اروپا در برجام یادآور شد: 
اینکه اروپا در برجام نتوانسته به تمامی تعهداتش عمل کند، روشن است. ایران در چندین نوبت این موضوع را به 
صورت رسمی اعلام کرده و مکانیسم حل اختلاف را فعال کرده است. پنج گام ایران در کاهش تعهدات هسته ای 

هم برای توازن بخشی به این توافق بوده است.
 آمریکا هژمون خود را از دست داده است

خطیب زاده با تاکید بر اینکه اقدامات کاهشی ایران در چارچوب برجام پاسخ به ناتوانی اروپا بوده است و نه 
آمریکا، عنوان کرد: چون اروپایی ها و طرف های برجامی به تعهدات شان عمل نکردند، ایران از تعهداتش در 
برجام کاست وگرنه آمریکا از برجام به صورت یکجانبه خارج شده و ما اقدامات آنها در اعمال مجدد تحریم ها و 

وضع تحریم ها و فشارهای مضاعف را فراتر از برجام غیرقانونی و برضد حقوق بین الملل می دانیم.

وی با بیان اینکه بازگشت کامل به تعهدات از سوی ایران میسر نیست مگر آنکه اروپا و طرف های دیگر برجام به 
انجام تعهداتشان به صورت کامل بازگردند، گفت: اروپایی ها تاکنون نتوانسته اند آنچنان که باید و شاید به تعهدات 
خود عمل کنند. حتی نتوانستند اینستکس که مقدمه اجرایی تعهدات رفع تحریمی آنهاست را اجرایی کنند. 

بنابراین ما موضوع را ساده نمی بینیم و به اقدامات آنها توجه داریم و نه حرف ها و وعده های آنها.
سخنگوی وزارت امور خارجه با بیان اینکه بعید است ترامپ بتواند از این به بعد نیز جهان را علیه ایران با خود 
همراه کند، اظهار داشت: آمریکا هژمون خود را نسبت به کشورهای مختلف دنیا از دست داده است. ما اکنون 
در جهان در حال گذار هستیم که قدرت های برآمده ای چون ایران ظهور کرده اند و تمام تلاش و هم و غم آمریکا 

نیز جلوگیری از برآمدن آنهاست.
سوءبرداشت در مورد ایران، مادر باتلاق هاست

خطیب زاده با بیان اینکه ایران نشان داده قدرت مسوولی است، تصریح کرد: آمریکا دشمن ماست، معلم 
ما نیست و ما مسیر خود را مستقلانه و براساس منافع ملی خود خود انتخاب می کنیم. خطاهای بزرگ آمریکا 

موجب شده آنها در منطقه در نقطه شکست و اخراج قرار بگیرند.
وی درباره  اظهارات گاه و بیگاه آمریکایی ها مبنی براینکه هر گزینه ای روی میز است و حق دفاع مشروع ایران 
هم خاطرنشان کرد: آمریکا از ابتدای انقلاب کارهای زیادی خواسته علیه دولت و ملت ایران انجام دهد اما موفق 
به انجام خیلی از آنها هم نشده است. سوء برداشت ها و اشتباهات محاسباتی نتایج خطرناکی به همراه دارد 

بنابراین ما به آمریکایی ها هشدار داده ایم که سوءبرداشت در مورد ایران، مادر باتلاق هاست.
این دیپلمات ارشد با بیان اینکه اگر آمریکا می توانست اقدامی علیه ایران انجام دهد، آن را مدت ها قبل انجام 
می داد، ابراز داشت: در مورد حق دفاع مشروع، این موضوع در منشور ملل متحد به صراحت آمده و حق طبیعی 
هر کشوری است که در برابر تجاوزات به حاکمیت، تمامیت ارضی و منافع ملی اش از خود دفاع کند و پاسخ ایران 

به هر گونه تجاوز هم بدون لحظه ای تردید خواهد بود.  
رژیم اشغالگر قدس در اوج حضیض خود قرار دارد

سخنگوی وزارت امور خارجه در مورد تلاش های لابی های صهیونیستی – عربی علیه ایران هم بیان کرد: در 
منطقه ما محوری اصیل و ضدسلطه به نام محور مقاومت ایجاد شده که ایالات متحده و اذناب منطقه ای اش 
عمیقا به دنبال مشوه کردن این چهره مقاومت و از بین بردن آن هستند. البته نه تنها تاکنون موفق نشده اند بلکه 
هر اقدامی تاکنون به تقویت آن محور انجامیده است چراکه روح مقاومت همان روح آزادگی و سلطه ستیزی است 

که هر روز بیدارتر می شود.
خطیب زاده در گفت وگو با ایرنا، با بیان اینکه در آمریکا فارغ از آنکه چه کسی رئیس جمهور است، لابی هایی 
به عنوان دولت پنهان فعالیت می کنند که با جمهوری اسلامی تضاد ماهوی دارند، یادآور شد: آنها این تضاد و 
دشمنی را از ابتدای پیروزی انقلاب تا به امروز نشان داده و اکنون هم ادامه می دهند اما به مدد الطاف الهی و 

مقاومت و هوشمندی ملت ایران هر روز بیش از قبل شکست خورده اند.
وی با تاکید بر اینکه لابی  اسرائیل هر اقدامی که توانسته،  بر علیه ایران انجام داده، عنوان کرد: رژیم اشغالگر 
قدس در اوج حضیض خود قرار دارد. همه مولفه ها حاکی از شرایط وخیم صهیونیست ها است. نخست وزیرشان 
غرق در فساد است، فشارهای اقتصادی و اجتماعی شدید و عمیقی وجود دارد و مانند ۷0 سال گذشته دیگر 

نمی تواند جامعه بین المللی را صرفا با دروغ و نیرنگ فریب دهد.
هیچ کسی غیر از ترامپ عادی سازی روابط را باور نکرده است

رییس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه درباره تلاش آمریکا برای عادی سازی روابط 
کشورهای عربی با اسرائیل هم گفت: دولت ترامپ در عرصه سیاست خارجی، یک دولت شکست خورده است. 
آنها در هیچ عرصه ای چه در مورد مجامع و سازمان های بین المللی و چه روابط فراآتلانتیکی و چه حوزه مسائل 

خاور دور یا غرب آسیا دستاوردی نداشته اند و لذا به دنبال دستاوردهای ساختگی هستند.
خطیب زاده با بیان اینکه من هیچ گاه آمریکا را اینچنین خوار و ذلیل ندیده بودم، اظهار داشت: تحولات 
اخیر، یک نمایش و سناریو بد، بی جان و بی رمق توسط مبتدیانی است که با عجله طراحی و با شتابزدگی انجام 

می دهند و هیچ کسی هم غیر از ترامپ این اتفاقات را باور نکرده است.
وی اضافه کرد: البته ترامپ در نمایش های تلویزیونی تجربه داشته و فکر می کند با نمایش های دم دستی با 
رای دهندگان هر کاری بکند. او البته یک بار این کار را کرد و نشان داد که توانایی فریبکاری را دارد ولی نمی توان 

همه را برای همیشه فریب داد.

صهیونیست ها ترامپ را پنجره طلایی برای طی مسیری بی بازگشت می دانند
با اسرائیل چیزی جز  به گفته این دیپلمات ارشد، اعلام برقراری روابط میان برخی از کشورهای عربی 
آشکارسازی روابطی  است که سال ها به شکل پنهانی وجود داشته و گعده دوستانه ای است که قرار است بی حیاتر 

از قبل برگزار شود.
خطیب زاده با تشریح سیاست خاورمیانه ای آمریکا در منطقه غرب آسیا تصریح کرد: سیاست آمریکا در 
خاورمیانه دو پایه دارد؛ یکی ایران ستیزی و دومی حمایت از اسرائیل. این دو پایه در دولت ترامپ به شکل 
بی مانندی به اوج خود رسید. آنها در مورد ایران به یک وسواس روان پریشانه رسیده اند و در مورد اسرائیل هم آنها 

به حمایت بی چون و چرا از این رژیم اشغالگر پرداختند.  
وی با بیان اینکه حتی برای تحلیلگران غربی این حمایت بی و چون آمریکا از اسرائیل به دور از باور است، 
خاطرنشان کرد: موضوع انتقال سفارت، به رسمیت شناختن اشغال جولان و معامله ادعایی قرن لطف هایی بود 
که دولت ترامپ به اسرائیل در این مدت کرده است. صهیونیست ها ترامپ را پنجره طلایی خود برای طی کردن 

یک مسیر بدون بازگشت می دانند.
روزی نبوده آمریکا به دنبال عکس گرفتن با مقامات ایران نباشد

سخنگوی وزارت امور خارجه درباره پیش بینی نتایج انتخابات ریاست جمهوری آمریکا هم ابراز داشت: بعید 
است کسی حتی در داخل آمریکا با قطعیت بداند چه کسی رئیس جمهور می شود. اما آنچه روشن است، برای 

جمهوری اسلامی ایران فرقی ندارد چه کسی به کاخ سفید می رود.
خطیب زاده در پاسخ به این سوال که آیا آمریکا پیام روشنی برای مذاکره به ایران مخابره کرده اند، بیان کرد: 
دولت آمریکا روزی نبوده که به دنبال عکس گرفتن با مقامات ایران و طراحی یک نمایش نبوده باشد. آمریکایی ها 
آنقدر در اعمال سیاست فشار حداکثری علیه ایران مستاصل هستند که هر روز بیشتر تلاش می کنند مسیری را 

به خیال خود باز کنند تا در آن، نمایشی بدهند.
وی با تاکید بر اینکه ما فرصت نمایش به هیچ کسی را نمی دهیم، یادآور شد: چارچوب عمل ما روشن است. 
برجام تعهدات طرفین را مشخص کرده و نیازی به دادن پیغام یا مذاکره مجدد نیست. نباید وقت همدیگر را تلف 
کنیم. پیام ما به واشنگتن روشن بوده است. پذیرفتن مسئولیت اقدامات مخربی که بر علیه ملت ایران صورت 

پذیرفته، توقف تروریسم اقتصادی، احترام به حقوق ایران و جبران مسئولانه خسارت های وارده.
هضم »نه« شورای امنیت، برای آمریکا آسان نیست

رئیس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه در پاسخ به این سوال که آیا آمریکا بنا بر ادعایش 
درباره اسنپ بک می تواند اقدامی انجام دهد، عنوان کرد: تمامی اعضای شورای امنیت به جز یک کشور، »نه« 
بزرگی به آمریکا گفتنند و هضم این »نه«، برای آمریکا به آسانی فراهم نیست. دبیرکل سازمان ملل هم به صورت 

رسمی اعلام کرد که هیچ اقدامی برای نظارت بر تحریم ها انجام نمی دهد چراکه آمریکا اهلیت این کار را ندارد.
خطیب زاده با بیان اینکه تاکید و اصرار آمریکا برای اجرای تحریم های لغو شده علیه ایران ناشی از استیصال این 
کشور است، گفت: آمریکا »نه« بزرگی دریافت کرده و بیشتر از قبل منزوی شده است. ترامپ در انجام تعهداتش 
به کمپین انتخاباتی اش شکست خورده ولی می خواهد خود را پیروز جلوه دهد. البته آمریکا حداقل طی ۷0 
سال اخیر مسیر مبتنی بر قلدری را طی کرده و با قلدری می خواهد دیگران را هم با خود همراه کند. این اعتیادی 

است که دیر یا زود واشنگتن می باید ترک کند.

سخنگوی وزارت امور خارجه :

سیاست های ایران را به اتفاقات داخلی آمریکا گره نزده ایم
سوءبرداشت در مورد ایران مادر باتلاق هاست 



طرح:پروانه ایزدخواست 

فرق شیرینی با رشوه رو ببینید!

فوت1۳بیمارکروناییدیگردرقم
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم از فوت 13 بیمار کرونایی جدید در قم خبر داد و گفت: در حال حاضر 
است.دکتر  شده  گزارش  وخیم  استان  بیمارستان های  در  بستری  کرونایی  بیماران  از  نفر  حال 132 
محمدرضا قدییر اظهارداشت: در 2۴ ساعت گذشته، منتهی به یازدهم مهر،16۴ نفر با تشخیص احتمالی 
و مشکوک به کرونا در اورژانس مراکز درمانی پذیرش شده اند.وی افزود:11۷ نفر از افراد پذیرش شده با 
تشخیص کادر درمان برای طی مراحل درمانی در بخش های بیمارستانی استان بستری شده اند.رئیس 
دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در این مدت ۸۸نفر از بیمارانی که از روزهای گذشته بستری بوده اند پس از 
بهبودی نسبی از بیمارستان های استان ترخیص شده اند.دکتر قدیر گفت: در حال حاضر آمار کل بیماران 
کرونایی بستری در بخش های بیمارستانی استان به۷60 نفر رسیده است که حال 13۴نفر آنها وخیم است.

حکماعدامترامپصادرشد!
 دادگاه کیفری بدوی در استان صعده در شمال یمن حکم اعدام ده نفر در ارتباط با جنایت حمله 
هوایی به اتوبوس حامل دانش آموزان در بازار "ضحیان" صعده را صادر کرد.بر اساس گزارش خبرگزاری 
"سبأ"، در این دادگاه که به ریاست قاضی »ریاض الرزامی« برگزار شد، حکم اعدام افراد فوق صادر شد: 
»سلمان بن عبدالعزیز« شاه سعودی، »محمد بن سلمان« ولی عهد سعودی، »ترکی بن بندر بن عبدالعزیز« 
شاهزاده سعودی، »دونالد ترامپ« رئیس جمهور آمریکا، »جیمز متیس« وزیر دفاع پیشین آمریکا، »عبد ربه 
منصور هادی« رئیس جمهور مستعفی یمن، »علی محسن الاحمر« معاون هادی، »احمد عبید بن دغر« 
نخست وزیر پیشین دولت مستعفی و »محمد علی احمد المقدشی« وزیر دفاع دولت مستعفی یمن.در 

ادامه این حکم، افراد مذکور به پرداخت 10 میلیارد دلار غرامت به اولیای دم محکوم شدند.

ماجرایپستمهراناحمدیوواکنشبیترهبری
سردبیر سابق مجله نقد سینما به پست اخیر مهران احمدی بازیگر در فضای مجازی پاسخ داد. محمدرضا 
رضاپور کارشناس رسانه، سینما و سردبیر سابق مجله نقد سینما پیرامون پست اخیر مهران احمدی نوشت: 
"بعد از این پست اینستاگرامی، آقای باقری کنی، داماد رهبر انقلاب با مهران احمدی تماس گرفت و از 
رؤیت مطلب توسط آقا و تأثر و پیگیری ایشان خبر می دهد و این که آقا شماره تماس و شماره حساب این 
پیرمرد دلشکسته را می خواهند تا شخصا از او دلجویی کنند. احمدی به دوست مشترکی گفته بود که اگر 
ادامه ماجرا را هم در پست دیگری بنویسم از فردا باید به سیل پیام های مردمی پاسخ بدهم. " مهران احمدی 
- بازیگر - به تازگی پستی را در صفحه مجازی اش منتشر کرد که در آن اشاره شده بود که پیرمردی از او 
خواسته است اگر مقام معظم رهبری را می بیند، از وضعیت اقتصادی گله کند و بگوید همه چیز گران شده 

است.

مدیرکلسابقآموزشوپرورشقمدرگذشت
محمد حسین امین جعفری مدیرکل سابق آموزش و پرورش قم و از خادمان حرم کریمه اهل بیت)س( 
بر اثر ایست قلبی درگذشت.این چهره مخلص و ولایی و انقلابی از سال ۸۴ به مدت هشت سال ریاست 
اداره کل آموزش و پرورش قم را برعهده داشت و در دوران مدیریت خود علاوه بر آنکه به عنوان مدیری باتقوا، 
متخلق، دلسوز، پاسخگو و مردم دار شناخته می شد، منشأ اثر خیر و برکات بسیاری بود و خدمات شایسته 
او در اذهان مردم قم به یادگار مانده است.امین جعفری بعد از بازنشستگی، توفیق حضور در آستان حرم 
حضرت معصومه)س( را پیدا کرد و خدمتگزار کریمه اهل بیت)س( شد.این خادم حرم اهل بیت)ع(، صبح 
روز پنجشنبه دهم مهرماه ساعت 10 صبح در صحن امام رضا)ع( حرم مطهر حضرت معصومه)س( به خاک 

سپرده شد.

ستاری:واکسنایرانیآنفلوآنزاتاآبانماهتولیدمیشود
سورنا ستاری معاون علمی و فناوری رئیس جمهور امروز در جریان بهره برداری از طرح های ملی این 
معاونت گفت: واکسن آنفلوآنزا در کشور تا آبان تولید می شود و تا پایان سال می توان تمام نیاز کشور را با 
تولید داخلی برطرف کرد. پیش از این مسئولان مختلف از برنامه ریزی برای واردات 16 میلیون دوز واکسن 
آنفلوآنزا به کشور خبر داده بودند. در حالی که به گفته سخنگوی دولت بیش از ۵ میلیون واکسن وارد کشور 

شده، انجمن داروسازان اعلام کرده که واردات این واکسن به دلیل تحریم ها به مشکل برخورده است.

تستکرونایترامپمثبتشد
 دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا در ساعات اولیه بامداد جمعه اعلام کرد که نتیجه تست کرونای او و 
همسرش مثبت بوده است.وی اعلام کرده بود که به دنبال ابتلای یکی از دستیارانش به بیماری »کووید 
19« به همراه همسرش تست کرونا داده و خود را قرنطینه می کند. اما با این حال ساعت یک صبح جمعه 
به وقت واشنگتن در صفحه توئیترش نوشت: »نتیجه تست بانوی اول و من امشب مثبت اعلام شد. ما روند 

قرنطینه و بهبودمان را فوراً آغاز خواهیم کرد. ما با یکدیگر این را هم پشت سر خواهیم گذاشت.«

مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم مطرح کرد:

صرفه جویی ۴ میلیاردی در پروژه های 
کاشت فضای سبز 

مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با اشاره به طراحی 
کاشت ٩00 هزار متر مربع از پروژه های توسعه فضای سبز شهر قم در 
سازمان، گفت: از ابتدای سال جاری تاکنون طراحی کاشت 32 پروژه مهم 
توسعه فضای سبز انجام شده و پس از تصویب در کارگروه تخصصی طراحی 

و توسعه فضای سبز برای اجرا ابلاغ شده است. 
پیام جوادیان با اشاره به اهمیت طراحی خلاقانه و منطبق با سیما و 
منظر شهری، گفت: خوشبختانه از ابتدای سال جاری تاکنون 32 پروژه 
مهم توسعه فضای سبز با مساحتی بالغ بر ۸9۷ هزار متر مربع تهیه و پس از 
طرح و بررسی در کارگروه طراحی و توسعه فضای سبز سازمان برای اجرا به 

مناطق هشتگانه ابلاغ شده است.
مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم افزود: با توجه به 
اهمیت طراحی کاشت پروژه های توسعه فضای سبز، طراحی این پروژه ها 
از سال ٩۵ با فرآیند جدید صورت می پذیرد که نتیجه آن اعمال نظرات 

کارشناسی و دستیابی به فضای سبز زیبا و مطلوب است.
جوادیان با اشاره به وظایف کارگروه تخصصی طراحی و توسعه، اظهار 
کرد: پس از درخواست ادارات فضای سبز مناطق با هدف کاهش هزینه ها 
و خطاهای احتمالی بازدیدهای اولیه میدانی انجام و طرح و کانسپت 
پیشنهادی کارشناسان مناطق دریافت و به همراه چند کانسپت دیگر در 

معاونت فنی سازمان پارک ها و فضای سبز قم مورد بررسی قرار می گیرد.
وی ادامه داد: سپس طرح فاز یک پروژه توسعه فضای سبز تهیه و در 
معاونت فنی سازمان مورد بازبینی قرار گرفته و یک یا دو طرح نهایی می شود 
و پس از آن طرح در جلسه کارگروه طراحی و توسعه فضای سبز تشکیل 

و بعد از نقد و بررسی و طرح نهایی تصویب و به مناطق ارسال می گردد.
مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با اشاره به صرفه 
جویی اقتصادی انجام پروژه های طراحی در سازمان، اظهار کرد: نکته 
حائز اهمیت این است که قبلًا طی دوره ای روال بر این بوده است که 
طراحی کاشت پروژه ها را بخش خصوصی انجام می داد ولی این روال از 
۵ سال گذشته تغییر کرده و با تشکیل کارگروهای تخصصی سازمان و به 
همت همکاران طرح تهیه و تنظیم می شود که این امر باعث صرفه جویی 
قابل ملاحظه ای در هزینه ها شده است. جوادیان با اشاره به نوع پروژه های 
طراحی شده، افزود: از تعداد 32 پروژه 1۵ عدد مربوط به فضای سبز 
بوستان های شهری، 1۴ طرح مربوط به فضای سبز لکه ها و معابر شهری و 
3 طرح مربوط به پروژه های جنگل کاری است. وی ادامه داد: خوشبختانه 
در نیمه اول سال جاری رکورد خوبی در تهیه طرح های کاشت داشتیم به 
طوری 32 پروژه توسعه فضای سبز در سازمان طراحی و پس از تصویب در 
کارگروه تخصصی برای اجرا به مناطق ارسال شده است که در مجموع ۴ 
میلیارد ریال صرفه جویی داشته است. مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای 
سبز شهرداری قم در پایان با اشاره به محدودیت گونه های سازگار با اقلیم 
شهر قم، گفت: تلاش می کنیم با انتخاب گونه های سازگار با شرایط اقلیمی 
شهر قم و ایجاد فضای سبز پایدارتر، شاهد توسعه و ارتقای فضای سبز شهر 
قم باشیم، از پروژه هایی شاخصی که در این مدت طراحی کاشت ان انجام 
شده است می توان پروژه های پارک موزه انقلاب اسلامی و دفاع مقدس، 
باغ پرندگان، فاز یک بوستان خضر نبی، فاز دو بوستان شهید زین الدین، 

بوستانهای محله هفت، پنج و سه و بوستان عترت در پردیسان است.

مدیر منطقه چهار شهرداری قم :

جداول و آسفالت خیابان عطاران 
اصلاح شد

مدیر منطقه چهار شهرداری قم به هزینه 2۵ میلیارد ریالی جدول گذاری 
این منطقه در شش ماه نخست سال 99 اشاره کرد و از اجرای پروژه اصلاح 

جداول و آسفالت خیابان عطاران خبر داد.
و  از اصلاح جداول  با شهرنیوز،  مهدی اصفهانیان مقدم در گفت وگو 
آسفالت خیابان عطاران خبر داد و گفت: ۴00 متر از معابر خیابان عطاران 
جدول گذاری شد. مدیر منطقه چهار شهرداری قم به روکش آسفالت ۵00 
متر مربع از خیابان عطاران نیز اشاره کرد و گفت: اصلاح جداول و آسفالت 
خیابان عطاران با هزینه 6 میلیارد ریالی انجام خواهد شد. اصفهانیان مقدم 
از جدول گذاری حدفاصل بلوار جمهوری تا گلستان نیز خبر داد و گفت: 
در این منطقه از ابتدای سال جاری بیش از 10 هزار متر جدول گذاری 
انجام شده است. به گفته وی بلوار سنگبری ها، بلوار شهید سلیمانی، بلوار 
شهید کریمی، بلوار فردوسی، بلوار غدیر و بلوار عطاران از جمله پروژه های 
جدول گذاری منطقه چهار از ابتدای سال جاری بوده است. مدیر منطقه 
چهار شهرداری قم از خیابان اصلی شهرک قدس و شوارع فرعی سطح 
منطقه نیز به عنوان دیگر مناطق جدول گذاری شده در سال جاری نام برد 
و گفت:  جدول گذاری کلیه این مناطق با اعتباری بالغ بر 2۵ میلیارد ریال 

در شش ماه نخست سال 99 اجرایی شده است.

مدیر منطقه هفت شهرداری قم :

محدوده خانه موزه شهیدان 
زین الدین پیاده راه سازی می شود

مدیر منطقه هفت شهرداری قم از پیاده راه سازی و باغچه سازی طول و 
عرض خانه موزه شهیدان زین الدین خبر داد.

موزه  خانه  محدوده  در  پیاده راه سازی  پروژه  اجرای  از  فر  متین  مجید 
شهیدان زین الدین خبر داد. مدیر منطقه هفت شهرداری قم با اشاره به رقم 
1۵0 میلیون تومانی این پیمان، افزود: در اجرای این طرح طول و عرض 

خانه موزه شهیدان زین الدین، پیاده راه سازی و باغچه سازی می شود.
متین فر با اشاره به زمان بندی اجرای این پروژه، تصریح کرد: تلاشمان 
بر این است که حداکثر ظرف مدت یک ماه پروژه را به اتمام برسانیم. وی 
به مساحت اجرای پیاده راه سازی در این پروژه هم اشاره کرد و گفت: 
است.  مترمربع  هزار  تا   ۸00 حدود  در  پیاده راه سازی  اجرای  مساحت 
مدیر منطقه هفت شهرداری قم با تاکید بر اینکه در اجرای این پروژه بحث 
مسدودی معابر و کوچه های اطراف وجود ندارد، افزود: تنها هدف این 
است که اطراف خانه بهسازی شده و شکل و سامان بهتری پیدا کند و معابر 

اطراف مسدود نخواهد شد.
 

مدیرعامل سازمان آتش نشانی شهرداری قم تاکید کرد

ضرورت تامین تجهیزات\ اطفای 
حریق بلندمرتبه

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم گفت: 
سازمان از نظر تجهیزات در وضعیت بسیار خوبی قرار دارد اما به دلیل 
بلندمرتبه سازی های اخیر و قرار گیری شهر قم در بین چهار شهر بلندمرتبه 

کشور نیاز به تامین تجهیزات اطفای حریق بلندمرتبه احساس می شود.
و  آتش نشانی  سازمان  تجهیزات  وضعیت  با  رابطه  در  جعفری  عباس 
خدمات ایمنی شهرداری قم و کمبودهای آن اظهار کرد: سطح امکانات 
سازمان آتش نشانی و خدماتی ایمنی شهرداری قم با گذشته اصلا قابل 

مقایسه نیست و در همه حوزه ها افزایش چندبرابری را داشته ایم.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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در هر روز و شب، از جانب خداوند عزّ و جل ندا دهنده  ای 
ندا می دهد: »ای بندگان خدا! از نافرمانی خدا باز ایستید، باز 

ایستید؛ زیرا اگر به خاطر حیوانات چرنده و کودکان شیرخواره 
و سال خوردگان نمازگزار نبود، چنان عذابی بر سر شما ریخته 

می  شد که خُرد و خمیر می  شدید«.

 شنبه -دوازدهم مهر 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5127

الکافی: ج ۲ ص ۲۷۶ ح ۳۱

مدیریت  خدمت   3۷ اینکه  اشاره  با  قم  شهردار 
شهری قم به  صورت الکترونیکی به مردم ارائه می 
شود گفت: در سند چشم انداز 1۴0۴ بیشتر تمرکز 
شهرداری قم بر برنامه های نرم افزاری بوده و سیما 
معماری، مسائل محیط  در حوزه  منظر شهری   و 
زیستی، حمل  و نقل پاک، خدمات الکترونیکی و 

ارتقا فرهنگ شهروندی است. 
سید مرتضی سقاییان نژاد  با اشاره  به افتتاح مرحله 
سوم از طرح های عمرانی شهر قم در سال 99 اظهار 
داشت: از ابتدای سال جاری 2 مرحله افتتاح طرح 
در دهه کرامت با اعتباری بالغ  بر 9 هزار میلیارد ریال 
و همچنین هفته دولت با اعتباری بالغ  بر هزار و 100 

میلیارد ریال انجام  شده است.
شهردار قم به سومین مرحله افتتاح طرح ها در 
هفته دفاع مقدس اشاره کرد و افزود: امسال نیز به 

مناسبت هفته دفاع مقدس هزار و 320 میلیارد ریال 
طرح در شهر قم افتتاح  شده که یکی از این طرح ها 
بهره برداری از مرحله نخست باغ  موزه دفاع مقدس 
با اعتباری بالغ بر بیش از 2 هزار و ۷00 میلیارد ریال 

بوده است.
وی  مشارکت مردم را در توسعه شهر امیدبخش 
)ص(  اعظم  پیامبر  بلوار  کرد:  تصریح  و  توصیف 
مهم ترین محورهای سرمایه گذاری بخش  از  یکی 
خصوصی و مشارکت مردم برای توسعه طرح های 
خدماتی، اقامتی و تفریحی است و بیش از 6 هزار 
بلوار کلید  این  در  ریال طرح در سال 99  میلیارد 

خورده است.
روزهای  در  نماز  میدان  طرح  زنی  کلنگ  از  وی 
آینده خبر داد و خاطرنشان کرد: باغ پرندگان، میدان 
امام  کمربندی  با  جعفریه  تقاطع  ولیعصر)عج(، 

علی)ع( و تقاطع غیر همسطح بلوار فردوسی و بلوار 
پیامبر اعظم)ص( نیز تا یک ماه آینده به بهره برداری 

می رسد.
شهردار قم توسعه خدمات الکترونیک در شهرداری 
قم را مطلوب ارزیابی کرد و یادآور شد: در حال حاضر 
بیش از 3۷ خدمت به صورت الکترونیکی به مردم 
ارائه شده و پویش سه شنبه های بدون خودرو نیز در 

قم کلید خورده است.
سقاییان نژاد طراحی بیش از3۵0 کیلومتر مسیر 
جهت  در  اقدامی  را  قم  شهر  سطح  در  دوچرخه 
ارتقاء فرهنگ دوچرخه سواری در قم دانست و بیان 
شهید  خیابان  در  طرح  این  نخست  مرحله  کرد: 
صدوقی تا میدان شیخ مفید و خیابان باجک یک 
)19 دی( اجرایی می شود و در پردیسان نیز پیست 
دوچرخه سواری با استاندارهای جهانی افتتاح شده 

است.
قم  اهداف شهرداری  و  برنامه ها  به  ادامه  در  وی 
در چشم انداز قم 1۴00 اشاره کرد و افزود: امسال 
آخرین سال قم در نگاه 1۴00 را سپری می کنیم 
اقدامات  بر  بیشتر  برنامه  این  که  بوده  درحالی   و 
تاکید  مختلف  ابعاد  در  سخت افزاری  و  زیربنایی 

داشت.
شهردار قم برنامه های چشم انداز قم تا 1۴0۴ را 
مورد بررسی قرار داد و تاکید کرد: در چهار سال آینده 
بیشتر تمرکز شهرداری قم بر برنامه های نرم افزاری 
معماری،  حوزه  در  شهری  منظر  سیما  و  و  بوده 
مسائل محیط زیستی، حمل  و نقل پاک، خدمات 
الکترونیکی و ارتقا فرهنگ شهروندی در تراز شهری 

اسلامی در قم موردتوجه قرار خواهد گرفت.

سقاییان نژاد  :
شهرداریقم۳7خدمتراالکترونیکیارائهمیکند

جانشین فرمانده انتظامی استان قم اعلام کرد:

کشف 8 هزار ماسک بهداشتی قاچاق 
جانشین فرمانده انتظامی استان قم از کشف ۸ هزار عدد ماسک قاچاق و فاقد مجوز بهداشتی در قم 
خبر داد.  سرهنگ بهادر اسماعیلی اظهار داشت: ماموران یگان تکاوری استان، حین کنترل خودروهای 
عبوری در محور "قم-تهران" یک دستگاه اتوبوس را به ظن حمل کالای قاچاق، متوقف کردند. وی با اشاره 
به اینکه در بازرسی از قسمت بار اتوبوس ۸هزار عدد ماسک بهداشتی و یک دستگاه آبگرمکن دیواری 
کشف شد، ادامه داد: برابر اعلام کارشناسان امر ارزش کالاهای مکشوفه حدود 120 میلیون ریال برآورد 
شده است. جانشین فرمانده انتظامی استان قم خاطر نشان کرد: دراین رابطه یک نفر دستگیر و پس از 

تشکیل پرونده به مرجع قضائی استان تحویل شد.
کشف احتکار نهاده های دامی 

جانشین فرماندهی انتظامی قم  دربخش دیگری از سخنان خوداز کشف احتکار نهاده های دامی به 
ارزش 12میلیارد و۴۵0 میلیون ریال در استان خبر داد. سرهنگ اسماعیلی  اظهار داشت:ماموران پلیس 
امنیت اقتصادی استان از فعالیت فردی در امر احتکار نهاده های دامی در شهر جعفریه  قم مطلع شدند. 
وی افزود: پس از بررسی های اولیه و پرورش خبر، به همراه کارشناسان ادارت صنعت ، معدن و تجارت 
و جهاد کشاورزی به محل مراجعه و در بازرسی انجام شده ۵0 تن جو کشف شد. جانشین فرماندهی 
انتظامی استان گفت: با توجه به ثبت نشدن کالا در سامانه مربوطه و عدم ارائه اسناد و مدارک لازم ، نهاده 
کشف شده به اتهام احتکار و عرضه خارج از شبکه توقیف شد. وی افزود: برابر نظر کارشناسان، ارزش 
تقریبی کالای مکشوفه 12 میلیارد و ۴۵0 میلیون ریال برآورد شده است. سرهنگ اسماعیلی تصریح 

کرد:پرونده برای تعیین تکلیف به اداره کل تعزیرات حکومتی استان ارسال شد.

رئیس پلیس امنیت اقتصادی استان قم خبرداد:

کشف و توقیف ۱۵ تن ذرت خارجی در استان قم
رئیس پلیس امنیت اقتصادی فرماندهی انتظامی استان قم از کشف و توقیف 1۵ تن ذرت خارجی به ارزش 
۵2۵ ملیون ریال در استان خبر داد. سرهنگ  نصراله سپهونداظهار داشت:ماموران پلیس امنیت اقتصادی 
استان از فعالیت فردی در امر احتکار نهاده های دامی در واحد صنفی خوراک دام، در شهر جعفریه  قم 
مطلع شدند. وی افزود: پس از بررسی های اولیه و پرورش خبر، به همراه کارشناسان ادارت صنعت ، معدن 
و تجارت و جهاد کشاورزی به محل مراجعه و در بازرسی انجام شده 1۵  تن ذرت خارجی کشف شد. رئیس 
پلیس امنیت اقتصادی فرماندهی انتظامی استان گفت: با توجه به ثبت نشدن کالا در سامانه مربوطه و عدم 
ارائه اسناد و مدارک لازم ، نهاده کشف شده به اتهام احتکار و عرضه خارج از شبکه توقیف شد. وی افزود: برابر 
نظر کارشناسان، ارزش تقریبی کالای مکشوفه ۵2۵ میلیون ریال برآورد شده است. سرهنگ سپهوند تصریح 

کرد:پرونده برای تعیین تکلیف به اداره کل تعزیرات حکومتی استان ارسال شد.

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد:

کشف احتکار لوازم یدکی خودرو 
فرمانده انتظامی استان قم از کشف یک محموله لوازم یدکی خودرو احتکار شده در قم خبر داد. 

 سردارسید محمود میرفیضی اظهارداشت: در پی کسب خبری مبنی بر دپو لوازم یدکی خودرو در منزلی 
در قم، موضوع در دستور کار کارآگاهان پلیس امنیت اقتصادی استان قرار گرفت.

این مقام انتظامی اضافه کرد: کارآگاهان در ادامه پس از شناسایی محل دپو مورد نظر، با هماهنگی 
مقام قضائی و همکاری بازرسان اتاق اصناف وارد محل شده و طی بازرسی صورت گرفته انواع لوازم یدکی 
خودرو کشف کردند. فرمانده انتظامی استان قم ارزش محموله مکشوفه را بیش از 2 میلیارد و 9۵ میلیون 
ریال اعلام و خاطرنشان کرد: در این رابطه یک نفر متهم دستگیر و تحویل مرجع قضائی استان شد. سردار 
میرفیضی با اشاره به عزم جدی پلیس برای مبارزه با احتکار کنندگان از مردم خواست در صورت اطلاع 

بلافاصله موضوع را از طریق تلفن 110 به پلیس اعلام کنند.

 رئیس واحد بازرس سازمان صمت استان قم خبرداد:

کشف انبار غیر مجاز داروی گیاهی 
رئیس واحد بازرس سازمان صنعت معدن و تجارت استان قم از کشف انبار داروی گیاهی غیر مجاز خبر داد 
. شعبانی گفت : در این انبار صدها قلم داروی گیاهی و لوازم آرایشی دست ساز کشف و برای انجام آزمایش 
های لازم به معاونت غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی تحویل داده شد . رئیس واحد بازرسی سازمان صنعت 
معدن و تجارت  استان قم با بیان این که برآورد درستی از ارزش ریالی کالاهای کشف شده در دسترس نیست 
افزود : تنها متهم این پرونده به همراه مدارک لازم تحویل مقامات قضایی شده است . وی در پایان از مردم و 
شهروندان خواست در صورت مشاهده هر گونه تخلف اعم از کم فروشی ، گران فروشی ، عرضه خارج از شبکه 

و توزیع کالاهای بدون اصالت موارد را به بازرسی سازمان صمت به شماره 12۴ اطلاع دهند.

 رئیس کل دادگستری قم با اشاره به کاهش ۸.1۴ درصدی موجودی پرونده 
های دادگستری این استان گفت: در حالی که ۴۵ هزار و 99۵ فقره پرونده در 

دادگستری قم داشتیم این تعداد به 39 هزار پرونده کاهش پیدا کرده است. 
 حجت الاسلام و المسلمین علی مظفری  روز پنجشنبه در جلسه شورای عالی 
قوه قضاییه با شورای قضایی استان ها که به صورت ویدیو کنفرانس در آن شرکت 
کرده بود با ارائه گزارشی اجمالی از عملکرد دادگستری قم اظهار داشت: با وجود 
شیوع ویروس کرونا در مختومه کردن پرونده های معوق توفیق های خیلی خوبی 

داشتیم به نحوی که بیش از ۷0 درصد از این پرونده ها مختومه شده است.
وی افزود: در دادگاه های تجدید نظر از هزار و ۵9۸ فقره پرونده 331 فقره 

پرونده باقی مانده که به زودی آن را به صفر می رسانیم.
رئیس کل دادگستری قم در ادامه بیان داشت: ابلاغ الکترونیک اوراق قضایی 

نیز از اوایل سال 9۸ تاکنون از ۸0 درصد به ۸۵.1 درصد افزایش یافته است.

مظفری در راستای اجرای قانون کاهش مجازات اسلامی که به تازگی در ماده 
واحده به تصویب رسیده است نیز گفت: هزار و 202 فقره پرونده در استان 
مشمول قانون کاهش مجازات اسلامی شد که ۴۴۴ تَن در اجرای این قانون از 
زندان آزاد شدند و تعداد زیادی نیز مشمول تخفیف شدند که به زودی با اعمال این 
قانون از زندان آزاد خواهند شد. رئیس کل دادگستری قم در راستای غربالگری 
زندان که مورد تاکید رئیس  قوه قضائیه بود نیز خاطرنشان کرد: از ابتدای ورود و 
شروع به کار در این استان تاکنون چندین مرتبه جمعیت زندان مورد غربالگری 
قرار گرفت و در مجموع 6 هزار و ۸۷3 تَن از مرخصی، آزادی مشروط و غیره 
استفاده کردند. وی در پایان با اشاره به موضوع حمایت از سرمایه گذاری مشروع 
تصریح کرد: در حوزه حمایت از سرمایه گذاری مشروع اقدام های زیادی صورت 
گرفت و به طور کلی از تعطیلی 12 کارخانه با تعداد سه هزار و 212 تَن کارگر که در 

این کارخانه ها مشغول کار بودند جلوگیری به عمل آمد.

رئیس کل دادگستری استان قم خبرداد:

کاهش بیش از8 درصدی پرونده های قضایی 

 معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استاندار قم هشدار داد در صورت بی 
توجهی اصناف به اعمال محدودیت های کرونایی محدودیت ها تشدید و تمدید 

می شود.
بیژن سلیمان پوردر گفتگویی به اعمال محدودیت های کرونایی براساس 
مصوبه ستاد ملی مقابله با کرونا اشاره کرد و گفت: براساس این محدودیت ها، 
بسیاری از اصناف مانند اغذیه فروشی ها، بستنی فروشی ها و رستوران ها تنها 

به صورت بیرون بر می توانند فعالیت کنند.
وی افزود: براساس این مصوبه، آرایشگاه های مردانه و زنانه و اماکن ورزشی هم 

تعطیل و برگزاری مراسم در حرم و جمکران و آرامستان ها نیز ممنوع است.
معاون استاندار با بیان اینکه فعلا این تعطیلی ها به مدت یک هفته اعمال 
می شود، تصریح کرد: در صورت بی توجهی اصناف، این محدودیت ها تشدید 

و تمدید خواهد شد.
سلیمان پور تصریح کرد: مقامات انتظامی و قضایی با متخلفان هیچگونه 

مماشاتی نخواهند کرد.
وی در عین حال مردم را از هرگونه مسافرت به علت شروع تعطیلی ها برحذر 
داشت و گفت: در صورت مسافرت، بازهم امکان کنترل بیماری کرونا وجود 

نخواهد داشت.
معاون استاندار بر لزوم اعمال دورکاری در ادارات هم تاکید کرد و گفت: در این 
زمینه بانوان و افراد دارای بیماری های زمینه ای در اولویت قرار دارند. حسن 
احمدلو، رئیس اتاق اصناف هم از تشکیل تیم های نظارتی مشترک با همکاری 
مرکز بهداشت و اماکن خبر داد و گفت: در صورت مشاهده هرگونه تخلفی از 

سوی اصناف مشمول این محدودیت، بدون هرگونه اخطار پلمپ می شوند.

با ادامه وضعیت قرمز کرونا در قم:
محدودیت های اعمال شده تمدید خواهد شد

در  گفت:  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس   
حال حاضر شاهد اوج گیری پیک دوم کرونا در 
ادامه  و  و خطرناک  بزرگ  بسیار  که  قم هستیم 
دار است از این رو خواستار این هستیم که برای 
کنترل این بیماری واگیردار برخوردها با قدرت 

بیشتری انجام شود. 
پیشگیری،  در جلسه ستاد  قدیر  رضا  محمد 
داشت:  اظهار  ویروس  کرونا  با  مبارزه  و  کنترل 
بسیاری از پزشکان و پرستاران متاسفانه به کرونا 
مبتلا شده اند و از چرخه خدمت جدا شده و در 
حال دریافت خدمات درمانی در بیمارستان ها و یا 

منازل خود هستند.

وی افزود: در موج دوم کرونا سیر نزولی نداشتیم 
و به همین دلیل در حال حاضر شاهد اوج گیری 
پیک دوم بوده که بسیار بزرگ و خطرناک و ادامه 
دار است که به واسطه تجمع ها و مسافرت ها رقم 
خورد. قدیر اذعان داشت: خواستار این هستیم 
که در اپیدمی بیماری های واگیردار، برخوردها  با 
قدرت بیشتری انجام شود، در بهترین شرایط هم 
که باشیم حداقل 20 درصد جامعه پروتکل های 
بهداشتی را رعایت نمی کنند که نباید این 20 

درصد جان ۸0 درصد دیگر را به خطر بیندازند.
شد:  یادآور  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس 
محدودیت های کرونایی از روز 10 مهرماه جاری 

اجرایی  با  امیدواریم  که  اعمال می شود  قم  در 
شدن آنها تا حد ممکن چرخش ویروس کرونا کم 
شود. قدیر خاطرنشان کرد: ایام اربعین حسینی 
را در پیش داریم که دسته روی، برپایی موکب و 

ایجاد ایستگاه صلواتی  ممنوع است
وی با بیان اینکه عزاداری امام حسین)ع( باید 
انقلاب  معظم  رهبر  و  باشد  عاقلانه  و  عاشقانه 
الگوی ما در این خصوص هستند گفت: کنترل 
پیک کرونا با رفتار مردم و مسئولان مرتبط است، 
نمی توانیم از مردم انتظار داشته باشیم اما شاهد 
باشیم که مسئولان و اداره ها تجمع تشکیل داده 

و یا همایش برگزار کنند.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:
کنترل موج دوم کرونا به اِعمال قدرت بیشتری نیاز دارد

یکی از نمایندگان مجلس گفته "شیرینی 
اگر پُرملات باشد با رشوه یکی است اما اگر 
فردی یک جعبه شیرینی یا مبلغ ۵۰۰ هزار 
تا ۱ و ۲ میلیون تومان پرداخت کند تنها 
که  همانطور  می شود،  محسوب  شیرینی 
اندازه  به  شخصی به خانه کسی می رود و 

بضاعت خود هدیه می دهد!".


